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Historie obce Lažany
Poprvé v historii je připomínána obec Lažany v roce 
1384, kdy náležela Ježkovi z Lažan. Po něm od roku 
1402 až do poloviny 16. století, zde sídlil rod Žakavců. 
Od roku 1525 sídlil na Lažanech Václav Žakavec, který 
v roce 1544 založil tvrz, dvůr a ves do obnovených desek 

zemských. Později byly Lažany připojeny k nedalekým 
Čekanicím. 

V roce 1668 oboje koupila Kateřina Enysová rozená Vitanovská 
z Vlčkovic, ale již za 5 let je dále prodala Maryně Kateřině Enysové, 

rozené Častolárce z Dloulhé Vsi. V majetku rodu Enysů z Atterů a Iveaghů byly Lažany 
celé 18. a 19. století. 

Středověkou tvrz v Laža-
nech, vybudovanou snad 
ještě v závěru 14. století 
a obklopenou rybníky, vy-
střídal dnešní jednopatrový 
dvoukřídlý zámek s jedno-
duchým pozdně barokním 
průčelím na severním kří-
dle. Do starší stavební fáze 
tvrze náleží západní křídlo 
se starou valenou klen-
bou v zadním traktu, dále 
pak sklep pod severním 
křídlem, přístupný nepra-

videlně zalamovanou 
chodbou. Renesančně 
přestavěná tvrz byla 
barokně upravová-
na zejména kolem 
roku 1760, dále pak 
v 19. století a v letech 
1904–1924. 
V roce 1989, za pů-
sobení domova dů-
chodců, byla na zám-
ku opravena fasáda. 
Od roku 1955 sloužil 
zámek jako domov 
důchodců. V roce 
2002 byl zámek vydán 
restituentům a domov důchodců přestěhován do nově postavené budovy v Blatné. 
Kolem zámku byl přírodní park. V průčelí zámku najdeme ještě čtvercové sluneční hodi-
ny. V současné době není zámek ani park staronovými majiteli využíván k žádnému účelu 
a bohužel není ani patřičně udržován, takže tato hezká stavba pozbývá na kráse.

Vážení čtenáři, 
konečně jsme se po zimě dočkali jara 
a začínáme se těšit na všechny letní 
akce, práce na zahrádce, zvelebování 

našich domečků a dlouhé letní večery, které nás čekají 
s přicházejícím létem. Mnozí z nás se těší, že si odpočinou 
na vysněné dovolené, na kterou se možná těší celý rok. 
Užijeme si společný čas a rodinou, výlety nebo třeba 
večerní grilovačky a akce s přáteli. Každé nadcházející 
léto s sebou nese naději spousty zážitků, nově poznaných 
míst a dalších letních radovánek. Nenechte si ten krásně 
slunečný čas ničím zkazit, ať na konci léta máte na co 
vzpomínat a o čem si vyprávět při dlouhých zimních 
večerech.

Rozhovor se starostou obce Lažany
V čele obce Lažany stojí pan 
Petr Prokop. Rádi bychom 
Vám představili pana starostu 
v krátkém rozhovoru.
Od kdy jste zvolen starostou 
obce? 
Zvolen jsem byl v listopadu 2014.
Už před svým zvolením starostou 
jste byl členem ZO?
Před svým zvolením starostou obce jsem nebyl členem ZO 
a ani jsem nemohl být, neboť jsem, jak se říká náplava. 
Asi rok před svým zvolením jsem se do obce Lažany 
přistěhoval.
S jakými představami jste šel do komunálních voleb? 
Jaké jsou slasti a strasti starosty obce?
Strasti jsou obdobné jako v ostatních vesnicích, protože 
lidé jsou všude stejní. Za ty roky vím, že nemá cenu se 
s některými věcmi zaobírat a dělat si s nimi hlavu. Neustále 
člověk musí řešit problémy, které by si kolikrát lidé mohli 
vyřešit spolu. Naopak radost mám třeba z toho, když 
nám lidé pochválí naši práci. Když se jim líbí akce, které 
pořádáme. A v neposlední řadě jsem rád, když se lidé do 
příprav akcí připojí nebo když jdou přidat pomocnou ruku 
třeba na obecní brigády.
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Co se v SOBu peče

Svazek obcí Blatenska
Kancelář SOBu na adrese:
Spálená 727, 388 01 Blatná 
tel.: 728 881 358, 383 420 300
e-mail: blatensko@blatensko.eu

Úřední hodiny:
Pondělí  8,00–11,00 12,30–16,00
Středa  8,00–11,00 12,30–16,00
Pátek  8,00–11,00

Uzávěrka příjmu příspěvků
do červencového vydání

SOBáčku č. 104
je ve středu 2. 7. 2025.

Příspěvky posílejte na e-mail:
sobacek@blatensko.eu

Co se v SOBu událo 
a co se bude dít:
¾¾ V měsíci březnu proběhlo 

přezkoumání hospodaření Krajským 
úřadem Jihočeského kraje s výsledkem 

„nebyly zjištěny žádné chyby 
a nedostatky“. Zpráva o přezkoumání 

hospodaření bude přílohou závěrečného 
účtu SOB za rok 2024, který bude projednán na Valné 

hromadě SOB v červnu 2025.
¾¾ Byla připravena a odeslána závěrečná zpráva o udržitelnosti 

projektu „Kompostéry pro občany Svazku obcí Blatenska“. Do projektu 
bylo zapojeno celkem 13 členských obcí SOB. Celkově se nakoupilo 
1053 ks domácích kompostérů o objemu 400 l nebo 1000 l dle požadavků 
členských obcí.
¾¾ Během měsíce dubna 2025 byla zpracována a podána žádost 

o příspěvek na podporu zaměstnávání osob se zdravotním postižením 
na chráněném trhu práce pro pracovníky zaměstnané v prádelně za 
první čtvrtletí 2025.
¾¾ V dubnu byl také ukončen letní semestr Virtuální univerzity 

3. věku. V tomto semestru jsme opět studovali dva kurzy najednou. 
V prvním kurzu se studovalo téma „Osobnosti světové moderní 
architektury“. Pro druhý kurz bylo vybráno téma „Evropské kulturní 
hodnoty“. Celkem 8 studentek úspěšně ukončilo své studium a má 
nárok na získání Osvědčení o absolutoriu, z toho 6 studentek má zájem 
zúčastnit se promoci na České zemědělské univerzitě v Praze. 
¾¾ V pondělí 19. května 2025 proběhne slavnostní vyhlášení výsledků 

19. ročníku výtvarné soutěže „Příroda Blatenska“. Celá akce bude 
připravena ve spolupráci s Městem Blatná, Kulturní plantáží a Základní 
uměleckou školou. Do této soutěže se zapojila většina mateřských 
a základních škol z našeho mikroregionu. Děkujeme všem sponzorům, 
kteří pro děti poskytli věcné dary, případně finanční hotovost na nákup 
cen pro vítěze.
¾¾ Právě probíhá realizace projektu „Doplnění sběru separovaných 

odpadů ve Svazku obcí Blatenska – 2. etapa“. V rámci tohoto projektu 
budou pro zapojené obce nakoupeny zvony na tříděný odpad 
a velkoobjemové kontejnery dle požadavků.
¾¾ Intenzivně pracujeme na přípravě stolního kalendáře SOB pro 

rok 2026. Zpracováváme podklady, které nám poskytli zástupci členských 
obcí, případně další organizátoři akcí a autoři fotografií. 
¾¾ Průběžně byla poskytována poradenská činnost dle aktuální 

potřeby starostů případně dalších pracovníků obcí.
Dana Vohryzková, předsedkyně SOB

Místní akční plán 
rozvoje vzdělávání 
Blatensko IV 
Registrační číslo projektu CZ.02.02.
XX/00/23_017/0008576
Projekt je zaměřen na rozvoj vzdělávání 
na území Blatenska a vyžaduje spolupráci 

všech aktérů vzdělávání v území MAS (Místní akční skupiny) především 
mateřských a základních škol. Dalšími aktéry jsou například Dům dětí 
a mládeže v Blatné, Základní umělecká škola v Blatné, rodinné školky, 
místní knihovny a kulturní organizace v území. Realizační tým MAS se 
s řediteli škol a dalšími aktéry pravidelně setkává a na základě jejich 
požadavků dochází k realizaci aktivit uvedených v akčním plánu. 
Od dubna 2024 se tak podařilo realizovat velké množství akcí zaměřených 
na rozvoj kompetencí v mnoha oblastech, ať už jde o oblast udržitelného 
rozvoje, polytechnického vzdělávání, hudebních kompetencí, nebo 
kulturního povědomí. MAS se vždy snaží reflektovat aktuální požadavky 
školek a škol. Zapojených mateřských školek je v současnosti osm, 
základních škol sedm a rovněž je zapojena ZUŠ Blatná.  
Rozvoj vzdělávání se týká dětí z mateřských škol, žáků ze základních 
škol, ale samozřejmě také pedagogických pracovníků. Pro zapojené 
školy jsme v nedávném období realizovali hned několik zajímavých 
akcí. V prosinci se pedagogové zúčastnili unikátního semináře s názvem 
Profesionálně zvládnutý rozhovor s náročným rodičem, který svým 
osobitým způsobem vedl PhDr. David Čáp Ph.D. V únoru proběhl 
seminář s Mgr. Bc. Miluší Urbanovou, Ph.D. na téma Vedení porad 
a manažerská komunikace v praxi. Pedagogové mateřských škol měli 
možnost navštívit seminář Mgr. Ondřeje Koželuha na téma Kooperativní 
výuka a Klima třídy. 

V rámci další aktivity, byl realizován workshop Klima třídy pro 
pedagogické pracovníky zapojených základních škol z Blatenska, který 
vedly koordinátorky žákovského parlamentu ZŠ T. G. Masaryka v Blatné, 
Mgr. Ludmila Růžičková a Zuzana Voračková. Všechny semináře jsou pro 
pedagogické pracovníků škol z Blatenska zdarma a jsme opravdu rádi, že 
za využití moderních didaktických forem pomáhají pedagogům v dalším 
vzdělávání a ti jej velmi pozitivně oceňují. 

6. 12. 2024 PhDr. David Čáp Ph.D
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Svazek obcí Blatenska 
Spálená 727, 388 01 Blatná 

IČO: 68538189 
Dana Vohryzková tel.: 728 881 358 

e-mail: pradelna@blatensko.eu 
 

 

Komunální služby 
Blatenska 

 

praní a žehlení | mandl | švadlena 

 
PONDĚLÍ | 9,00 – 12,00; 13,00 – 16,00 

ÚTERÝ | 9,00 – 12,00 

STŘEDA | 9,00 – 12,00; 13,00 – 16,00 

ČTVRTEK | 9,00 – 12,00 

PÁTEK | 9,00 - 11,00 

 
| U ručního žehlení se připočítává částka 20,-Kč za kus. 

| Ceny jsou konečné, nejsme plátci DPH. 
| Dopravu nezajišťujeme. 

| Individuálně může být stavena cena vyšší např. u nestandardního prádla velkých rozměrů 
nebo při silném znečištění. 

| Dodací lhůta 5 pracovních dní, do dodací lhůty se nezapočítává den příjmu, 
sobota, neděle a svátky. 

| Možnost zakoupení dárkových poukazů. 
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Ceník praní a mandlování prádla 
Platnost od 1. 1. 2025 

 

1. Kapna…………………………………………………………………………………………………………….. 35,- Kč 
2.  Prostěradlo……………………………………………………………………………………………………… 25,- Kč 
3.  Povlak na polštář………………………………………………………………………………………………. 20,- Kč 
4. Ručník, utěrka…………………………………………………………………………………………………... 15,- Kč 
5.  Ručník froté, mopy, prostírání velké……………………………………………………………………….. 20,- Kč  
6.  Ručník malý, prostírání malé………………………………………………………………………………… 12,- Kč 
7.  Osuška…………………………………………………………………………………………………………… 25,- Kč 
8.  Ubrus…………………………………………………………………………………………………………….. 30,- Kč 
9.  Závěs, záclona………………………………………………………………………………………………….. 30,- Kč 
10. Sedák…………………………………………………………………………………………………………….. 35,- Kč 
11. Mikina, vesta……………………………………………………………………………………………………. 30,- Kč 
12. Košile…………………………………………………………………………………………………………… 35,- Kč 
 Košile pouze žehlení…………………………………………………………………………………………... 30,- Kč 
13. Tričko…………………………………………………………………………………………………………….. 25,- Kč 
14. Kalhoty…………………………………………………………………………………………………………… 35,- Kč 
15. Zástěra, šaty…………………………………………………………………………………………………….. 18,- Kč 
16. Ponožky…………………………………………………………………………………………………………..   8,- Kč 
17. Plyšové hračky do 30 cm……………………………………………………………………………………… 20,- Kč 
18. Potah matrace………………………………………………………………………………………………… 200,- Kč 
19. Spacák slabý………………………………………………………………………………………………….. 100,- Kč 
 Spacák silný…………………………………………………………………………………………………… 180,- Kč 
20. Mikroutěrka…………………………………………………………………………………………………….... 8,- Kč 
21. Chňapka, žínka…………………………………………………………………………………………………. 10,- Kč 
22. Plášť……………………………………………………………………………………………………………… 45,- Kč 
23. Bunda slabá…………………………………………………………………………………………………….. 90,- Kč 
 Bunda silná……………………………………………………………………………………………………. 135,- Kč 
24. Deka slabá, závěs slabý………………………………………………………………………………………. 90,- Kč 
 Deka střední, závěs silný……………………………………………………………………………………. 110,- Kč 
 Deka velká……………………………………………………………………………………………………... 200,- Kč 
 Deka ovčí vlna………………………………………………………………………………………………… 220,- Kč 
25. Podložka do postele ovčí vlna………………………………………………………………………………. 80,- Kč 
26. Potah sedací souprava………………………………………………………………………………………. 180,- Kč 
27. Potah křeslo…………………………………………………………………………………………………….. 80,- Kč 
28. Polštář malý…………………………………………………………………………………………………….. 50,- Kč 
 Polštář velký……………………………………………………………………………………………………. 90,- Kč 
29. Potahy do auta 1 sedačka……………………………………………………………………………………. 50,- Kč 
30. Potah zahradní silný malý……………………………………………………………………………………. 80,- Kč 
 Potah zahradní silný velký………………………………………………………………………………….. 120,- Kč 
31. Župan slabý…………………………………………………………………………………………………….. 35,- Kč 
 Župan silný……………………………………………………………………………………………………… 45,- Kč 
32. MANDLOVÁNÍ vyprané suché prádlo  
 Polštář, ubrus…………………………………………………………………………………………………... 15,- Kč 

Kapna, prostěradlo…………………………………………………………………………………………….. 20,- Kč 
Utěrka, ručník……….………………………………………………………………………………………….. 12,- Kč 
Závěs…………………………………………………………………………………………………………….. 20,- Kč 
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V rámci aktivit vedoucích k výchově k udržitelnému rozvoji MAS 
podporuje přednášky, exkurze a besedy na téma důležitosti udržitelného 
rozvoje a budování pozitivního vztahu k přírodě. Mnoho mateřských 
i základních škol, tak navštívil chovatel drobného zvířectva Aleš Kořínek, 
který nejen že přivezl na ukázku mnoho zvířat, jako například křečky, 
hady, pavouky, mravence, ježky, mnohonožky apod, ale o každém zvířeti 
krátce pohovořil a vyzvedl jeho důležitost a téměř nezastupitelné místo 
v přírodě.
Školy také navštěvuje Petr Texl, přední odborník na Včely a jejich 
zásadní význam pro životní prostředí. Dalšími podpořenými akcemi 
jsou přednášky Zdeňka Voborníka o ptactvu nejen v našem kraji 
a 22. dubna 2025 měli žáci blatenských základních škol dokonce 
jedinečnou možnost účastnit se kroužkování některých druhů ptáků. 

MAS Blatensko se dále 
v rámci projektu MAP Bla-
tensko IV soustředí na 
podporu akcí vedoucích 
k rozvoji kompetencí v po-
lytechnickém vzdělávání. 
V rámci těchto akcí využí-
vají mateřské školy zajíma-
vé nabídky programů Malé 
technické univerzity.
V dubnu 2025 měli také 
žáci unikátní možnost 
zhlédnout divadelní před-
stavení blatenských ochot-
níků Kujme pikle. Řízením 
osudu byly naplánovány 
v rámci jednoho dne, dvě 
divadelní představení. Prv-
ní představení proběhlo 

standardně a bylo zdařilé a všem divákům se velice líbilo. Před druhým 
však došlo k technickým 

potížím a v celé oblasti sokolovny v Blatné nešla elektřina. Ráda bych 
i touto cestou poděkovala Spolku divadelních ochotníků v Blatné, že se 
nelekli a během pouhých deseti minut, vymysleli náhradní řešení a žáci 
tak měli jedinečnou možnost vidět a zažít něco neopakovatelného a užít 
si divadelní představení pod širým nebem. Nutno říci, že šlo o situaci 
unikátní a byť šlo o improvizované řešení, představení bylo skvělé, což 
žáci i pedagogové ocenili ohlušujícím potleskem.

20. 3. 2025 workshop Klima třídy, zapojených základních škol bylo 6, účastníků 19

Malá technická univerzita Bělčice

MAS Blatensko dále pomáhá s realizací aktivit podporujících rozvoj 
kompetencí ve spolupráci s místními knihovnami, které nabízí dětem 
a žákům širokou škálu vzdělávacích programů. A také s realizací aktivit 
podporujících rozvoj kompetencí ve spolupráci s Městským muzeem 
Blatná. Děti a žáci tak měli možnost navštívit překrásnou vánoční 
výstavu „Křehké Vánoce“ nebo se účastnit doprovodného vzdělávacího 
programu „1968“, který předcházel filmové projekci filmu Vlny, která byl 
Místní akční skupinou Blatensko také podpořena.

ZŠ Lnáře v muzeu

I nadále budeme v rámci projektu MAP Blatensko IV spolupracovat se 
všemi aktéry vzdělávání v území Místní akční skupiny Blatensko, setkávat 
se s řediteli zapojených škol, tím umožnit sdílení příkladů dobré praxe, 
zkušeností a mapovat aktuální potřeby a témata, se kterými bychom 
mohli pomoci. Děkujeme všem ředitelům a pedagogům za příjemnou 
spolupráci a těšíme se na naše další setkání. 

Tým MAP Blatensko

Hasiči ve Skaličanech 
mají nový přívěs pro hašení
Prostřednictvím Místní akční skupiny Blatensko, 
o. p. s. požádalo město Blatná o dotaci pro 
JSDH Skaličany do Integrovaného regionálního 
operačního programu na akci „Přívěs pro hašení 
pro JSDH Skaličany“. Na základě výběrového řízení 
přívěs dodala firma ZHT Group s. r. o.  Předmětem 
dodávky je přívěs pro hašení včetně vybavení a přídavných modulů 
na likvidaci obtížného hmyzu, elektrocentrály, ponorného čerpadla 
a průmyslového vysavače. Náklady celého projektu jsou 1.170.495 
Kč, výše dotace činí 998.000 Kč.
Díky novému vybavení je zajištěna schopnost JSDH Skaličany 
adekvátně reagovat na mimořádné události.

Odbor majetku, investic a rozvoje
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Z historických pramen
ů

Rozhovor se starostou obce Lažany - Pokračování ze str. 1

Zabezpečení zázemí pro společenský 
život v osadě Čekanice
Prostřednictvím Místní akční skupiny Blatensko, o.p.s požádalo 
město Blatná o dotaci Státní zemědělský intervenční fond pro 
místní část Blatné, osadu Čekanice na akci „Zabezpečení zázemí 
pro společenský život v osadě Čekanice“. Hlavním cílem projektu 
je zrekonstruovat část objektu sloužícího pro veřejné, kulturní, 
sportovní a společenské aktivity pořádané Osadním výborem 
Čekanice. Celkové náklady na rekonstrukci jsou 796.688 Kč, z toho 
80 % dotace činí 637.350 Kč. Projekt je financován Evropskou unií 
prostřednictvím Strategického plánu SZP na období 2023–2027.

Odbor majetku, investic a rozvoje

Oltář sv. Barbory 
v blatenském kostele
Historie oltáře
Děkanský kostel Nanebevzetí Panny 

Marie v Blatné patří k nejvýznamnějším 
památkám našeho kraje. Kromě působivé 

pozdně gotické architektury v sobě ukrývá 
nejednu zajímavost, která si zaslouží větší pozor-

nost, než jaká jí mohla být věnována v dnes již místy neaktuální publi-
kaci „Blatná, děkanský kostel Nanebevzetí Panny Marie“ z roku 2015. 
Jednu z takových zajímavých součástí chrámového zařízení představuje 
i pravý boční oltář sv. Barbory, který spolu s hlavním oltářem, bývalým 
centrálním oltářem sv. Kříže 
a oltářem sv. Josefa přežil 
josefínské církevní reformy, 
kdy byly ostatní oltáře jako 
nadbytečné z kostela odstra-
něny. Svým výtvarným pro-
vedením i umístěním tvoří 
protějšek oltáři sv. Josefa, 
o němž bylo pojednáno na 
stránkách tohoto zpravodaje 
roku 2023 (Blatensko SOBě, 
ročník XVII, č. 92, červenec 
2023, s. 7–11). Je dílem té-
hož autora a pozůstatkem 
velkorysé výměny kostelní-
ho mobiliáře za patronátu 
ovdovělé hraběnky Marie 
Alžběty Serényiové, rozené 
z Waldsteinu, a působení dě-
kana Václava Jana Nepomu-
ka Šedivého ve čtyřicátých 
letech 18. století. 
Nepřímé zprávy nazna-
čují, že oltář zasvěcený 
sv. Barboře se v blaten-
ském chrámu nacházel již 
v 17. století. Zcela bezpečně je však doložen až kostelním inventářem 
z roku 1732. Stál na svém nynějším místě, ale měl nejen titul sv. Barbory, 
jejíž dřevěná socha v červených šatičkách z vyvářeného hedvábí (dykyty) 
na něm stála, nýbrž také sv. Kateřiny, sv. Apollonie a sv. Voršily. Oltář 
byl dále opatřen dřevěným křížem, dvěma mosaznými svícny, mosaznou 
lampou, poduškou a modrým antependiem z pevné bavlněné látky pro 
postní dobu.

Jaké problémy vaší obce vás nejvíce trápí a jak byste je chtěl řešit? 
V každé obci jsou problémy a některé jdou vyřešit poměrně snadno 
nebo s nějakým úsilím, ale jdou vyřešit. A pak se najdou taky problémy, 
na které je člověk krátký (i když je starosta).
V naší obci jsme před mnoha lety chtěli odkoupit pozemek na hřiště, od 
bývalého majitele, který restituoval zámek a většinu pozemků kolem. 
Bohužel za jeho života se nám to nepovedlo. Poté, co zemřel v roce 
2017, se stále vlečou soudní spory o tom kdo tento majetek získá a vše 
vesele chátrá.
 Obec má svázané ruce a nemůže pro své obyvatele to, co by bylo třeba. 
Chtěli jsme zde vybudovat zázemí pro různé sportovní ale i jiné akce a to 
nemůžeme.
Také je tu plán dát nadzemní vedení elektřiny do zemně. Ani tohle 
se nedaří uskutečnit, protože opět jsou zde problémy s nevyřešeným 
vlastnictvím pozemků. 
Co chystáte pro obyvatele vaší obce na nejbližší období a jaké máte 
dlouhodobé plány?
S blížícím se létem chystáme jako každý rok tradiční akce pro obyvatele. 
Začneme na konci dubna stavěním májky a pálením čarodějnice, 
v červenci bude jako již několik let na místním hřišti nohejbalový turnaj. 
Začátkem srpna proběhne 14. ročník FichtlCup, což je akce, na kterou se 
k nám sjíždí čím dál více návštěvníků i ze vzdálenějšího okolí. 
Pár sobotních letních večerů, kdy nám bude přát počasí, věnujeme 
promítání vybraných filmů na hřišti a loni byla i pohádka pro děti. 
Léto pak ukončíme nejspíš opět akcí „Ukončení léta“, kdy je pro děti 
objednaný skákací hrad a dospělí si pochutnají na něčem z udírny. 
Jak vidíte „svou“ obec za 10 nebo 20 let?
To se těžko odhaduje. Nevíme, co bude za rok ani za měsíc, natož za 
10 let. Za mě osobně bych byl rád, kdyby všechno, co tady je, stále 

fungovalo alespoň tak, jak to funguje teď. Nemůžeme úplně doufat v to, 
že se naše malá obec rozroste o spoustu rodin s malými dětmi, ale byl 
bych rád, kdyby lidé, kteří tu bydlí, budovali a udržovali dobré sousedské 
vztahy, aby se nám tu dobře žilo. 
Prozradíte na sebe něco osobního?
Na sebe asi nic osobního neprozradím, ale rád bych poděkoval rodině 
a obzvlášť manželce za trpělivost, kterou se mnou má, protože 
starostování obnáší mnoho času mimo rodinu.
Co vám udělá radost? A co vás zaručeně rozčílí?
Radost mi udělá každá maličkost kohokoliv, kdo něco udělá pro druhé. 
Mám radost, když lidé chodí nejen na akce, které obec pořádá, ale když 
přijdou i pomoci například při jarním úklidu nebo při přípravách před 
stavěním májky. 
Poslední dobou mě čím dál více rozčiluje přibývající administrativa 
kolem čehokoliv, čeho by chtěl člověk dosáhnout. Zvyšují se nároky 
úřadů kolem všeho, co chce vesnice vybudovat.
Které místo v Jihočeském kraji máte rád?
Rád objevuji nová místa nejen v Jihočeském kraji. A myslím si, že nezáleží 
na místě, ale záleží na lidech, se kterými se tam vypravím.

Oltář sv. Barbory v blatenském děkanském kostele 
(foto Lenka Scheinherrová)
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V archivním fondu Velkostatek Blatná (uložen ve Státním oblastním 
archivu v Třeboni) je zachován koncept smlouvy mezi hraběnkou 
Serényiovou a Johannem Hoffmannem z 9. 9. 1745 na zhotovení dvou 
zcela nových oltářů s veškerou malířskou, architektonickou, sochařskou 
a štafírskou prací v ceně 1 400 zlatých, z nichž jeden měl být zasvěcen 
sv. Barboře a druhý sv. Anně. Současná podoba oltáře je tedy dílem 
Hoffmannovým. Jeho podrobný popis poskytuje inventář sestavený 
roku 1799 děkanem Václavem Šedivým (synovec výše uvedeného 
duchovního). Oltář byl stále dedikován sv. Barboře, Kateřině, Apollonii 
a Voršile. Z jeho výzdoby jsou zmiňovány dva obrazy – hlavní s námětem 
uvedených světic a menší sv. Jana Nepomuckého, dále pak sochy 
svatých apoštolů Judy Tadeáše a Ondřeje natřené tělovou barvou 
a s pozlacenými šaty. Ve výklenku za obrazem sv. Jana, podle nějž byl 
později oltář také někdy nazýván, se nacházely jesličky se soškami 
sv. Rodiny a Tří králů, které se ukazovaly věřícím o Vánocích. V oltářní 
mense, na níž spočíval svatostánek, byl vložen kámen s ostatky svatých. 
Oltář obklopovalo dřevěné zábradlí natřené na způsob mramorování. 
Původní hlavní oltářní obraz byl roku 1892 nahrazen novým od 
renomovaného malíře Josefa Mathausera 
z Královských Vinohrad (* 24. 7. 1846, 
† 10. 1. 1917), vycházejícím námětově 
z původního obrazu, ale zredukovaným 
na tři světice – sv. Barboru, sv. Apollonii 
a sv. Voršilu. Stál 300 zlatých, jak uvádí 
kostelní inventář vypracovaný po smrti 
děkana Josefa Pekárka (1898).
Roku 1929 byla na oltáři dočasně umístěna 
socha sv. Terezie z Lisieux věnovaná 
kostelu vrchním radou okresní politické 
správy Antonínem Čubrem, než byla 
v následujícím roce přesunuta na speciálně 
upravené místo při severní zdi lodi vedle 
oltáře sv. Josefa. 
V roce 1932 nechal děkan Jan Pavel Hille renovovat obraz sv. Jana 
Nepomuckého zakrývající výklenek nad svatostánkem. Práci zadal 
P. Janu Kohelovi, faráři ve Včelákově a kadovskému rodákovi, který 
se vedle kněžské služby věnoval výtvarné činnosti a restaurátorským 
pracím. Obraz vyčistil, podlepil a místy i přemaloval, aby byl jasnější. 
Při tom objevil na zadní straně jméno autora Johanna Richtera a dataci 
1791. Účinek renovace však nebyl takový, jak si zadavatel představoval 
a obraz se nadále jevil příliš tmavým. Proto jej děkan Hille zapůjčil do 
nového muzea svatojánských památek v Nepomuku, kde je v expozici 
k vidění dosud, a otevřený výklenek vyplnil dřevěnou soškou téhož 
světce.   
Hned v následujícím roce byl oltář opatřen elektrickým osvětlením 
v ceně 250 Kč, které zaplatila Anna Vošahlíková, manželka panského 
lesního hajného v Blatné. Šlo o čtyři svíce a pět světel kolem sošky 
sv. Jana Nepomuckého (odvozeno z počtu hvězd na svatojánské 
svatozáři).  
Před biskupskou vizitaci a biřmováním v červenci 1934 byl oltář spolu 
s ostatními očištěn, vyštafírován a částečně pozlacen. To byla zřejmě 
jeho poslední zásadnější renovace.

Zasvěcení oltáře
Původní zasvěcení oltáře bylo tedy poněkud širší, než jak je uváděno 
dnes, ačkoli sv. Barbora byla vždy primární. Všechny čtyři světice, 
tj. vedle Barbory dále sv. Kateřina (Alexandrijská), sv. Apollonie a sv. Voršila, 
měly podobné osudy, a také všechny zemřely náhlou, nepřirozenou 
a mučednickou smrtí. 
Sv. Kateřina (památka 25. 11.) pocházela z urozené rodiny v egyptské 
Alexandrii, stala se křesťankou a zavázala se slibem čistoty. Na obranu 
své víry dokonce veřejně vystoupila, když bylo na sklonku 3. století 
opět rozpoutáno pronásledování Kristových následníků římskou státní 
mocí. Podle legend dokázala o správnosti křesťanského učení přesvědčit 
padesát pohanských filosofů. Proto začala být a je uctívána především 
jako patronka univerzit, učenců, učitelů, studentů a žáků. Císař Maxentius, 
fascinován její moudrostí a neohrožeností, se s ní chtěl oženit, ale odmítla 
jej, a tak ji nechal krutě mučit (například pomocí dvou kol posázených 
hřeby a noži) a nakonec setnout. To se stalo někdy kolem roku 305. 

Malíř Josef Mathauser

Se sv. Barborou a sv. Markétou se sv. Kateřina řadí ke Čtrnácti svatým 
pomocníkům, se sv. Dorotou též k Čtyřem hlavním pannám „Ježíškovi 
zvláště milým“. V neposlední řadě je vzývána jako ochránkyně proti náhlé 
smrti. 
I sv. Apollonie, staročesky Apolena (památka 9. 2.), podle legend vážená, 
snad též urozená, panna, byť pokročilejšího věku, žila v Alexandrii 
a zemřela zde asi roku 249 jako oběť lokálního pronásledování křesťanů. 
Odmítla se na nátlak pohanských kněží klanět jejich bohům. Tloukli ji tedy 
do obličeje tak surově, až jí vyrazili všechny zuby. Poté Apollonii přivedli 
k zapálené hranici a vyhrožovali jí upálením, když se nebude rouhat Ježíši. 
Ona však raději sama skočila do plamenů, než aby tak musela učinit. 
Skončila tedy svůj život vlastně sebevraždou, kterou pozdější křesťanská 
nauka přísně zapovídala. V lidové tradici je vzývána při bolestech zubů 
a pokládána za patronku zubních lékařů a dentistů.  
Zajímavá je legenda o sv. Voršile neboli Uršule (památka 21. 10.). Žila 
ve 4. století a poházela z rodiny keltského kmenového předáka. Jako 
křesťanka nechtěla vstoupit do manželství s pohanským ženichem, 
a proto se odebrala se třemi, v pozdějším podání jedenácti (středověké 
legendy hovoří až o 11 000) družkami na pouť do Říma (podle jiné verze 
příběhu se on také nechal nakonec pokřtít, vzali se a měli syna). Plavily se 
po Severním moři, pak proti proudu Rýna a Voršila během cesty přivedla 
své družky k přijetí křesťanské víry. Na zpáteční cestě však byly přepadeny 
a zajaty Huny, kteří všechny usmrtili šípy, až na Voršilu, jež se zalíbila jejich 
náčelníkovi, ale odmítla jej a skončila stejnou smrtí. K události mělo dojít 
na místě dnešního Kolína nad Rýnem (tehdy Colonia Agrippina), jehož 
hlavní patronkou se vedle Tří králů Voršila se svými družkami stala. Dále je 
ochránkyní mládeže, nemocných dětí, učitelek a vychovatelek, dobrého 
manželství a přímluvkyní za klidnou smrt. Hlásí se k ní řád voršilek.
Poslední a nejdůležitější ze čtyř jmenovaných světic, sv. Barbora (památka 
4. 12.), byla dcerou Dioskúra, kupce v maloasijské Nikomédii (dnešní İzmit 
v severozápadním Turecku), a žila na sklonku 3. století. Aby otec svou 
jedinou dceru, jejíž matka navíc brzy zemřela, uchránil před škodlivými 
vlivy, zavřel ji podle legendy do kamenné věže. Ačkoli zde měla veškerý 
přepych a byla odříznuta od vnějšího světa, pod vlivem jednoho ze sluhů 
přijala křesťanství. Na znamení víry v Nejsvětější Trojici nechala ve věži 
prolomit třetí okno, a také složila slib věčného panenství. Když ji pak chtěl 
otec výhodně provdat, odmítla a musela před rozzuřeným Dioskúrem 
uprchnout. Úkryt jí poskytla skála, která se před ní rozestoupila a ukázala 
v sobě jeskyni. Otec ji však přece jen vypátral a udal jako křesťanku (stalo 
se tak během vlny pronásledování za císaře Galeria). Byla krutě mučena, 
nakonec odsouzena k smrti a dovedena na popraviště, kde ji sťal sám 
Dioskúros. Hned poté byl zasažen a usmrcen bleskem. Ona se v posledních 
chvílích modlila za kající hříšníky, a proto začala být posléze vzývána jako 
přímluvkyně za šťastnou hodinu smrti, kdy člověk z tohoto světa odchází 
smířen s Bohem i lidmi po přijetí všech potřebných svátostí (smíření, 
oltářní a nemocných), a ochránkyně proti smrti náhlé a nepřirozené. 
Široké veřejnosti je však známější jako patronka horníků, dělostřelců 
a pyrotechniků, což vše vychází z výše zmíněných legend o jejím životě 
(skála, která ji ukryla, otec zasažený bleskem atd.), a především z toho, že 
tato povolání s sebou nesla výrazné riziko náhlé smrti. 

Ikonografie oltáře
Tak jako je ikonografie protějškového oltáře sv. Josefa v podstatě 
monotematicky zaměřena na posvátný růženec, neboť od roku 1723 při 
tomto oltáři fungovalo růžencové bratrstvo, v případě oltáře sv. Barbory 
je tématem jeho malířské, sochařské a řezbářské výzdoby příprava 
na smrt, smrt samotná a Poslední soud, tedy věci, jimž by měl každý 
křesťan přikládat zvláštní důležitost. V době baroka, kdy oltář vznikl, 
existovala nejen zádušní zbožná bratrstva, obvykle spojená právě se 
sv. Barborou nebo také se sv. Josefem (podle legend totiž zemřel klidnou 
smrtí ve vysokém věku), ale dokonce i tištěné příručky, jak se na odchod 
z pozemského světa na věčnost co nejlépe připravit. Již zpráva děkana 
Matěje Františka Pecha pro arcibiskupskou konzistoř z 28. 4. 1677 dokládá 
při blatenském kostele hned dvě zbožná bratrstva – jedno s titulem 
Nejsvětější svátosti oltářní a druhé sv. Barbory. Podobná zpráva děkana 
Joachima Václava Krumpa ze 17. 6. 1700 hovoří o zádušním bratrstvu 
přičleněném 4. 9. 1681 k podobné organizaci při kostele Svatého Ducha 
na Starém Městě pražském a schváleném pražským arcibiskupem 
22. 1. 1683, avšak neaktivním a bez přímé zmínky o vazbě na kult 
sv. Barbory, ačkoli ji lze i tehdy předpokládat.
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Obrazy
Ústředním ikonografickým prvkem výzdoby oltáře je samozřejmě 
plátno od Josefa Mathausera z roku 1892, které nahradilo starší obraz 
podobného námětu. Na rozdíl 
od původního stavu zobrazuje 
již jen tři světice – sv. Barboru, 
sv. Apollonii a sv. Voršilu s jejich 
charakteristickými atributy. 
Všechny tři mají na hlavě korunu 
jako odkaz na vznešený původ, 
ale možná též jako symbol 
vítězství nad smrtí, jehož dosáhly 
mučednictvím pro Krista. Hlavní 
postavu představuje sv. Barbora, 
která je jako jediná zobrazena 
stojící, zatímco zbývající dvě 
světice klečí po jejích stranách. 
Sv. Barbora drží v levici meč 
a v pravici kalich s hostií – 
Svátost oltářní jako nezbytný 
prostředek přípravy na „šťastnou 
smrt“. V pozadí je zachycena zeď 
s válcovou věží se třemi okny, 
tedy další z Barbořiných atributů, 
a v nebesích andílek s palmovou ratolestí odkazující na mučednickou 
smrt sv. Barbory i dalších dvou žen.
Nalevo klečí sv. Apollonie držící v ruce kleště s vytrženým zubem a před 
ní stojí kotlík s ohněm, v němž podle legendy dobrovolně ukončila svůj 
život.
Sv. Voršila je zachycena vpravo při 
modlitbě a její atribut – šíp – leží 
volně na zemi. V levém dolním 
rohu obrazu se pak nachází 
signatura autora a datace.
Druhý menší obraz, pozůstatek 
původní barokní malířské 
výzdoby, se nachází v oltářním 
nástavci. Jeho námětem je 
sv. Michael Archanděl v obvyklém 
pojetí, tedy ve zbroji s plamenným 
mečem v jedné a váhami v druhé 
ruce. Sv. Michael, jehož jméno 
v hebrejštině znamená „Kdo je 
jako Bůh“ ( v latinském překladu 
„Quis ut Deus“), vystupuje v bibli 
třikrát, poprvé ve starozákonní 
knize Daniel, kde je již spojován 
s Posledním soudem. Dále se 
pak o něm činí zmínka v novozákonním Listě Judově, a především ve 
Zjevení sv. Jana, kde v čele andělů svádí rozhodující vítězný boj s drakem 
(ďáblem) a jeho anděly. Je strážným andělem Církve, Izraele a symbolem 
Boží spravedlnosti (odtud atribut vah, na nichž bude při Posledním 
soudu vážit duše zemřelých podle jejich skutků, aby byly poslány do 
věčné radosti nebo do věčného 
zatracení). Za svého patrona ho 
mají policisté a je též považován 
za ochránce vyvýšených míst, 
neboť patří k bytostem nejbližším 
Bohu. Jeho pozice na vrcholu 
blatenského oltáře je tudíž více 
než logická.

Sochy
Na bocích oltáře stojí sochy svatých 
apoštolů Judy Tadeáše a Ondřeje. 
Sv. Juda Tadeáš přidržuje pravicí 
kyj, kterým byl ubit v Persii, kde 
šířil spolu s dalším z apoštolů 
sv. Šimonem (Horlivcem, Zélotou) 
Kristovo učení. Vedle sochy je 

na oltářním retabulu připevněn 
další z Judových atributů – deska 
s Ježíšovou tváří, kterou podle 
legendy přinesl Abgarovi, vládci 
Edessy. Souvislost sv. Judy Tadeáše 
s tematikou oltáře je nejen jeho 
mučednická smrt, ale i to, že byl 
věřícími vzýván jako přímluvce 
v beznadějných případech nemocí 
a životní nouze.
Naopak Judův protějšek na oltáři, 
sv. Ondřej s atributem kříže ve 
tvaru písmene X, na němž byl 
umučen v Řecku, připomíná, že 
utrpení a smrt pro Krista je tou 
nejpřímější cestou do nebe. To je 
zdůrazněno i nápisem na desce 
vedle sochy: NON EST BREVIOR 
AD DEUM VIA CRUCE – Není 
kratší cesty k Bohu, než je kříž 
(tj. utrpení). Nápis je proveden 
černou kapitálou na bílém 
podkladu. Lze však předpokládat, 

že původně bylo užito jiného typu písma (například humanistické 
kurzívy), a nynější podoba je výsledkem některého z pozdějších 
restaurátorských zásahů.
Dodejme ještě, že u sochy 
sv. Ondřeje můžeme vcelku bez-
pečně určit, co bylo předlohou 
pro jeho výtvarné pojetí. Autor 
měl zřejmě k dispozici knihu ital-
ského jezuity a ilustrátora Filippa 
Bonanniho „Numismata ponti-
ficum Templi Vaticani fabricam 
indicantia, chronologica eiusdem 
fabricae narratione, ac multiplici 
eruditione explicata“ z roku 1696, 
kde je vyobrazena socha sv. On-
dřeje z chrámu sv. Petra v Římě. 
Blatenská je oproti ní pouze zrca-
dlově obrácena.

Řezby
Na přední straně oltářní mensy 
je připevněna pozlacená řezba 
zobrazující Adama a Evu u stromu poznání, kolem nějž se vine had. 
Tento výjev připomíná, že smrt vstoupila na svět kvůli prvotnímu hříchu 
prvních lidí, když neuposlechli Božího příkazu a jedli ze zapovězeného 
stromu. Tento „dědičný hřích“ byl smazán až Ježíšovou obětí na kříži.
Další figurální řezby 
vidíme po stranách 
středového výklenku. 
Obě mají dosti kuriózní 
náměty odkazující 
k posledním chvílím 
člověka, kdy se milosti 
přijetí Nejsvětější svátosti 
dostalo i zločincům. 
Zatímco výjev na levé 
straně, představující 
kněze v bohoslužebném 
oděvu, jak se chystá 
podat Velebnou svátost uťaté hlavě za přihlížení další osoby, nelze zatím 
uspokojivě vyložit, scéna na protější řezbě vychází ze skutečné události, 
která se stala v dubnu 1512. Je popsána ve Starých letopisech českých, 
odkud ji převzal a náležitě rozvinul Václav Hájek z Libočan ve své Kronice 
české, vydané roku 1541. Výše uvedeného roku byli na Pohořelci 
nedaleko Pražského hradu (tehdy zcela mimo zástavbu) popraveni dva 
loupeživí rytíři, bratři Chlévcové, a to velmi krutým způsobem, který se 
do Čech rozšířil z Uher za společné vlády Jagellonců oběma zemím, totiž 

Oltářní obraz sv. Barbory, Apollonie a Voršily 
(foto Lenka Scheinherrová)

Obraz sv. Michaela, pod ním nápis o privilegiu 
oltáře (foto Lenka Scheinherrová)

Socha sv. Judy Tadeáše 
(foto Lenka Scheinherrová) 

Socha sv. Ondřeje (foto Lenka Scheinherrová) 

Sv. Ondřej z chrámu sv. Petra v Římě 
z publikace Filippa Bonanniho

Řezba s motivem Adama a Evy u stromu poznání 
na oltářní mense (foto Lenka Scheinherrová)
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naražením na kůl. Zatímco jeden 
z bratrů zemřel hned, druhého 
musel kat „narážet“ třikrát, a i tak 
se pod ním večer kůl zlomil a on 
se s jeho zbytkem v těle odplazil 
až k jednomu domu v dnešní 
Loretánské ulici, kde přenocoval 
na hnoji. Druhý den ráno ho tam 
našli a on požádal, aby k němu 
přivolali kněze. Teprve poté, co 
přijal Nejsvětější svátost, zemřel. 
Pochován byl v blízkém kostele 
sv. Benedikta. Podle Hájkova 
podání se úpěnlivě modlil ke 
sv. Barboře, aby jej udržela při 
životě, než se bude moci řádně 
připravit na smrt. Přivolanému 
knězi na jeho žádost sdělil, jak se 
modlil, a Hájek to ve své kronice 
cituje.
Zajímavý příběh byl příčinou 
vzniku barokní výklenkové kaple 
sv. Barbory ve zdi Loretánské zahra-
dy na pražských Hradčanech, tedy 

v místech, kde mělo k události dojít. Dal ji postavit v letech 1725–1730 
hrabě Štěpán Vilém Kinský podle projektu význačného architekta té doby, 
Františka Maxmiliána Kaňky. Uvnitř je na stěně vymalována scéna zaopat-
ření umírajícího rytíře Chlévce Nejsvětější svátostí, které z nebe přihlíží 
sv. Barbora. Původní obraz vytvořil další ze známých barokních umělců, 
Václav Vavřinec Reiner, byl při poz-
dější renovaci přemalován.
Na vrcholu oltářního retabula 
jsou umístěny čtyři samostatné 
kartuše s řezbami, přidržované 
vždy po dvou andílky. Na levé 
straně vidíme Smrtku s kosou, 
jejíž symbolický význam je zde 
zcela srozumitelný, a posvátné 
Boží jméno v podobě čtyř písmen 
hebrejské abecedy JHVH (Jahveh, 
Jehovah) v oblacích, ovšem 
s malou nepřesností. Význam 
tohoto symbolu je široký, zde snad 
vyjadřuje Boha jako takového 
nebo první Božskou osobu – Otce.
První z řezeb na pravé straně 

představuje po-
stavu sedící na 
oblouku duhy se 
svatozáří ve tva-
ru trojúhelníku 
a srpem v pravi-
ci, zatímco pod 
duhou je druhá, 
pololežící posta-
va. Tento námět 
směřuje k novo-
zákonní knize Zje-
vení sv. Jana, v níž 
se píše o zname-

ních, která se ukážou na konci věků v čase Posledního soudu. Konkrétně 
jde o následující text: „A viděl jsem, hle, bílý oblak, a na oblaku sedí 
někdo jako Syn člověka, na hlavě má korunu ze zlata a v ruce ostrý srp. 
V tom další anděl vyšel z chrámu a mocným hlasem zavolal na toho, 
který seděl na oblaku: ,Pošli svůj srp a začni žeň, protože nastala hodina 
žně a úroda země dozrála.ʻ A ten, který seděl na oblaku, hodil svůj srp 
na zem, a země byla požata.“ (Zj 14, 14–16). Onou úrodou země je mí-
něno lidstvo, které na výjevu reprezentuje postava pololežícího muže 
pod duhou.

Poslední z popisova-
ných řezeb ukazuje 
obraz rozevřené zuba-
té tlamy, z níž vychází 
plameny, tedy pekelné 
brány, kam budou při 
Posledním soudu smě-
řovat všichni zavržení.

Pražské Jezulátko
Ve středovém, červe-
nou textilií vyloženém 
a osvětleném výklenku 
je od roku 2021 umís-

těna soška Pražského Jezulátka v různobarevných šatičkách, které se 
vyměňují tak, aby odpovídaly aktuálnímu církevnímu svátku, památce 
nebo liturgickému období. Vystřídala lidovou dřevěnou sošku sv. Jana 
Nepomuckého, která pak byla v roce 2024 věnována do obecní kap-
le v Holušicích. Původně však, jak již výše zmíněno, byly ve výklenku 
umístěny jesličky a během roku je zakrýval obraz sv. Jana Nepomuckého 
z roku 1791, nyní se nacházející v expozici Svatojánského muzea v Nepo-
muku, kam ho věnoval roku 1932 děkan Jan Pavel Hille.

Řezba s námětem podání Nejsvětější svátosti 
popravenému rytíři Chlévcovi 

(foto Lenka Scheinherrová)

Kaple sv. Barbory u Loretánské zahrady 
na Hradčanech 

Řezba s motivem Smrtky 
(foto Lenka Scheinherrová)

Řezba s motivem Božího jména 
(foto Lenka Scheinherrová)

Řezba s motivem pekelné 
brány (foto Lenka 

Scheinherrová)

Řezba s výjevem z knihy 
Zjevení sv. Jana (foto Lenka 

Scheinherrová)

Výklenek s Pražským Jezulátkem (foto Lenka Scheinherrová)

Privilegovaný oltář
V kartuši mezi oběma oltářními obrazy je zašlým písmem napsáno: 
ALTARE PRIVILEGIATUM PRO FERIA III. Znamená to, že oltář byl opatřen 
zvláštní výsadou (privilegiem), podle které každý zesnulý, za nějž byla 
u oltáře sloužena mše, získal na způsob přímluvy plnomocné odpustky. 
Tato praxe, která se poprvé objevila po tridentském koncilu (konal se 
s přestávkami od roku 1545 do roku 1563), vychází z víry v očistec, kde 
si duše zemřelých odpykávají dočasné tresty za své pozemské hříchy 
a čekají na vysvobození. Odpustky přitom znamenají odpuštění těchto 
trestů, které lze získat pro duše v očistci modlitbou, almužnou nebo 
poutí, tedy již ne za peníze, jak se dělo v době předtridentské a bylo 
terčem kritiky církevních reformátorů (Viklef, Hus, Luther ad.).  
Zmíněná privilegia propůjčoval papež, a to vždy na sedm let, obvykle 
plošně pro jednotlivé diecéze na žádost jejich biskupů, kteří si po 
uplynutí daného časového období museli vyžádat prodloužení na 
dalších sedm let. 
V našem případě se můžeme domnívat, že příslušné privilegium 
obdržel oltář v souvislosti s výměnou hlavního obrazu za nový od 
Josefa Mathausera. Dne 10. 1. 1893 totiž oznámil papež Lev XIII. 
českobudějovickému biskupovi Martinu Josefu Říhovi možnost označit 
vybrané oltáře ve farních a dalších kostelích diecéze za privilegované. 
Takové oltáře buď již primárně svou úpravou ukazovaly na muka v očistci, 
nebo byly po udělení výsady opatřeny nápisem „Altare privilegiatum“ 
(privilegovaný oltář) nebo „Altare privilegiatum pro defunctis“ 
(privilegovaný oltář za zemřelé). V Blatné se pojilo dohromady obojí, 
neboť výzdoba oltáře vycházela z tematiky posledních věcí člověka. 
Výsada však byla omezena pouze na mše, které by se u oltáře sloužily 
v úterý. V církevním prostředí se tento den označoval latinsky jako 
„feria III.“ Počítalo se to od neděle (feria I.); pondělí pak bylo „feria II.“

Vladimír Červenka
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Informace z regionu
i Přehled počasí v Blatné 

za březen
Průměrná teplota: 4,3 °C, odchylka od 
normálu: + 0,8 °C.
Úhrn srážek: 42,6 mm, tj. 101 % normálu.

Měsíc jako celek teplotně velmi slabě 
nadnormální, srážkově normální. Měsíc 

březen přinesl hodně slunečných a suchých 
dní s ranními mrazy. První dekáda byla extrémně 

suchá, druhá srážkově normální a třetí výrazně 
nadprůměrná. Nejvyšší denní úhrn srážek byl naměřen dne 24., kdy spadlo 
12,1 mm srážek. Sníh sice několikrát padal, ale souvislá sněhová pokrývka 
se za celý měsíc nevytvořila. Pouze dne 17. ráno ležel sněhový poprašek. 
Pozoruhodností tohoto měsíce byla absence silných větrů a oproti březnům 
v jiných letech foukalo vůbec velmi málo. Nejvyšší březnová teplota 
18,0 °C byla naměřena dne 21., teplotní minimum –8,3 °C dne 18. Dne 24. 
se vyskytla první bouřka roku 2025. Byla ovšem jen kratičká se čtyřmi výboji 
blesků. V březnu se objevila mlha v sedmi dnech, bylo naměřeno 19 dnů 
s mrazem a 22 dnů s mrazem přízemním. 

Přehled počasí v Blatné za duben
Průměrná teplota: 10,4 °C, odchylka od normálu: + 2,2 °C.
Úhrn srážek: 30,1 mm, tj. 89 % normálu.
Měsíc jako celek teplotně mírně nadnormální, srážkově slabě podnormální. 
Duben přinesl celou řadu krásných jarních slunných dní, které se postaraly 
o velmi rychlý rozvoj vegetace. Výraznější chladno bylo pouze ve dnech 6. 
až 10. a pak 24. a 25. Mrazy a přízemní mrazíky se odbyly především v první 
dekádě dubna, kdy ještě rostliny a stromy nekvetly. Teplotní minimum 
měsíce –3,1 °C bylo naměřeno dne 7., měsíční teplotní maximum 24,9 °C 
dne 17. V průběhu zimy i jara však chyběla vláha a duben v tomto smyslu 
přidal další zlomyslnost, když v tomto měsíci poprvé měřitelně pršelo až dne 
18. ráno. Tento den však propršel celý a přinesl vydatných 13 mm. Vydatně 
ještě pršelo dne 25., kdy napršelo 11,3 mm. Padající srážky se v dubnu vůbec 
koncentrovaly jen do několika málo dnů, pršelo jen ve 27 % dnů měsíce. 
Za celý duben se vůbec nevyskytla bouřka ani nesněžilo, mlha byla ve třech 
dnech. Mrazových dnů bylo 6 a ve 14 dnech byl naměřen mráz přízemní. 

Zdeněk Vondra

Lidé z regionu – 
hlubinný rozhovor 
s Karlem Říhou ml.
S radostí vám přinášíme rozhovor 

s Karlem Říhou ml., jenž se spolu se 
svým otcem a kamarády zasloužili o rozvoj 

potápěčského sportu v našem městě. 
Děkujeme mu, že si ve svém nabitém programu 

udělal na rozhovor čas.
Mohl byste čtenářům na úvod představit historii vzniku Klubu?
Klub vznikl v roce 1990. Byl založen mým otcem, Karlem Říhou starším, 
a jeho dalšími třemi kamarády. 
Zrovna letos v lednu jsme 
na členské schůzi slavili 35 
výročí od založení klubu. 
Krásným bonusem bylo, že 
se podařilo setkání právě 
všech 4 zakladatelů. Klub měl 
tehdy oficiální adresu u nás 
doma a tam ji má dodnes. 
Sklad potápěčského vybavení, 
schůze se členy a celé tyto 
začátky probíhaly u nás doma 
a já jsem od malička byl u toho. 
Přirozeně jsem se pak začal 
klubu věnovat po organizační 
stránce, když jsem byl starší.
Potápění má určitě široký 
rozměr, mohl byste ho 
čtenářům představit?
Určitě. Po založení klubu se 
můj otec a další členové vě-
novali zejména přístrojovému 
potápění a spearfishingu. Pří-
strojové potápění si každý dokáže představit, jedná se o potápění, kdy 
se dýchá vzduch z potápěčského přístroje na zádech. Spearfishing je 
technika potápění, která pracuje pouze s vlastním nádechem a cílem je 
ulovit rybu harpunou. Když jsem se zhruba okolo roku 2010 začal aktiv-
ně věnovat Klubu jako předseda, můj táta zůstal jako člen výboru. Po 
několika letech nás doplnil kamarád Vlasta Dědina, který se začal věno-
vat rozvoji klubu po technické stránce a spolu se mnou je i instruktorem 
přístrojového potápění. Společně jsme zároveň rozšířili aktivity o další 
dvě kategorie, a to je freediving a technické potápění. U freedivingu se 
jedná čistě o tzv. volné potápění s využitím pouze vlastního dechu. Exis-
tují i závodní disciplíny – co nejdelší zadržení dechu na hladině, potopení 
do co největší hloubky, uplavání co nejdelší vzdálenosti v bazénu atd. Při 
technickém potápění dochází k potápění buď do větších hloubek, nebo 
s cílem strávit ve vodě delší čas a v obou případech se z důvodu de-
komprese počítá s tím, že se potápěč nemůže ihned vynořit na hladinu, 
ale musí dělat tzv. dekompresní zastávky. Stejně tak sem patří potápění 
v jeskyni nebo pod ledem. Dalším aspektem může být dýchání jiných 
směsí plynu, než je běžný vzduch se složením 21 % kyslík, 78 % dusík, 
1 % vzácné plyny.
Kolik má v současné době Klub členů?
Odhaduji to aktuálně na 80 členů. Věk je různý. Od dětí až po dospělé.
Co když člověk nemá žádné předchozí zkušenosti s potápěním? Může 
se stát členem vašeho Klubu nebo jsou předchozí zkušenosti nutné?
Předchozí zkušenosti nejsou potřeba. Když dnes jedete například do 
Egypta, Chorvatska nebo jinam, určitě natrefíte na společnosti, kde 
si můžete objednat rychlo-kurz potápění a po dvou dnech se jdete 
potápět. U nás to takto vůbec nefunguje. Věnujeme se tomu jako hobby, 
neděláme to pro zisk. Naším cílem je naučit každého potápěče nejen se 
potápět, ale především potápět se bezpečně. Být zodpovědný za svůj 
život a i život těch, kteří jsou s vámi pod vodou. Jakmile něco děláte pro 
zisk, tlačí vás peníze, čas, termíny… My máme v tomto výhodu. Každý 
má jiné tempo učení a někdo něco obsáhne rychleji než druzí. Všichni 
však od nás odchází s tím, že se umí potápět bezpečně. To je pro nás 
nejdůležitější.“

Žijí s námi

Spearfishing s Karlem Říhou starším 
i mladším
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Jak tedy probíhá taková příprava budoucího potápěče?
Od listopadu probíhají nedělní bazénové tréninky. Pokud se účastní 
děti, musí zde být přítomný rodič. Kurzy probíhají právě od listopadu až 
do léta dalšího roku. Ne však každý rok, vždy podle kapacity naplnění. 
Postupně se učí nádechové potápění, zjišťujeme jaký je člověk plavec, 
pak se potápíme v bazénu a pokud tyto základy člověk obsáhne, může se 
posunout na další úroveň. Nemáme dané tabulky, kdy se to ten člověk 
musí naučit. Voda pro člověka není přirozené prostředí a vše chce čas. 
Hlavní je bezpečnost.
Řekl jste, že je to pro vás hobby. Nemáte tedy z toho finanční prospěch?
Ne. Nikdy jsme neměli. Naopak všichni z vedení klubu děláme vše 
ve svém volném čase bez jakéhokoliv z toho plynoucího příjmu. 
Spolupracujeme se Svazem potápěčů České republiky. Pod ně oficiálně 
i spadáme, odvádíme příspěvky. Nejen díky Svazu, ale taktéž díky Městu 
Blatná pak máme možnost čerpat dotace. Tímto bych chtěl našemu 
městu moc poděkovat! Peníze z těchto dotací jsou využity na práci 
s dětmi, pořízení potřebného materiálu, financování pronájmu bazénu 
atd. Dospělí u nás mají potápění jako koníček a hradí si jej sami. U nás 
malé děti začínají třeba i od 4 nebo 5 let. Základní vybavení je pak 
maska, šnorchl a ploutve. My to můžeme zapůjčit, ale nejlepší je mít 
vždycky toto vybavení vlastní. Lépe to dítěti sedí.
Pokud člen absolvuje trénink v bazénu, jaký je další postup?
Následuje přesun na volnou vodu. To bývá většinou lom. Je to pro 
potápěče absolutně jiné prostředí než bazén, ve kterém  je dobrá 
viditelnost, teplota… Najednou se ocitnete v mnohem studenější vodě, 
kde je viditelnost zcela odlišná. Mohou zde být i překážky. Dnes již existují 
i komerční lomy. Můžete si je pronajmout na potápění a jsou nachystané 
speciálně pro potápěče. V okolí Blatné však žádný takový není, nejbližší 
je u Sedlčan. I tam organizujeme potápění pro členy Klubu. V okolí 
Blatné pak využíváme například lom v Mačkově, lom v Drahenickém 
Málkově, lom v Lažanech nebo lom na Řečici.  Na některých lomech je 
potřeba povolení k potápění od majitelů.
Jaká musí být fyzická stránka potápěče? Probíhá třeba i nějaký trénink 
mimo vodu?
Pro nás je nutné, aby měl potápěč lékařskou prohlídku. To je zásadní. 
Pak je na každém, jak se fyzicky udržuje. Speciální fyzická kondice jen na 
potápění pak není potřeba. Ono když strávíte dvě hodiny pod hladinou 
s plnou výstrojí, je to velmi fyzicky náročné a každý si pak vyhodnotí, jak 
na tom je. Daleko důležitější je trénink hlavy. Aby člověk zvládl jakékoliv 
situace pod vodní hladinou. Když se něco stane, instinkt vám radí 
vynořit se. Jenže to není vždycky správné řešení. Musíte mít na paměti, 
v jaké se nachází hloubce, jaký je zde tlak, že se musíte přes veškeré 
pocity vynořovat pomalu. Pokud nastane nějaká nestandardní situace 
v hloubce, musíte často problém vyřešit na tom místě. Ne až nahoře. Na 
vašem rozhodnutí závisí nejen váš život, ale mnohdy i životy ostatních, 
kteří se s vámi potápějí. A toto náš Klub potápěče učí. Hlavní je potápět 
se bezpečně.“
Zmínil jste, že váš Klub má okolo 80 členů různého věku. Jaké jsou mezi 
vámi vztahy?
Děláme to jako hobby a celý vznik Klubu je spjat s mou rodinou 
a našich obývákem. A tak se k sobě všichni chováme. Jako rodina 
a přátelé. Organizujeme dokonce rodinné dovolené v lomu Leštinka, 
kde se věnujeme nejen potápění, ale trávíme spolu celé dny. Dospělí 
a děti dohromady. Toto by nešlo, kdyby mezi námi panovala jakákoliv 
nevraživost. Navíc pod vodní hladinou jste zcela závislí nejenom na 
sobě, ale i na potápěči vedle vás. A nejlépe věříte kamarádovi.“

Každý sport člověku něco přináší. Někdo se mu věnuje třeba jen pro 
fyzičku, jiný se věnuje sportu pro zábavu. Co člověku přináší potápění?
To je dobrá otázka. Odpověď skutečně bude subjektivní. Ale mně 
potápění přináší relax. Pod vodní hladinou je ticho, klid… V dnešní době 
shonu a jak se vše odehrává velmi rychle… Toto pod vodní hladinou 
neplatí. A navíc si zde člověk velmi trénuje psychiku. No a když pak 
vyrazíte s rodinou např. na Maledivy a máte možnost se potápět 
s vlastními dětmi a sledovat společně manty, žraloky apod. v jejich 
přirozeném prostředí, je to nádherný bonus.
Co považujete za největší úspěch Klubu blatenských potápěčů?
Zmíním asi znovu spearfishing. Toto není úplně známé odvětví 
potápění, přitom v historii celé potápění vzniklo právě touto činností 
– ulovit si něco k jídlu. Jak již bylo řečeno, jedná se o potápění čistě 
na nádech a pomocí harpuny je cílem ulovit rybu. Pohybujete se pro 
člověka v nepřirozeném prostředí, často s velmi omezenou viditelností 
a studenou vodou. Náš klub již od založení organizuje jeden ze závodů 
Mistrovství České republiky. A co asi považuji za právě největší úspěch 
je to, že náš klub z „malého“ města Blatná, je absolutně nejúspěšnějším 
v celé ČR. Počet titulů Mistrů republiky družstev je aktuálně 19! 
K porovnání – druhým nejúspěšnějším týmem je Hradec Králové a ten 
jich má 8. I v soutěži jednotlivců je nejvíce titulů Mistrů ČR v Blatné – 6 
jich mám já a taktéž 6 můj otec. U něho je neskutečné, že svůj (zatím) 
poslední titul získal v 58 letech!
Představte si, že byste si mohl pro váš Klub cokoliv přát. Peníze by 
nehrály roli. Co by to bylo?
Hm… (první chvíle váhání) Nikdy jsem na tím nepřemýšlel. Já bych si 
nepřál asi nic. Děláme hobby, které nás baví. Děláme ho s lidmi, kteří 
to cítí stejně a jsou to naši kamarádi. Děláme to zodpovědně, srdcem 
a hlavou. Ne pro zisk. Já mohu za sebe říct, že jsem absolutně spokojený 
s tím, co můj táta a jeho kamarádi před lety založili a co jsme všichni 
spolu v průběhu let z toho dokázali vybudovat. Já jsem na nás pyšný.

Tereza Sedláčková

Členové Klubu potápěčů Blatná

MDŽ
V sobotu 8. března se v Málkovské hospodě 

konala oslava Mezinárodního dne žen, která 
přilákala mnoho žen. Bylo pro ně připraveno občerstvení v podobě 
chlebíčků a zákusků. Předseda osadního výboru Luboš Kylián všechny 
srdečně přivítal a odrecitoval několik básní.
Hudební doprovod zajistili harmonikáři Milan Štěpán, Tonda Balík 
a Pepa Dunek, kteří svým vystoupením přinesli do místnosti veselou 
náladu. Každá žena si domů odnesla barevnou prvosenku. Atmosféra 
byla přátelská a radostná, což přispělo k úspěchu celé akce.

Lucie Kyliánová

Zprávy z našich obcí

DRAHENICKÝ 
MÁLKOV
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SKALIČANY

Pouťový fotbalový turnaj

Kde: sportovní areál v Drahenickém
Málkově

Kdy: sobota 19. července od 9 hodin 

Pro přihlášení volejte: 702 424 235

Oslavenci v osadě Drahenický Málkov

květen
Gregušová Věra 55 let

červen
Cibulková Věra 75 let

Osadní výbor přeje hodně štěstí, zdraví a životní
pohody. 

MDŽ v obecním domě
Mezinárodní den žen si skaličanské ženy, dívky, slečny, maminky a babičky 
připomněli v obecním domě ve Skaličanech v pátek 7. 3., na který bylo 
zorganizováno posezení v doprovodu hudebního tělesa Seržant Huml. 
Každá přítomná příslušnice něžného pohlaví obdržela drobný dárek 
a zástupci osadního výboru a místního hasičstva přítomným popřáli 
hezký večer a dobrou náladu nejen k nadcházejícímu svátku žen. Snad 
si akci všichni přítomní užili, pozvánky na akci byly distribuovány do 
každé domácnosti, a kdo nepřišel, tak přišel o fajn akci. Za organizaci 
patří poděkování zejména místnímu hasičstvu v čele s Jiřím Blovským 
a Jardou Fořtem. 

Velikonoční rachtání
Velikonoční rachtání se v letošním roce neslo v duchu proměnlivého 
počasí, zelený čtvrtek skýtal slunečné počasí, aby jej vystřídal pošmourný 
a deštivý Velký pátek. To však neodradilo místní děti a mládež, kteří sice 
v menším počtu, než u nás bývá zvykem, ale přesto koledovali a svým 
rachtáním nahradili zvony, jež v tomto období „odlétají“ a následně si 
zaslouženou koledu rozdělili v obecním domě. Před samotnými svátky 
hrstka dobrovolníku ozdobila na návsi velikonoční břízku, která tak 
dotvořila sváteční velikonoční atmosféru.

Hasičské cvičení v Sedlici
Cvičení hasičských jednotek strakonického okresu se i za účasti JSDH 
Skaličany odehrálo v sobotu 26. 4., tentokrát v Sedlici. Jednalo se již 
o 12. ročník organizovaný Ing. Pavlem Škardou, náměstkem starostky 
OSH Strakonice. Během cvičení byla prováděna dálková doprava 

vody, proběhlo seznámení 
s činností psovodů, hledání 
ztracené osoby v terénu, 
došlo i na téma zdravověda 
a mohli jsme se seznámit 
i s novou hasičskou 
technikou. Naší jednotce 
bylo svěřeno čerpací 
stanoviště a velení zásahu 
při druhé dálkové dopravě 
vody. O prestiži cvičení 
hovoří i to, že se jho zahájení 
účastnil místopředseda 

Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR Jan Bartošek, starostka OSH 
Strakonice Jaroslava Boukalová, její náměstek František Kotrc a starosta 
Sedlice Vladimír Klíma. Domácí sbor zaslouží velké poděkování za 
perfektní občerstvení a skvělé zázemí celého cvičení. Pro jednotky, jako 
je naše JPO V jsou takováto taktická a námětová cvičení velice přínosná 
a organizátorovi akce tudíž náleží velké poděkování. 

Skaličanští koledníci, foto Jana Mazánková

Účastníci cvičení jednotek v Sedlici, foto OSH Strakonice

Skaličanští na cvičení jednotek, foto Václav Cheníček 
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Sobota 3. 5. byla ve znamení zkoušky, záběhu a seznámení se s novou 
zásahovou technikou a vybavením a lépe jsme nadcházející den 
Sv. Floriána, patrona hasičů, uctít nemohli. DÍKY všem, kteří se na získání 
nové techniky podíleli, zejména pak městu Blatná!

O skaličanském dění psal Václav Cheníček

Pálení čarodějnic a stavění májky
Každoroční akce spojená s pálením čarodějnic a stavěním májky se ve 
Skaličanech dle přítomných opět vydařila, májka byla uhlídána a vatra 
byla řízeně pálena prostřednictvím místní hasičské jednotky, která má 
tuto akci pojatu jako prověřovací cvičení zásahové techniky a v letošním 
roce došlo i na to, co se občas stává, technika vypověděla službu, ale 
vzhledem k šikovným rukám členů jednotky, zejména našich strojníků 
se vše podařilo zvládnout tak, jak bylo naplánováno. Program celé akce 
opět ozvláštnil čarodějný slet divoženek, které ani tentokrát nezvládly 
uhájit jejich kolegyni určenou k upálení, a tak to má být. Díky všem za 
dobře zvládnutou akci!

Skaličanské čarodějnické divoženky, foto Jiří Kotál

Nová zásahová technika 
Významným krokem pro zlepšení vybavenosti pro zásahovou činnost 
Jednotky sboru dobrovolných hasičů Skaličany je pořízení přívěsu pro 
hašení. Díky péči zřizovatele naší zásahové jednotky, kterým je město 
Blatná byl pořízen přívěs vybavený novou hasičskou stříkačkou, modulem 
pro likvidaci obtížného hmyzu, modulem čerpadlo, vybavením pro 
likvidaci lesních požárů (D-systém) a celou řadou dalších prvků. Přívěs 
byl pořízen z dotačních prostředků a posune vybavenost naší jednotky 
o významný stupínek výše. Jedná se o jednu z dalších historických událostí 
jak pro náš sbor, tak pro naši obec a nová motorová stříkačka v zásahu 
nahradí naši 55 let starou stařenku PS12. Dotační prostředky na tuto 
akci byly získány prostřednictvím Místní akční skupiny Blatensko, o.p.s. 

v rámci Integrovaného regionálního operačního 
programu na akci „Přívěs pro hašení pro JSDH 
Skaličany“.  Náklady celého projektu činily 
1.170.495 Kč, výše dotace byla 998.000 Kč. 

Převzetí techniky na radnici v Blatné, foto Jiří Blovský

Zkouška nové techniky, foto Václav Cheníček

ZOFI Rally Team obohatili vozový park
Pro mimořádnou investici na prahu závodní sezóny 2025 se ve spolupráci 
s klatovským týmem Talaš Racing rozhodli zástupci blatenské stáje 
ZOFI Rally Team. Pořídili super vůz Citroën C3 Rally 2, tedy nejsilnější 
aktuální žihadlo mimo kategorii WRC. „Jedná se o nejvýkonnější možnou 
specifikaci, se kterou je možno závodit i v rámci národních šampionátů,“ 
potvrzuje jedinečnost zakoupeného modelu Václav Stejskal jr. (34 let).
V současnosti probíhá první test nového přírůstku do týmové stáje. 
„Rozhodně je to kvalitní sportovní náčiní, které bychom letos chtěli 
zejména pronajímat. Nevylučuji však ani závodní starty ze strany našeho 
blatenského seskupení či ze strany klatovského Jana Talaše,“ dodává.
Pro sezónu 2025 jinak pokládá tým z Blatné za priority zajistit domluvené 
pronájmy dalších vozů a pokračování v prodeji a v propagaci závodních 
pneu značky Hoosier. Co se samotné reprezentace blatenských posádek 
na závodních tratích týče, nepůjde prý o žádný ucelený program.
Omezenější režim ve srovnání s předchozími ročníky si ostatně nastavilo 
duo Václav Stejskal jr. a Stanislav Viktora i v roce 2024. „Bylo to zejména 
s ohledem na pracovní vytížení v průběhu přeborů, co nám zamezilo 
věnovat se naplno samotnému měření sil s konkurencí na tratích,“ 
vysvětluje brilantní řidič stíhacích vozů.
Nicméně přesto perfektně sehraná blatenská dvojka zanechala 
v programu loňských rallye velmi zřetelnou stopu a opět dostála dobré 
pověsti týmu. 
Prvním absolvovaným závodem po dlouhé odmlce se stalo „Radouňské 
rallye“. Vstříc dobrodružství vyrazila blatenská posádka v osvědčeném 
Renault Clio R3T: „Nejprve jsme zvolili rozvážnější tempo. Postupně se 
nám dařilo zrychlovat a v konečném účtování z toho bylo celkové deváté 
místo a stříbrná pozice ve třídě. A to i přes poněkud spornou penalizaci 
třiceti vteřin,“ uvádí Václav Stejskal jr.
Následovalo „Rallye sprint Plzeň“, kde se sjela výrazně větší konkurence. 
Blatenští se ani tam neztratili. Domů si vezli absolutní 22. místo a devátou 
příčku ve třídě.
Po delším odstupu čekalo jejich oblíbené „Rallye Pačejov“. „Jako obyčejně 
jsme se na tenhle klasický závod velmi těšili. Tradičně vstřícní pořadatelé 
ani tentokrát nezklamali a přichystali nádherné rychlostní zkoušky, 
včetně zcela nových úseků,“ referuje vděčný Václav Stejskal jr. Před 
odstartováním prý došlo k určitým změnám na podvozku blatenského 
auta: „Na rovině fungovaly velmi dobře, ale hrbolatější úseky snášely tak 
nějak s otazníkem,“ udílí ústní vysvědčení blatenský elitní jezdec.
Přestože pro Václava Stejskala jr. a Stanislava Viktoru představuje „Rallye 
Pačejov“ srdeční záležitost, na tu loňskou nebudou určitě vzpomínat 
v tom nejlepším světle. „Na třetí rychlostní zkoušce si nás našla havárie. 
Závodní vůz se nám svezl po štěrkové penetraci, načež jsme urazili kolo 
a závod pro nás tím pádem skončil,“ bere to ovšem sportovně Václav 
Stejskal jr., který za svou kariéru dávno pochopil, že někdy prostě zůstane 
cíl neviditelný a paní smůla si nedá nic zakazovat ani přikazovat.

BLATNÁ
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S ní se ostatně setkala i druhá polovina týmu ve složení Václav Stejskal 
st. (61 let) a Dominik Slováček. V úvodu sezóny 2024 na „Rallye Šumava-
Klatovy“ s vozem Renault Clio Rallye 5 nemohla ostřílená posádka 
z Blatné podat plnohodnotný výkon ale proto, že byl přebor nečekaně 
zrušen. Jednu z jiných posádek totiž postihl tragický karambol. Bohužel 
i takovou podobu může mít sport!
Na „Rallye Český Krumlov“ už žádný stín nepadl a blatenští parťáci 
obsadili skvělé stříbrné místo ve třídě RC5.
Kvalitní časy zajížděli oba borci i během „Rallye Hustopeče“, ale dvě 
rychlostní zkoušky před cílem vůz vyřadila z děje drobná havárie.
Následovala výměna stroje za starý dobrý, a hlavně osvědčený Renault 
Clio Sport. S ním blatenská posádka odstartovala vzápětí na „Rallye 
Příbram“. Zde si zkušení jezdci viditelně rozuměli s tímto typem lépe 
a probojovali se na pátou pozici v nabité třídě RN7. Naposledy v této 
sezóně zazářila posádka na Rallye Pačejov“, kde jim jejich famózní jízda 
vynesla ve třídě RN7 pěkný bronz.
Na závodních tratích posádky z Blatné se svými kvalitními vozy dosahují 
výborných výsledků již úžasných 37 let! Název této stáje se stal pojmem 
a symbolem důslednosti, maximálního nasazení, a hlavně vynikající 
fyzické i psychické formy jejích zástupců. Tohle sportovní seskupení patří 
zcela jistě vším, co již dokázalo, k chloubám města Blatné.

Vladimír Šavrda

 
červen – srpen 2025
Výběr z akcí 
Podrobnější informace www.plantaz-blatna.cz

1. 6.
Den děti na plovárně 

7. 6.  
Pouliční slavnost 

15. 6. 16 h 
Muzejní noc
Muzejní noc připomene 80. výročí konce II. světové války  
a odkaz Zdenky Fantlové, přeživší holocaustu, o které 
pojednává výstava v Městském muzeu Blatná.

27. 6.–29. 6. 
ARTfestival Výstava růží
Květinový most a tisíce sněhobílých růží ozdobí poslední 
červnový víkend historické centrum Blatné – města růží.
Letošní ARTfestival je věnován růži Jana Böhma pojmenované 
po jeho prvorozené dceři „Máňa Böhmová“.

21. 7.–25. 7.
Příměstský tábor pro seniory 

1. 8. 19 h  
Resonet vibes
Vypsaná fiXa a večer plný hudby! 

18. 8. – 22. 8.  
Výtvarná Blatná

Kulturní Plantáž Blatná

kulturniplantazblatna

Školní ples
V sobotu 22. března se konal již 13. ročník Školního 
plesu v prostorách Komunitního centra v Blatné 
za účasti 110 dětí, který stejně jako v minulých 
letech uspořádalo SRPŠ při ZŠ J. A. Komenského. 
Moderování plesu se letos ujali žákyně 8. třídy 
Karin Kučová a Nela Šampalíková. Ples zahájili účastníci tanečních kurzů 
ladným anglickým Waltzem. Poté se již rozezněly první tóny hudební 
skupiny GREP, pod vedením pana učitele Karla Pičmana z místní 
základní i umělecké školy, která se po celý večer mohla těšit z plného 
tanečního parketu. Podobně jako v loňském roce nám v 19. hodin 
ples obohatila módní přehlídka, která byla letos inspirovaná temným 
vesmírem a hvězdami. Mladé slečny předvedly překrásné společenské 
šaty vhodné jak do tanečních, tak i na jiné společenské události. Šaty 
pro tuto přehlídku zapůjčil salon Elliter paní Marcely Cibulkové. Modelky 
nalíčila tématicky Tereza Uldrichová a o zajímavé účesy k této fashion 
show se postarala kadeřnice paní Alena Šmatová. Choreografii módní 
přehlídky, včetně speciálního nasvícení sestavila taneční lektorka Broňa 
Winklerová. Kolem 20. hodiny pak vystoupili taneční mistři manželé 
Winklerovi, kteří již 5. rokem vedou taneční kurzy v Blatné a spolu 
s absolventy tanečních kurzů předvedli ukázku ladného vídeňského 
valčíku. Následně ověřili hravou formou několika otázek, že žákům 
nejsou základy společenského chování vůbec cizí, což se projevilo i na 
zdárném průběhu celé akce. Nakonec vyzvali i teenagery, aby si spolu 
s nimi vyzkoušeli výuku latinskoamerických a standardních tanců. Bylo 
hezké sledovat, jak se se zaujetím zapojili téměř všichni. V poslední 
pauze následovalo všemi očekávané losování tomboly. Pořadatelé 
vylosovali 25 krásných cen. Dalších 50 cen vyhráli žáci ve vydávací 
tombole. Letošní volba královny a krále plesu byla velmi náročná, 
neboť účastníci plesu si letos dali opravdu záležet. Mladé slečny měly 
překrásné šaty i účesy a chlapci si taktéž dali záležet s volbou vhodného 
společenského oblečení. Po zhodnocení veškerých kritérií SRPŠ zvolilo 
královnou školního plesu 2025 Sandru Zdvořáčkovou ve slušivých bílých 
šatech a králem se pro letošní rok stal Jan Mývalt ve slušivém modrém 
obleku s motýlkem. Královna obdržela kromě šerpy a koruny krásnou 
kytici a dort, pro krále plesu byl připravený dort a balíček uzenin. Za 
všechny ceny věnované do tomboly školního plesu 2025 velmi děkujeme 
a konkrétní sponzory uvádíme níže. Po celý večer mohli účastníci plesu 
hojně využívat foto koutek. O fotodokumentaci průběhu plesu se letos 
postaral Sebastian Vaníček (IT servis Blatná), děkujeme. Třináctý ročník 
Školního plesu se vydařil, tančilo se až do samého konce a úsměvy na 
tvářích mládeže nám byly tou nejlepší odměnou. 
Tímto bych chtěla velmi poděkovat všem rodičům, kteří se podíleli na 
přípravě plesu, sponzorům, tanečním mistrům a tanečníkům, kapele 
GREP a jejich hostům, zvukaři, obsluze Andrejce a Natálce a dalším 
zúčastněným. Byli jste skvělí!!! Doufáme, že jste si všichni ples užili 
a budete se spolu s námi těšit na další již. 14. ročník.

Za SRPŠ Mgr. Jiřina Uldrichová, předsedkyně spolku
Sponzoři Školního plesu 2025
Město Blatná, Sebastian Vaníček - IT servis Blatná, lékárna Arnika, ZD 
Bělčice, COOP Jednota Volyně, Kosmetické studio Z - Kateřina Zachová, 
Kosmetický salon Viollete - Jana Křemenová, Šikland – zábavní park, 
Restaurace Beránek, Elektro Němcová, Expert Elektro Jankovský, 
Zelenina Jiří Šourek, Caffé Grande, Masáže Harmonie – Andrea Mašková, 
Lyckeby culinar a.s. - horažďovice Kadeřnický salón Hana Vrbská, DH 
Hair - Dagmar Holubová, Papírnictví Šišková, U Mlsouna, Kadeřnický 
salón Alena Šmatová, Květiny Helena Šourková, Elliter - Marcela 
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Cibulková, Beads by Eve - Eva Koubková, Písecké lůžkoviny, Klenot M&M 
- Milena Augierová, KarBike SPORT- Pavel Karban, Šití Daniela - Daniela 
Poskočilová, Svíčky - Vosky od Veru - Veronika Bednářová, Kadeřnictví 
Nad Lomnicí Blatná, Květiny Kopretina - Andrea Šmídová, BEZobalu - 
Kateřina Uldrichová, Kulturní kavárna Železářství U Šulců s.r.o., Kulturní 
plantáž Blatná, Zámek Blatná, Kadeřnický salón Martina Červená, 
DURA  Automotive CZ k.s., Restaurace V Sokolovně, Martin Hájek – 
rekonstrukce bytů, Marcela Hájková, Sladká Švadlenka

JAK jsme se zapojili 
do literární soutěže
Kulturní plantáž Blatná připravila pro žáky různých věkových kategorií 
2. ročník literární soutěže na téma Dobro vítězí nad zlem. Žáci čtvrtých 
tříd naší školy se do této výzvy pustili s velkým elánem. Do psaní se za-
pojilo 19 žáků, kteří v hodinách čtení vymýšleli pohádky, příběhy o dě-
tech, komiks, dokonce vzniklo i několik příběhů s vážnějším tématem 
boje proti fašismu. Každá práce byla doplněná obrázkem. Porotcům se 
naše práce jistě líbily, protože děti získaly krásná ocenění. Při slavnost-
ním vyhlášení výsledků v Komunitním centru 23. 3. 2025 získalo patnáct 
prací ocenění čestným uznáním, druhé místo v kategorii komiks získala 
Natálie Ounická ze 4.A, třetí místo ve své kategorii za nejlepší příběh 
získali Kateřina Kuparová a Jachym Vítek ze 4.A, druhé místo za celkový 
literární a výtvarný projev získala Diana Dlabačová ze 4.B. Zvláštní 
cenu za výtvarné zpracování příběhu získala Valerie Kopáčková ze 4.B. 
Součástí slavnostního odpoledne byl i zvukomalebný workshop JAK ZNÍ 
SVĚT s Pavlem a Hiromi Janštových.  Těšíme se na další literární podněty.

Iva Tvrdá a Pavla Voborníková, tř. uč. 4. tříd 

JAK jsme si užili Velikonoce
Dne 11. 4. si žáci z II. A v rámci dopoledního vyučování užili čas spojený 
s velikonoční tematikou. Byli pro ně připravené nejrůznější pracovní 
listy s matematikou, čtením, luštěním, českým jazykem, a to všechno 
v duchu Velikonoc. Děti přepisovaly velikonoční básničku a následně se 
ji i učily. Každý si během dopoledne vyrobil košíček s osením, který si 
odnesl domů pro vytvoření velikonoční atmosféry. Žáci byli rozděleni do 
skupin a společně plnili jednotlivé úkoly. Vždy se do projektů snažíme 
vkládat opakování probraného učiva. Na závěr děti prošly velikonoční 
stezku. Během stezky využily získané informace o Velikonocích. 
Na děti čekala ve třídě výstava nejrůznějších řehtaček, které měly 
možnost si i vyzkoušet. 

Tento den jsme si užili my vyučující, děti i rodiče. Odpoledne rodiče 
viděli milé vystoupení, které si pro ně děti připravily. Potom si společně 
vychutnali atmosféru VELIKOČNÍHO JARMARKU, který každoročně 
pořádá naše škola. 

Mgr. Ivana Chvostová, třídní učitelka 
a Bc. Marie Drůbová, asistentka pedagoga

Pexesiáda v ŠD
Během března jsme ve školní družině pořádali celodružinovou soutěžní 
Pexesiádu. Malí i velcí potrápili svou paměť, bystrou mysl a rychlý 
postřeh. Poznávali jsme na kartičkách dvojice českých pohádkových 
postav, přiřazovali tvary stromů, rostlin i rozpoznávali české hrady 
a zámky. Tento nelehký úkol si vyzkoušeli všichni dobrovolníci od prvních 
až do pátých tříd. Děti se rozdělily do čtyřčlenných skupin a vítězové 
postupovali dál až do velkého finále. Ostatní ani nemukali a tiše fandili 
svým favoritům. A kdo to nejlépe zvládl? První místa obsadili – Elly 
Nguyen z přípravné třídy, Marcela Lojíková z II. A a Tereza Jindrová 
z III. A. Blahopřejeme vítězům a všem děkujeme za příjemně strávenou 
zábavu.

Vychovatelky ŠD

Školní družina
Za uplynulé dva měsíce jsme ve školní družině zažili velké množství 
nejrůznějších tematických odpolední.
Karnevaly:
Každý rok se děti těší na období karnevalů. Do družiny chodí hodně 
dětí, tak jednotlivé vychovatelky utvořily dvojice a připravily si karneval 
pro děti ze svých oddělení v různých dnech. Během všech karnevalů 
měly děti možnost tančit a soutěžit v tělocvičně. Program pro děti 
probíhal i v družinách, kde se  opět soutěžilo, tvořilo, malovalo, luštilo 
a dokreslovaly obrázky.
Období karnevalů je plné radosti, smíchu, tancování a hodování a všichni 
jsme rádi, že i nám se toto povedlo splnit. 
Pexesiáda:
V průběhu měsíců březen a duben probíhala v rámci jednotlivých 
oddělení školní družiny PEXESIÁDA. Děti nejprve hrály pexeso v rámci 
svého oddělení družiny a vítězové se následně utkávali s vítězi z dalších 
oddělení, proto nám Pexesiáda zabrala delší časové období. Jak se 
říká: NENÍ DŮLEŽITÉ VYHRÁT, ALE ZÚČASTNIT SE.
Vítání jara:
V březnu jsme společně na školním dvoře zažili odpoledne věnované 
příchodu JARA. Žáci si během odpoledne vyrobili náramky, kytičky, 
vypracovávali pracovní listy a hledali na školním dvoře nejrůznější 
předměty spojené s jarem. 
Děti společně s paní vychovatelkou Maškovou vysely semínka květin, 
pažitky a bazalky. Nyní všichni čekáme a pozorujeme, jak nám semínka 
vyrostou. 
Den s vodou:
Světový den vody připadá každoročně na 22. března. Jednotlivé 
vychovatelky s dětmi ze svých oddělení si připomněly důležitost vody 
a tematicky tvořily, pracovaly a dělaly pokusy.
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Iniciativa 2025 aneb cesta 
našeho ŽP do Poslanecké 
sněmovny ČR 

Dovolím si hned na úvod citovat slova jednoho 
z parlamenťáků přesně tak, jak je v Poslanecké 
sněmovně 4. dubna řekl: „Zalíbila se nám myšlenka 
spolku Růže Blatná, a tak jsme s ním navázali kontakt a rozhodli 
se spojit síly.“ Přesně tahle slova zazněla v úvodu naší prezentace 
v soutěži Iniciativa 2025 z úst Karla Váni, parlamenťáka a žáka 5. B, 

Velikonoční odpoledne:
Probíhala na školním dvoře ve dnech 15.–16. 4. Pro děti byla 
připravená pohybová stezka a stezka na ověřování získaných informací 
k Velikonocům. Žáci malovali nejrůznější velikonoční obrázky křídami na 
zem a na folii. 
Den Země:
Paní vychovatelky pro děti připravily na 23. 4. Tento významný den 
oslavily společně s dětmi na zahradě školy. Děti tvořily krásné stromy, 
společně vymalovaly omalovánku a obtiskovaly ruce na improvizovanou 
planetu. Žáci prošli stezku, která ověřovala informace o PLANETĚ ZEMI. 
Čarodějnické odpoledne:
Probíhalo na školním dvoře 30. dubna. Na zahradě bylo celkem 
7 stanovišť zábavných úkolů s tematikou ČARODĚJNIC: běh s lopatou, 
létání na koštěti, zametání s koštětem, třídění kuliček, hod bramborou, 
čarodějnické sudoku a pavoučí prohazovadlo. 
Všichni jsme si čarodějnické odpoledne moc užili.

Marie Drůbová, vychovatelka školní družiny

Den Země aneb jarní 
péče o růže 
V rámci oslav Dne Země jsme se vydali na hřiště 
u školy pečovat o růže, které jsme na podzim 
vysázeli. Rostlinky jsou zatím křehké a drobné, 
a tak jsme se rozhodli je od neposedných dětských nohou oddělit 
proutěnými obrubami. Až růže zesílí, budou snadno vidět. V tuto chvíli 
ale potřebují naši ochranu. 
Jsme moc rádi, že si menší i větší návštěvníci tohoto hřiště užívají nové 
herní prvky. Prosíme všechny, aby i při hře nezapomínali sledovat, kam 
šlapou, a společně s námi dohlédli na to, že se růžičkám na hřišti bude 
dařit. 
S rekonstrukcí hřiště ještě nekončíme. Pokud se vám líbí, co děláme, 
a chcete toho být součástí, podpořte naši kampaň a přispějte k proměně 
hřiště v růžovou zahradu. Děkujeme!
https://www.darujme.cz/spolecnerozkveteme#informace 

Žákovský parlament ZŠ TGM Blatná 

a přesně takhle naše spolupráce začala. Dnes je to už druhý rok, kdy 
spojujeme síly a snažíme se oživit historii sázení růží v Blatné. Náš 
společný projekt revitalizace hřiště u školy je jen logickým vyústěním 
všech našich dosavadních zkušeností se spolkem Růže Blatná. A věříme, 
že ne posledním. 
Iniciativa 2025 je soutěž pro mladé dětské kolektivy, které v předchozím 
roce uspořádaly projekt s občanským přesahem a přínosem nejen pro 
ně samotné, ale také pro spolužáky, školu, město. Náš projekt Společně 
rozkveteme splňuje vše zmíněné, a navíc je dlouhodobý a dětem poskytl 
možnost mezigeneračního propojení se členy spolku. V tuto chvíli jsou 
na hřišti u školy vysázené růže, o které budeme nadále pečovat, stojí 
tam nové herní prvky, které na náš popud zařídilo město, a my jsme rádi, 
že jsme mohli být u plánování a výběru jednotlivých prvků, zejména 
domečku, po kterém děti toužily. Ve spolupráci s Nadací Via nás teď čeká 
úprava hřiště tak, abychom ho mohli nazývat „růžovým“. Plánujeme 
rekonstrukci plotu, který (pokud se vše podaří) doslova a do písmene 
“rozkvete”. Chcete být u toho? Podpořte nás finančně v kampani na 
darujme.cz. Více o této kampani se dozvíte v dalších číslech BL. 
A teď zpět k soutěži. S naprostou převahou jsme vyhráli v hlasování 
veřejnosti, které probíhalo do 1. dubna. Chtěli bychom poděkovat všem, 
kteří nám dali svůj like na YouTube. Moc děkujeme žákům a rodičům 
naší školy, přátelům a jejich přátelům, protože víme, že jedině díky tomu 
jsme mohli získat finálních 959 hlasů. Děkujeme SOŠ Blatná za možnost 
předat do tříd letáčky o projektu a velice děkujeme učilišti Blatná za to, 
že sdíleli naše nadšení a v probíhajících hodinách, které jsme navštívili, 
s námi hlasovali nejen studenti, ale i přítomní učitelé! Díky! 
Na naši misi do PSP ČR jsme vyrazili o den dříve a užili jsme si krásný 
jarní den v Praze. Navštívili jsme Národní technické muzeum, Letnou 
a prošli jsme se podvečerní Prahou. Druhý den jsme udělali maximum 
pro to, abychom Blatnou reprezentovali nejlépe, jak umíme. Když říkám 
my, myslím hlavně našich osm odvážných parlamenťáků, kteří na sebe 
vzali tu zodpovědnost a před 200 dalšími lidmi v sále představili náš 
společný projekt. Těmi odvážlivci byli: E. Koptyšová a E. Hucková z 9. A, 
F. Váňa z 8. B, A. Řebřina z 6. A, K. Váňa a V. Smetana z 5. B, T. Slezáková 
ze 4. A a V. Voračka ze 2. A. Odvedli skvělou práci, výborně reagovali i na 
nečekané dotazy ohledně osobnosti Jana Böhma. Ale protože víme, že 
ani on neměl cestu k úspěchu jednoduchou, ale trnitou, jak už to růže 
mívají, museli jsme se nakonec spokojit s 5. místem. Nebudu lhát, že 
na nás i dětech bylo patrné drobné zklamání, protože tímto společným 
projektem zkrátka žijeme, ale není právě tohle mnohem důležitější než 
konečné umístění v soutěži? Nechtěli jsme od začátku hlavně to, aby 
děti získaly vztah k růžím, ke kulturnímu odkazu Jana Böhma a k městu 
jako takovému? Tohle se na stupně vítězů měřit nedá a my víme, že 
naše děti se tohle všechno projektem naučily. 

Mgr. Ludmila Růžičková a Zuzana Voračková, koordinátorky ŽP 

Pohádkový zápis do 1. ročníku  
 Zápis dětí do 1. ročníku v letošním školním roce proběhl 4. a 5. dubna. 
Na budoucí školáky čekaly zábavné úkoly, které byly vyučujícími na 
1. stupni připraveny tematicky ke známým pohádkám. V hale školy 
si děti mohly uloupnout perníček z perníkové chaloupky, Popelce 
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navlékaly korále, zavazovaly střevíček, Sněhurce trhaly jablíčka, řadily 
trpaslíky podle velikosti… Průvodce dětem dělali žáci 8. ročníku, kteří 
se stanou jejich patrony v 1. třídě. Po splnění úkolů si děti mohly 
vybrat odměny a dostaly zlatý klíč od naší školy. Rodiče mohli využít 
i fotokoutek, aby měly děti památku na svůj velký den. Věřím, že si děti 
i rodiče pohádkový zápis užili. 
K zápisu se dostavilo 60 dětí. Z tohoto počtu bylo uděleno 6 odkladů 
povinné školní docházky. Mohli jsme uspokojit pouze 47 žadatelů, tolik 
bylo kapacitně volných míst. Nemohli jsme přijmout 7 žadatelů. 
Velice si vážíme tak velkého zájmu zákonných zástupců o zápis dětí 
k nám do školy. Je to pro všechny pedagogy pochvala. Děkujeme za Vaši 
důvěru. 
Chtěla bych poděkovat svým kolegům, kteří pečlivě zápis připravují, 
a cením si také jejich neutuchající chuti a energii se učitelské práci 
věnovat.  
Poděkovat bych chtěla i našim sponzorům, kteří nám věnovali odměny 
pro naše budoucí prvňáčky: Ovoce-zelenina (pan Šourek), Papírnictví 
(paní Tomášková), Lego-hračky (paní Švecová). 

Mgr. Zdenka Dvořáková, ředitelka školy  

Projekt k 80. výročí osvobození 
8. května 2025 uplynulo přesně 80 let od konce 2. světové války. V této 
válce zahynulo více než 62 milionů lidí a stala se tak nejkrutějším 
konfliktem v historii lidstva. Válku, kterou v roce 1939 rozpoutalo 
nacistické Německo, provázely v dosud nevídané míře zločiny proti 
lidskosti a nehumánní zacházení se zajatci. Průběhem bojů bylo velmi 
zasaženo rovněž civilní obyvatelstvo. Nejhorším příkladem genocidy se 
stal holokaust, kterému na základě nacistické rasové ideologie padlo 
za oběť 6 milionů Židů v koncentračních táborech a na jiných místech 
v mnoha zemích Evropy. 
80. výročí osvobození od německého fašismu si naše škola připomněla 
projektem, na kterém v březnu a dubnu pracovaly všechny třídy 
2. stupně. V hodinách dějepisu, literatury a výtvarné výchovy jsme se 
věnovali dvěma tématům. Tím prvním byl slavný čin československého 
odboje – atentát na kata českého národa Reinharda Heydricha. Druhým 
tématem byl holokaust – plán úplného vyhlazení Židů za 2. světové 
války. 

V dějepisné části projektu si žáci prohlédli putovní výstavu Hrdinové, 
kterou naší škole zapůjčil Památník Lidice. Při plnění aktivit pracovali 
s textovým, obrazovým i filmovým materiálem a téma atentátu na 
Reinharda Heydricha a vyhlazení Lidic je velmi zaujalo a přimělo 
zamyslet se nad pojmy odvaha či zrada. 
Dále jsme zhlédli film Všichni moji blízcí, ve kterém se fiktivní příběh 
rozvětvené židovské rodiny prolíná s rekapitulací obdivuhodného činu 
Nicholase Wintona. Nicholas Winton (1909-2015) byl britský burzovní 
makléř, který v roce 1939 zachránil 669 židovských dětí. Žáci diskutovali 
o motivaci činu pana Wintona, který ji vysvětlil velmi prostě: 
„Ale proč to všechno děláte, pane Wintone?“ 
„Protože je to zapotřebí. Žádný člověk není ostrov sám pro sebe.“ 
V hodinách české literatury se žáci a žákyně věnovali tématu holokaust 
a četli si příběhy, které by nikdy neměly být zapomenuty. Ve čtenářských 
dílnách pracovali zejména s knihami Deník Anny Frankové, Žíhaná kniha 
Jiřího Ortena, Prima sezóna Josefa Škvoreckého a Terezínské ghetto: 
Tajemný vlak do neznáma. Své pocity pak děti přenesly na papír, a tak 
vznikly zajímavé výtvarné práce, inspirované osudy literárních hrdinů, 
kteří se díky svému židovskému původu ocitali v mezních situacích. 
Na celém projektu žáci pracovali s velkým zájmem a vybrané výstupy 
jejich práce si můžete prohlédnout na vývěsce před školou a také v hale 
školy. 

Mgr. Stanislava Vokrojová, Mgr. Blanka Posavádová 

Žáci ve finančně-vědomostní 
soutěži uspěli 
Česká bankovní asociace spolu s Evropskou bankovní federací uspořádala 
letos již deváté národní kolo studentské finančně-vědomostní soutěže 
European Money Quiz (EMQ), která je určená 13 až 15letým. Do soutěže 
se registrovalo více než 420 tříd základních škol a víceletých gymnázií 
z celé ČR. 
Mottem letošního ročníku celosvětové finančně vzdělávací akce Global 
Money Week bylo „Chytrý dnes, bohatý zítra“. V České republice soutěž 
EMQ probíhá ve třech fázích. Nejprve jako soutěž v rámci jednotlivých 
tříd, následně se dva nejlepší žáci z každé zapojené třídy zúčastní 
národního kola soutěže. Účastí v soutěži si žáci prohloubili své znalosti 
o osobních financích, ekonomice a možných rizicích, což je klíčové pro 
úspěšné řízení každodenních výdajů, řešení souvisejících výzev, odhalení 
případných podvodů a budování své budoucnosti. 
Žáci z devátého ročníku Matěj Burda a Štěpán Bulka se umístili 
28. 3. na krásném 155. místě v národním kole této soutěže. Gratulujeme 
a věříme, že se budou mottem řídit. 

Ing. Mgr. Ivana Matějovicová 

Den Země – soutěž 
v CEV Podskalí Strakonice 
Ve středu 23. 4. se konala přírodovědná soutěž Den Země v CEV 
Podskalí. Pořadatel DDM Strakonice připravil pro žáky otázky ze znalostí 
přírody. Soutěžní dvojice se registrovala na startu a získala soutěžní 
kartu. Každá karta měla pořadové číslo, podle kterého dvojice startovala 
v pravidelných časových intervalech. Trasa vedla po Podskalí podél řeky 
k jezu a zpět, byla značena barevnými fábory a bylo na ní 10 stanovišť. 
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Na každém stanovišti bylo 5–10 vědomostních úkolů, jejichž řešení 
vypisovali soutěžící do soutěžní karty. Žákům naší školy se dařilo skvěle. 
V I. kategorii se naše dvojice umístila na 1. místě (Grešáková Agáta, 
Jandová Tereza – 5. B). Ve II. kategorii jsme obsadili krásné 9. místo 
(Dufková Adriana, Hajník Vojtěch – 6. B). V nejstarší kategorii jsme 
získali 3. místo (Masák Pavel, Váňa František – 8. B). Žákům gratulujeme 
a děkujeme za vzornou reprezentaci školy. 

Ing. Mgr. Ivana Matějovicová 

Jaro ve školní družině? Plné kouzel, 
knih i kostek! 
Jak vypadá jaro ve školní družině ZŠ TGM Blatná? Děti si během 
předchozích měsíců užily knižní dobrodružství, stavební výzvy 
i čarodějnické veselí. A že toho nebylo málo! 
V březnu – měsíci knihy – se družina spojila s Městskou knihovnou 
Blatná a vznikl tak nápaditý projekt „Stránka navíc“. Děti napsaly krátká 
doporučení ke svým oblíbeným knihám. Tyto stránky pak byly vloženy do 
náhodných knih v dětském oddělení. Od 24. března tak mohli blatenští 
čtenáři objevit nejen příběhy autorů, ale i inspiraci pro další čtení. Kdo 
ví, možná právě tahle „stránka navíc“ někomu otevřela dveře ke knížce, 
kterou by si jinak nikdy nevybral. 
Na řadu přišly také oblíbené barevné kostky! Ve družině totiž proběhla 
Lego soutěž, ve které děti – samy nebo ve skupinách – tvořily, skládaly 
a soutěžily. Výtvory byly vystaveny v hale školy a každý měl možnost 

Zlatým hřebem jarních aktivit byl Čarodějnický rej, který proběhl 
30. dubna. Školní dvůr se proměnil v místo plné kouzel, lektvarů 
a smíchu. Děti házely pavouky na cíl, závodily na košťatech, psaly 
čarovným perem a vařily lektvary pod dozorem čarodějnice Krutomíry. 
Nechybělo ani lovení tajemných předmětů z lahví – a samozřejmě 
malůvky na tvář, které si děti s hrdostí odnášely domů. Díky vám, děti, 
za vaši fantazii, tvořivost, hravost a nápaditost!  

Za vychovatelky ŠD Růžena Vitáková 

Ekologická soutěž – Zámecké parky 
(Země zamyšlená 2025) 

Věřte, nevěřte, sešli jsme se již při dvacátém čtvrtém pokračování 
ekologicko-osvětových projektů, realizovaných Městem Strakonice. Letos 
jsme zabrnkali na „kulturní“ strunu přírody a po patnácti letech se znovu 
ponořili do ticha zámeckých parků regionu. Soutěž začala 12. února 
a končí 16. dubna 2025. 3 vylosovaní výherci v každém kole obdrželi věcné 
ceny. Soutěž byla vedena v samostatné linii pro ZŠ a zvlášť pro veřejnost. 
Na rozdíl od minulých let byla určena pouze pro jednotlivce, nikoliv pro 
třídní kolektivy. 
V prvním kole zvítězili žáci naší školy z osmého ročníku: Violeta Volšičková, 
Tadeáš Matějka a Aneta Pechrová. Soutěž začala na Blatensku – zámecký 
park Lnáře aneb „Nebe modré jako len…“, zámecký park Blatná aneb 
„Znám jednu krásnou zahradu…“ a dále zámecké parky Bratronice 
a Škvořetice aneb A čas se znovu zastavil… Přidejte se k nám a poznejte 
s námi zámecké parky. 

Ing. Mgr. Ivana Matějovicová 

Beseda ptactvo – 7. AB + 8. A 
Mezinárodní den ptactva se každoročně slaví 1. dubna ve výroční den 
podepsání mezinárodní Konvence o ochraně užitečného ptactva v roce 
1906. V úterý 1. 4. nás v KCAŽ v Blatné navštívil ornitolog pan Zdeněk 
Voborník v rámci výchovy k udržitelnému rozvoji podpořené finančně 
Místní akční skupinou Svazku obcí Blatenska, o.p.s. Pro žáky si připravil 
velice zajímavé povídání o našich nejznámějších ptácích, které sám 
vyfotografoval. Žáci si mohli také prohlédnout exotické ptáčky nejen na 
obrázcích, ale i v přenosné kleci určené na výstavu ptactva. Dozvěděli se 
plno zajímavých informací a viděli i kroužky a kleště. Žáky téma určitě 
zaujalo, na jejich otázky pan Voborník rád odpovídal a na závěr je pozval 
na 22. 4. na akci pořádanou pro zájemce. Na Den Země se tak žáci vydali 
se zkušenými ornitology do přírody na krátkou vycházku, která byla 
spojená s pozorováním a odchytem ptáků. Moc děkujeme a věříme, 
že si žáci odnesli řadu informací, které využijí o hodinách přírodopisu 
a v praktickém životě. 

Ing. Mgr. Ivana Matějovicová hlasovat pro ten, který ho zaujal nejvíce. A že bylo z čeho vybírat! Těžko 
uvěřit, že autorům těchto staveb je sotva 10 let! 
Duben nám přinesl nejen slunce, ale i tradiční Velikonoční výstavu, která 
se konala 10. a 11. dubna. Do příprav se zapojily děti, rodiče i veřejnost, 
a v hale školy to vonělo po jarní tvořivosti. Návštěvníci si mohli zakoupit 
krásné dekorace a obdivovat, co všechno dokážou šikovné ruce. Velké 
poděkování patří všem, kteří se do akce zapojili! 

VZPoura úrazům: 
beseda pro sedmé ročníky 
Ve středu 7. května k nám do školy zavítali ambasadoři Honza a Kuba, 
aby nám udělali besedu na téma VZPoura úrazům. Beseda, jak už 
z názvu vyplývá, byla zaměřena na jednotlivé úrazy a jejich prevenci. 
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Nehoupej se na té židli. Nestrkejte se! Nezapomeň si helmu. Nelez 
tam! Dej si pauzu. Zapni si pás. Rozhlédni se. Nenech se vyprovokovat. 
Neskákej! Tolikrát jsme to slyšeli a sami řekli, tolikrát to zabralo a nikomu 
se nic nestalo. Jenže to vůbec není pravidlo. Na besedách projektu 
VZPoura úrazům se děti od ambasadorů dozvěděly, jak málo stačí, aby 
došlo k vážné nehodě, jak vypadá život po poranění míchy a že stojí za 
to zbytečně neriskovat a dávat si pozor. 
Pro žáky byla beseda nejen velmi zajímavá a poučná, ale oba pánové 
velmi dobře věděli, o čem mluví. Sami jsou totiž v důsledku úrazu na 
invalidním vozíku, a tudíž žákům přednesli i mnoho příkladů ze života. 
Tímto bychom chtěli moc poděkovat za skvělou besedu, která žákům 
přinesla nejen mnoho zajímavých informací, ale donutila je se zamyslet 
nad křehkostí zdraví každého z nás. 

Mgr. Jitka Hajnová 

Úspěch na krajském kole 
v anglické konverzaci 
Na začátku dubna proběhlo v Českých Budějovicích krajské kolo anglické 
konverzace. Naši školu reprezentovala Adéla Sedláčková (7. B), která 
do krajské části soutěže postupovala jako vítězka z okresního kola ve 
Strakonicích. Adéla se v kraji umístila v kategorii 6. a 7. tříd na úžasném 
3. místě! Gratulujeme ke skvělému výsledku! 

Mgr. Martina Kortusová, učitelka anglického jazyka 

Okénko do ZŠ HOLEČKOVA č. 10
Ukliďme Česko
Žáci Základní školy Blatná, Holečkova 1060, ukázali, že jim záleží na 
čistotě svého okolí. Již v pátek 28. března 2025 se s nadšením zapojili do 
celorepublikové dobrovolnické akce Ukliďme Česko, jejímž hlavním cílem 
je zbavit naši krajinu nelegálních skládek a nepořádku.
Zatímco oficiální termín akce Ukliďme Česko, připadl na sobotu 
29. března, my jsme využili pátečního odpoledne k prospěšné činnosti. 
Naším cílem bylo uklidit trasu, kterou děti s oblibou využívají pro cesty 
do přírody – cestu z Blatné přes Vinici na Bezdědovice. Volba lokality byla 
jasná, protože tato cesta je pro žáky nejdostupnější branou do zeleně, 
a proto jsme ani neuvažovali o jiném úseku.
Vybaveni rukavicemi a pytli na odpadky se mladí dobrovolníci vydali 
z Bezdědovic podél malebného Závišinského potoka až k úpatí vrchu 
Vinice. Pilně a zodpovědně sbírali podél cesty nejrůznější nečistoty. Jejich 
nálezy bohužel nebyly překvapivé – množství skleněných lahví, plastových 
a hliníkových obalů od alkoholických nápojů, nejrůznější plasty, papíry 
a další předměty, které do přírody rozhodně nepatří, plnily jejich pytle.
Závěrečnou fází úklidu se stalo pročištění samotného vrchu Vinice. 
Po třech hodinách svědomité práce se ke škole vrátila skupina hrdých 
a unavených žáků s čtyřmi naplněnými pytli odpadků. Navíc je třeba 
vyzdvihnout, že děti projevily zodpovědný přístup k životnímu prostředí 
i při samotném úklidu, kdy nalezené odpadky rovnou třídily a po návratu 
je uložily do správných kontejnerů poblíž budovy školy.
Byla to opravdu skvělá akce a jsme na naše žáky moc pyšní. Tato iniciativa 
je ukázkovým příkladem toho, jak i mladá generace může aktivně přispět 
k ochraně a zlepšení životního prostředí ve svém okolí. Doufejme, že jejich 
příklad bude inspirovat i další obyvatele Blatné k ohleduplnosti a péči 
o naši přírodu, a to nejen při organizovaných akcích.

Bc. Václav Dvořák, koordinátor EVVO

Dřevěné tulipány jako originální dárek k MDŽ
Žáci druhého stupně základní školy v rámci pracovního vyučování se 
pustili do netradičního projektu, kde prokázali nejen svou šikovnost, ale 
i cit pro tradice a úctu k ženám. Při příležitosti Mezinárodního dne žen 
se rozhodli věnovat svůj čas a dovednosti výrobě originálních dřevěných 
tulipánů, které poté darovali svým maminkám. Tulipán je symbolem jara 
a radosti, a tak jsme si řekli, že ho vyrobíme ze dřeva, aby dělal radost co 
nejdéle.
Pod vedením svého učitele se chlapci pustili do pečlivé práce se dřevem. 
Nejprve si připravili dřevěné desky a papírové šablony, podle kterých 

jednotlivé části květiny vyřezali, důkladně obrousili a následně sestavili do 
finální podoby. Každý tulipán, věrně připomínající svou přírodní předlohu, 
byl natřen veselými barvami, které dodaly každému originálu jedinečný 
vzhled.
Hotové tulipány pak chlapci s radostí předali ženám, kterým byly určeny. 
Nechyběla slova díků, úsměvy a často i dojetí. 
Tato aktivita nejen rozvíjela jejich manuální zručnost, ale také jim 
přiblížila význam tohoto svátku. Dřevěné tulipány nyní zdobí domácnosti 
a připomínají chvíle věnované společné tvořivé práci. Mezinárodní den 
žen si tak díky této aktivitě získal v srdcích chlapců i obdarovaných žen 
hlubší význam. Dřevěné tulipány se staly nejen krásnou ozdobou, ale 
především symbolem úcty, lásky a uznání.

Mgr. Pavel Hubený

Aprílová škola aneb Co ty na to, Amosi!
Lákavý název nové akce naší školy napovídá o zábavné formě práce 
s dětmi. Poté, co si žáci na vlastní kůži připomněli využívání aprílových 
žertů, přišlo na řadu soutěžní dopoledne. Celkem 3 družstva se snažila 
získat na své konto co nejvíce bodů v různých disciplínách.
Určený člen družstva si vylosoval na kartičce připravený název některé 
školní pomůcky a snažil se svým spoluhráčům co nejvýstižněji předmět 
popsat, aby ho uhádli. Body se jednotlivým družstvům jen hrnuly.
Další úkol byl poznat určený předmět ze starých sbírek školy a jeho účel. 
Tady bylo potřeba trochu více fantazie a logického uvažování. Řada 
pomůcek, které už se v dnešním školství nepoužívají, v sobě skrývá kouzlo 
uplynulých časů. Pro nás starší navozují nostalgické vzpomínky, pro naše 
žáky jsou tvrdým oříškem. I tady se ovšem soutěžící vytáhli a na své konto 
získali slušný počet bodů.
Na závěr přišla ke slovu pantomima. U vybraných členů družstev se projevil 
dostatek kreativity a improvizace při předvádění činností souvisejících se 
školním prostředím. Ostatní spoluhráči pak měli dostatek prostoru pro 
pochopení myšlenkových pochodů svých spolužáků a spolužaček.
Zlatým hřebem zábavného dopoledne se přesně v duchu aprílové 
školy stala výměna rolí mezi žáky a pedagogy. Ti, které vídáme běžně 
za katedrou, zasedli tentokrát do školních lavic. Z každého družstva byl 
demokraticky vybrán jeden zástupce, který si měl poradit s neposednou 
třídou a naučit sváteční žáky novým vědomostem a dovednostem. 
A opravdu to nebyl úkol snadný. Sám u dřevěné tabule a s pomocí starých 
dobrých pomůcek to ještě každý bravurně zvládl, ale s udržením kázně už 
byly větší problémy. I tak si všichni zasloužili potlesk za své obdivuhodné 
výkony.
Všichni žáci pak vybírali toho nejlepšího pedagoga mezi svými kamarády. 
Rozdaly se poslední body a při sčítání dosažených výsledků jsme zjistili, 
že všechna družstva získala navlas stejný bodový součet. Na řadu 
přišlo odměňování všech účastníků a zhodnocení celé úspěšné akce. 
Samozřejmě jsme použili aprílové vyučování jako odstrašující příklad 
nesprávného chování při vyučování a jeho vliv na průběh výuky. Žáci 
pochopili, že při takové kázni by vzdělávací proces vůbec nemohl probíhat 
a učitelé by nezvládli předávat žádné informace.

Jeden z týmů
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Den Země
Žáci 2. stupně naší školy si připomněli v úterý 22. dubna v rámci 
projektového dne významný svátek naší planety. Se svým vyučujícím 
debatovali na téma Země, životní prostředí a příroda a připomínali si 
společně nutnost chránit naši planetu před nepříznivými zásahy lidské 
civilizace. Na řadu přišlo i téma třídění odpadů a recyklace. 
Žáci se rozdělili do několika skupin a společně vyplňovali připravené 
pracovní listy tentokrát s tematikou života rostlin a živočichů. Předvedli 
své znalosti a osvojili si přitom jistě spoustu nových vědomostí. Po 
krátké přestávce přišla na řadu hlavní náplň projektového dne. Rozhodli 
jsme se udělat si pořádek ve svém nejbližším okolí.
V areálu školy jsme nashromáždili spoustu vyřazených a nepotřebných 
pomůcek, naložili je na káru a vyrazili společně na návštěvu sběrného 
dvora. Tam jsme byli seznámeni s pravidly třídění odpadů a aktivně jsme 
se zapojili do jeho plnění. Práce nám šla pěkně od ruky a tak jsme stihli 
po návratu na výchozí místo odvézt ještě jeden náklad. 
Celkem unavení, ale spokojení žáci stihli před zaslouženým obědem 
vyplnit další poučný pracovní list ze života v přírodě. Celý úspěšný den 
jsme zakončili kladným hodnocením a slibem, že se k naší Zemi budeme 
chovat vzorně nejen v době jejího svátku, ale po celý rok.

Mgr. Petr Šavrda
Den Země s dětmi 1. stupně
U příležitosti Dne Země 22. 4. se žáci 1. stupně základní školy zapojili 
do dobrovolné úklidové akce, během které společnými silami pomohli 
vyčistit okolí města Blatná. Děti se vydaly dvěma směry – nejprve 
směrem na Bezdědovice a zpět přes kopec Vinice, poté pokračovaly 
cestou kolem rybníků Kaneček a Topič.
Během procházky sbíraly odpadky, které do přírody nepatří, a prokázaly 
tak velký smysl pro odpovědnost a ohleduplnost k životnímu prostředí. 
Přestože šlo o náročnější trasu, všechny děti úkol zvládly s nadšením 
a elánem. Kromě samotného sběru odpadu se cestou učily vnímat 
přírodu kolem sebe a diskutovaly o tom, proč je důležité ji chránit.
Akce proběhla v příjemné a přátelské atmosféře, za krásného jarního 
počasí. Dětem patří velké poděkování za jejich nasazení, spolupráci 
a zodpovědný přístup. Společně jsme si připomněli, že i malé kroky 
mohou mít velký dopad, a že péče o naši planetu začíná u každého z nás.

Mgr. Pavel Hubený

Pálení čarodějnice
30. dubna ráno se žáci naší školy sešli za 2. pavilonem k opékání 
špekáčků. Před samotnou kulinářskou akcí se všichni společně nechali 
vyfotografovat s přítomnou čarodějnicí, odsouzenou k upálení na hranici. 
Teprve pak se nad připraveným ohništěm hromadně připravovaly ty pravé 
delikatesy. Každý si přišel na své, uzeniny výborně chutnaly. No a poté 
přišla na řadu již zmiňovaná pohádková bytost. Za chvíli z ní nezbylo už 
vůbec nic. Po takovém obřadu přišly na řadu zábavné soutěže pro děti.
Ústřední hrou byla takzvaná plotovka. Na plotě kolem celého areálu 
bylo vyvěšeno 10 úkolů s 3 možnými odpověďmi. U každé odpovědi bylo 
uvedeno jedno písmeno. Pokud dokázalo tříčlenné družstvo společnými 
silami odpovědět správně na jednotlivé otázky, získalo 10 písmen, která 
měla později vytvořit tajemné slovo. 
Mezitím se po získání všech písmen mohla jednotlivá družstva zúčastnit 
dalších zábavných her. Největší zájem byl na stanovišti, kde se střílelo 
do terčů a také přetahovalo lanem. Na dalších místech v areálu školy se 
připravovaly kouzelné lektvary, soutěžilo se s košťaty, házelo na přesnost 
a skládaly obrázky s tematikou dne.
Po splnění všech úkolů se všichni společně vrátili k dokončení hry 
plotovka. Družstva obdržela klíč ke správnému uspořádání získaných 
písmen. Všem se úspěšně podařilo vyluštit slovo ZAKLÍNADLO. Tím 
ovšem ještě celá hra neskončila. Členové jednotlivých družstev dali hlavy 
dohromady a vymýšleli své vlastní zaklínadlo, které pak před ostatními 
předváděli. Nad plastovou nádobou čarovali pomocí svých slov, ale 
vyčarovat překvapení se podařilo až panu učiteli, který použil to správné 
zaříkávání.
Celé zábavné odpoledne skončilo rozdáním pamětních listů a sladkých 
odměn. Ještě větší nadšení sdíleli žáci a žákyně při vidině následujících 
volných dnů. Do školy se vrátili až v pondělí 5. května. Ale to je už jiná 
kapitola.

Mgr. Petr Šavrda

Plníme preventivní program
Další plánovanou akcí po předchozí lednové přednášce na téma 
bezpečné chování na internetu a kyberšikana, bylo opět setkání s prap. 
Martinem Tůmou, a to tentokrát v březnu. Týkalo se hned několika 
oblastí – Besip (bezpečnost silničního provozu a jeho účastníků, tedy 
chodců i cyklistů), bezpečné chování nezletilých, návykové látky (druhy, 
rizika a sankce spojená s jejich užíváním – právní i zdravotní) a na závěr 
téma právní odpovědnosti. Přednáška se opět nesla v duchu praktických 
a srozumitelných příkladů, jelikož tato témata jsou někdy nesnadná pro 
správné pochopení. Nicméně jejich důležitost má v každodenním životě 
dětí a mládeže nepostradatelnou roli.
Za spolupráci na obou preventivních akcích velmi děkujeme paní Bc. 
Kateřině Malečkové a prap. Martinu Tůmovi. Těšíme se i v následujícím 
školním roce na další přínosné společné akce.

Mgr. Dana Hajíčková, školní metodik prevence

Aktivity v ZŠ speciální Blatná, Holečkova
V týdnu před Velikonocemi se žáci Základní školy speciální v Blatné 
zapojili do veselé výtvarné aktivity. Společně kreslili dle vlastní fantazie 
a vybarvovali velikonoční kraslice, které následně zalaminovali a zavěsili 
na strom před školou. Výsledkem se stal originální „velikonoční 
strom“, který během velikonočních svátků těšil nejen děti ze školy, ale 
i kolemjdoucí.
Žáci si nejprve povídali o velikonočních tradicích – o tom, co znamenají 
Velikonoce, proč se barví vajíčka a jaké zvyky se dodržují v různých 
rodinách. Poté dostali papíry ve tvaru vajíček, na které každý nakreslil 
vlastní originální kraslici. Použili pastelky, fixy, voskovky, tempery, 
vodovky.
Aby výtvory vydržely i nepříznivé počasí, byly všechny kraslice 
zalaminovány a připraveny k zavěšení. Děti si pak za pomoci učitelů 
ozdobily strom před školou, který se rázem proměnil v pestrobarevnou 
velikonoční dekoraci.
„Děti měly ze své práce obrovskou radost. Když viděly, jak jejich vajíčka 
vlají na větvích a jak si je lidé venku prohlížejí, cítily hrdost. Propojili 
jsme výtvarnou výchovu s tradicemi a zároveň jsme zpestřili okolí školy,“ 
uvedla jedna z učitelek.
Velikonoční strom se stal krásnou připomínkou svátků jara a dokazuje, 
že i jednoduchá aktivita může mít velký smysl a radostný dopad.

Žáci si připomněli Den Země 
tvořivě a s nadšením
22. dubna si žáci Základní školy speciální připomněli Den Země – svátek, 
který upozorňuje na důležitost ochrany životního prostředí. V rámci 
tohoto dne se zapojili do společné výtvarné aktivity, jejímž výsledkem 
byla barevná koláž s ekologickou tematikou.
Dopolední program byl věnován rozhovorům o přírodě, jejím významu 
pro člověka a o tom, jak ji můžeme chránit. Děti si formou her a obrázků 
zopakovaly, jak správně třídit odpad, proč je důležité šetřit s vodou 
i energií, a co všechno mohou samy udělat pro čistější a zdravější 
planetu. 
Vyvrcholením celého dne byla společná výroba koláže na téma „Co naší 
Zemi škodí a co prospívá“.  Žáci nejprve společně mačkali z krepového 
papíru drobné kuličky, které se postupně nalepily do tvaru zeměkoule.  
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Aktivity studentů 
oboru Elektrikář ze 
SOU Blatná
Střední odborné učiliště https://soublatna.cz působí v Blatné přes šest 
desetiletí. Na SOU Blatná se v historii školy vystřídalo mnoho oborů. 
Nabídka se ustálila na těch, které jsou na trhu práce nejvíce žádané, 
a absolventů je nedostatek. Tříleté učební denní obory Elektrikář, 
Autoelektrikář, Automechanik, Opravář zemědělských strojů; dvouleté 
nástavbové studium Podnikání i dálkové dvouleté studium Včelař 
a Elektrikář, protože poptávka po elektrikářích je v ČR i EU vysoká. 
Studenti oboru Elektrikář získají znalosti a dovednosti pro práci 
na elektrických zařízeních do 1000 V, včetně datových sítí a prvků 
zabezpečovací techniky budov. Ve 3. ročníku získají Osvědčení pro práci 
na elektrických zařízeních, dříve vyhláška č. 50/78 Sb., kterou nyní 
nahrazuje zákon 250/2021 Sb. s příslušnými prováděcími předpisy.
Studenti vedle teorie od 1. ročníku absolvují ob týden praxi na 
špičkově vybavených dílnách SOU Blatná, kde provádějí zapojení, 
s nimiž se nejčastěji setkají v praxi. Ve 2. a 3. ročníku kromě toho též 
vykonávají elektroinstalační práce s mistrem odborného výcviku přímo 
u zákazníků dle aktuální poptávky. Studenti prováděli např. rekonstrukce 

elektroinstalace v domech, bytech, výměnu elektrického kabelu v zemi, 
výměnu zemničů a jejich napojení na hromosvod aj. práce, se kterými 
se setkají v praxi.
Jako každý rok, i letos 18. 3. 2025 studenti 3. ročníku oboru Elektrikář 
absolvovali v Sezimově Ústí školení u fi Jablotron na téma „Elektronické 
zabezpečovací systémy“. Studenti získali Osvědčení pro montáž 
elektronického zabezpečení. Studenti po vyučení mohou pracovat 
u firem, které se specializují na montáže zabezpečovací techniky.
Vybraní studenti oboru Elektrikář se dne 19. 3. 2025 zúčastnili 6. ročníku 
soutěže ROHDE & SCHWARZ CHALLENGE 6, kterou pořádala společnost 
Rohde & Schwarz, závod Vimperk, s. r. o. Letos SOU Blatná reprezentovali 
studenti 3. ročníku Jan Štok a Ivan Svyd i studenti 2. ročníku Štěpán 
Vaňáč a Tomáš Macháček. Nejdříve se kluci spolu s mistrem odborného 
výcviku P. Schmidem a ostatními soutěžícími seznámili se vším, co 
s firmou souvisí, a poté továrnu prošli. 
Firma Rohde & Schwarz vyrábí špičkové přístroje: osciloskopy, signální 
generátory, spektrální analyzátory, výrobky v oblasti měřicí, vysílací 
a mediální techniky, kybernetické bezpečnosti, zabezpečených 
komunikací a dále v oblasti monitorování a testování sítí. Studenti se 
seznámili s některými technologiemi a možností zaměstnání v této 
původně rodinné, nyní již věhlasné nadnárodní firmě.
Následovala soutěž. Šlo o rychlost sestavení pětipalcového 
širokopásmového Bluetooth reproduktoru s barevnou hudbou 
o impedanci 4 ohmy, výkonem 20 W. Soutěžící měli sestavit reproduktor 
z dodaných dílů a modulů dle návodu. Studenti SOU Blatná se umístili 
na 10. místě ze 14 týmů, které byly většinou tvořeny studenty 4letých 
maturitních oborů středních škol z jižních a západních Čech. Soutěž 
byla připravena velmi dobře. Studenti SOU Blatná se aktivně zapojili 
a v plném nasazení dobře reprezentovali blatenské odborné učiliště. 
Byla vidět dobrá spolupráce, komunikace i kreativita. Od devátého místa 
studentů SOŠ Velešín je dělil rozdíl několika sekund. A od osmého týmu 
v pořadí SPŠSS Tábor rozdíl necelých 3 minut. Kvalitní ceny dodala fi 
Rohde & Schwarz.

Text a foto: SOU Blatná

Jízda zručnosti 2025 na SOU Blatná
Dne 24. dubna 2025 pořádalo Střední odborné učiliště Blatná, 
Zemědělský svaz České republiky a Agrowest Klatovy a. s. již 23. ročník 
oblastní soutěže „Jízda zručnosti 2025“. Soutěž je určena pro studenty 
učilišť a středních škol, kteří v rámci studia získají řidičské oprávnění 
k řízení traktoru. 
Vedení SOU Blatná uvítalo vzácné hosty. Jízdu zručnosti navštívili 
starosta Města Blatná Ing. Robert Flandera, vedoucí pobočky AGREWEST 
Mirovice Ing. Josef Lexa, Zemědělský svaz České republiky zastupovala 
Mgr. Pavlína Havlová, bývalí pracovníci a absolventi SOU Blatná a další 
návštěvníci z řad veřejnosti. Školní jídelna SOU Blatná připravila všem 
soutěžícím a jejich doprovodu chutné občerstvení.
Po deváté hodině vystartoval první soutěžící. On a stejně tak další 
museli před diváky předvést své dovednosti v ovládání moderního 
japonského traktoru Kubota s přívěsem projetím trasy s jedenácti 
překážkami. Šlo o průjezd pravoúhlou zatáčkou, přejezd lávky pravým 
a pak levým předním kolem, průjezd osmičkou, slalom, přesné podélné 
zajetí k rampě, zastavení na přesnost, kdy musí spadnout jen jedna ze 
dvou tyček, průjezd modelem úvozu, zastavení předními koly traktoru. 
Náročným prvkem bylo couvání traktorem s přívěsem do modelu úzké 
garáže. Rozhodčí hodnotili přesnost splnění jednotlivých úkolů a čas 
jízdy.
Jakmile odjel poslední soutěžící, vrcholila nervozita. Pořadatelé 
vyplňovali připravené tabulky, sčítali časy a trestné body, tiskli diplomy, 
připravovali ceny.
U stupňů vítězů se shromáždili soutěžící, učitelé šesti zúčastněných 
škol i veřejnost. Ceny předávali Ing. Josef Lexa, Mgr. Pavlína Havlová 
a zástupce ředitele SOU Blatná pro odborný výcvik Bc. Stanislav Kučera.
Velké uznání si zaslouží pět soutěžících dívek, které předvedly rychlou 
profesionální jízdu. Jen na rozdíl od chlapců nemusely absolvovat couvá-
ní do garáže. Zvítězila Valentýna Benedová, druhá byla Michaela Matěj-
ková, obě ze školy Střední odborné učiliště zemědělské a služeb Dačice. 
Třetí místo získala Štěpánka Pešková, Střední zemědělská škola Písek.

Do levé části vybírali obrázky a symboly, které naší planetě prospívají 
a v pravé části naopak, co pro ní není prospěšné. 
Koláž nyní zdobí chodbu školy a připomíná všem, jak se máme k naší 
Zemi chovat, abychom si ji do nejdéle uchovali.  
Den Země se tak stal nejen vzdělávacím, ale i radostným dnem plným 
spolupráce a tvořivosti.

Mgr. Jitka Lojíková
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Bělčice

V kategorii chlapců se na 1. místě se umístil Adam Urbanec, Střední 
odborné učiliště zemědělské a služeb Dačice. Druhý byl Tomáš Micka, 
SOŠ a SOU Milevsko. Třetí se umístil Matěj Svoboda, VOŠ a SZŠ Tábor. 
Čtvrté místo získal domácí Milan Košta, SOU Blatná. 
V kategorii veřejnost zvítězil Richard Špička, Střední odborné učiliště 
zemědělské a služeb Dačice. Druhý byl Dominik Faktor ze SOU Blatná, 
který absolvoval 3. ročník oboru Opravář zemědělských strojů na SOU 
Blatná a nyní studuje nástavbu Podnikání tamtéž. Na třetím místě se 
umístil Ing. Zbyněk Hofman, učitel odborných zemědělských předmětů 
ze SOU Blatná.
Ocenění si též zaslouží ze všech zúčastněných škol učitelé autoškoly, 
mistři odborného výcviku, učitelé teorie a všichni pracovníci, kteří se 
studenty odvedli poctivou práci. 
Na závěr se sluší poděkovat štědrým sponzorům, kteří dodali pro 
prvních 10 soutěžících hodnotné ceny. Jsou to AGROWEST Klatovy a. s., 
https://www.agrowest.cz, prodej a servis zemědělských strojů; 
Zemědělský svaz České republiky https://www.zscr.cz; Město 
Blatná https://www.mesto-blatna.cz; firma Leifheit Blatná 
https://www.leifheit-online.cz, která patří ke špičce mezi výrobci 
potřeb do domácnosti. Dalšími sponzory byly firmy: LIVA Předslavice 
spol. s. r. o. https://liva.cz, opravna zemědělských zařízení; BP-SERVICE 
s. r. o. – NaradiOnline.cz; VOD Kadov; Linamar Structures Czechia s. 
r. o., Strakonice; DURA Automotive CZ, k. s., Blatná, výroba dílů pro 
automobily; Agrární komora okresu Strakonice; ZOD Předslavice; AGRO 
Sedlice a.s. a ZD Přešťovice

Text a foto SOU Blatná

Bělčice a okolí
Jaro běží na plné obrátky a s tím je 
spojeno spousta práce. Zdivočelou 
zeleň je třeba hned od začátku krotit, 
a tak technika teď opravdu nezahálí. 

Tak jako každý rok bych rád touto cestou 
požádal o trochu shovívavosti, pokud 

první sečení někde proběhne o něco déle. 
Nelze být všude naráz. Ale na všechna místa se 

dostane a všude bude uklizeno. 
Tento prostor v „sobáčku” využiji i ke zmínce o fungování Pošty Partner 
Bělčice. Jak už valná většina našich občanů ví, byla pobočka České pošty 
zrušena a zřízena nová Pošta Partner Bělčice. Přesun této nové pobočky 
proběhl zkraje roku a od 4. 3. plně funguje na nové adrese nám. 
J. Kučery 11 (bývalý dům služeb). V současné době již vše pracuje na plné 
obrátky a bez problémů. Tímto především děkuji nové zaměstnankyni 
Města Bělčice Lence H., jak se k „rozjezdu” Pošty Partner postavila 
a svým profesionálním přístupem 
tuto pobočku rozchodila. Věřím, 
že nová pobočka Pošta Partner 
Bělčice bude našim občanům 
sloužit k jejich spokojenosti 
dlouhá léta.
Poděkování patří rovněž naší kni-
hovnici Věrce M.V., která za svou 
práci byla dne 26. 3. zařazena 
mezi pětici oceněných nejpraco-
vitějších knihovnic a knihovníků 

SKIP ČR (Svazem knihovníků a informačních pracovníků České repub-
liky). Věrko, moc gratulujeme k tomuto krásnému ocenění a přejeme 
hodně dalších nápadů, které zpestří životy všem věkovým kategoriím 
v našem malém městě. 
Dne 19. 3. proběhla ve velké zasedací místnosti beseda s cestovatelem 
Michalem Muškou, který nám tentokrát představil život v Nepálu. 
Beseda byla opět velmi povedená a poutavá. Každý, koho zajímá život 
v těchto pro nás dost vzdálených státech s jinou mentalitou a kulturou 
či náboženským zaměřením, si přišel na své. Byla to opravdu moc pěkná 
beseda a už teď se těším na další.
Tradiční stavění Máje a pálení čarodějnic proběhlo samozřejmě 
30. 4. a je velmi dobře, že se příprav těchto dvou tradičních akcí většinou 
ujímají členové místních SDH. Takže všem členům SDH, ale i dalším 
občanům, kteří se zapojili do příprav těchto tradičních radovánek, moc 
děkuji. V Bělčicích zároveň se zapálením hranice probíhaly doprovodné 
akce pod MLK Bělčice. O této akci se více dočtete v článku MLK. Děkuji 
také SDH Bělčice za součinnost v rámci pokládání věnce k pomníku 
padlých hrdinů v Bělčicích a Tisově. Je pravda, že tyto oslavy a pietní 
akce nás trochu míjí. Je to způsobené především tím, že tyto velké akce 
se konají např. ve Lnářích a jiných blízkých místech, takže organizovat 
zde něco podobného je tak trochu zbytečné. 
Na začátku měsíce května započaly stavební práce na již avizované akci 
„Prodloužení vodovodního a kanalizačního řadu v lokalitě u vlakového 
nádraží”, také se začala administrativně řešit akce v mateřské školce, 
kde jsme nuceni opravit hygienická zařízení v prvním patře. Akce 
„Rekonstrukce Lesní cesty Vratečín” čeká do této chvíle na potvrzení 
fondu o přidělení dotace, kterou máme pouze přislíbenou. Následně 
bychom měli začít realizovat. Další drobné akce probíhají nebo se 
pracuje na jejich přípravách.
Rekonstrukce Blatenské ulice se v současné době nachází ve fázi 
zpracování projektové dokumentace, jejíž zpracování ve výběrovém 
řízení (proběhlo ve spolupráci s Jčk) projektová kancelář S-PRO Servis 
s.r.o. z Blatné. Využiji tuto cestu k výzvě našim spoluobčanům, kteří 
vlastní nemovitosti v Blatenské ulici, aby projektové kanceláři vyšli 
vstříc a poskytli potřebné informace ohledně napojení na vodovod 
a kanalizaci nebo vjezdů či dalších informací. Vše může být při tvorbě 
projektu důležité. Například nové vodovodní přípojky budou do 
nemovitosti zavedené pouze v případě, že zde bude vodoměrná sestava 
dodaná firmou ČEVAK. Jakmile bude zpracován návrh PD, budeme 
o něm všechny, kterých se celá stavba týká, informovat. Takže prostor 
k připomínkám zde určitě bude.
Dále se začíná pracovat na přípravách projektu rekonstrukce ČOV Bělčice. 
Čistička odpadních vod je již ve stavu, kdy je na hraně splnění přísných 
hygienických požadavků. Takže její rekonstrukce Město Bělčice zcela 
jistě nemine. O průběhu prací okolo ČOV budu průběžně informovat.
Závěrem pár pozvánek. Rád bych pozval všechny děti a rodiče na 
plánovaný Dětský den, který se uskuteční na místním fotbalovém 
hřišti dne 31. 5. od 14:00. Další pozvánka se týká akce 100 let výročí 
od založení SDH Podruhlí. Oslavy tohoto výročí jsou naplánované na 
24. 5. v Podruhlí. Ale obávám se, že číslo tohoto Sobáčka vyjde až po 
této akci, tak věřme, že v tom následujícím čísle bude informace o tom, 
jak tyto významné oslavy v Podruhlí proběhly. A poslední pozvánka je 
už směřována na pouťový den v Bělčicích, který se uskuteční dne 28. 6. 
opět „U třech křížů”. Jak se již stalo tradicí, bude opět probíhat hasičská 
soutěž místního SDH a následovat bude večerní pouťová zábava 
s kapelou Avengers.
Mnoho zdaru a pohody. 

Pavel Vejšický, starosta Bělčice

Zlaté svatby v Bělčicích
V sobotu 19. března, oslavil 50 let manželského života (zlatou svatbu), 
manželský pár: 
•¾ pan Pavel Šilha a paní Božena Šilhová 
a v sobotu 26. dubna oslavily zlatou svatbu dokonce dva manželské páry:
•¾ pan Augustin Koblasa a paní Marcela Koblasová
•¾ pan Bohumil Šimůnek a paní Bohumila Šimůnková
Děti z mateřské školy si pro jubilanty připravily hezké pásmo básniček 
a písniček. Po krátkém proslovu a poděkování starosta přijal od manželů 
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znovu manželský slib a došlo i na 
manželský polibek. Poté básník 
Petr Šulista přednesl svou báseň 
manželům ušitou přímo na míru. 
Po přípitku následovalo předání 
dárku, kytičky a blahopřání. 
Děvčata ze základní školy 
zazpívala manželům dvě krásné 
písničky. Nakonec byly manželské 
páry vyfoceny do naší kroniky. 
Ještě jednou přejeme oběma 

manželským párům do dalšího života hodně štěstí, zdraví a hodně 
krásných, společně strávených chvil. Všem, kteří se podíleli na přípravě 
a samotném průběhu zlatých svateb, děkujeme.

Hana Bobková, matrikářka

Vítání nových občánků
V sobotu 15. března 2025 v obřadní síni bělčické radnice proběhlo 
slavnostní vítání občánků z naší obce. Nejdříve malé občánky přivítaly 
děti z mateřské školy roztomilými básničkami a písničkami a každá 
maminka dostala kytičku. Poté pronesl pár slov pan starosta Pavel 
Vejšický. Závěrem došlo k předání věcného a peněžitého daru a vyfocení 
malých občánků do kroniky.
Vítané děti:
Viktorie Fiřtová z Bělčic 
Václav Ochotný z Bělčic
Přejeme dětičkám a jejich rodinám do dalšího života hodně štěstí, zdraví 
a pohody. Všem, kteří se podíleli na přípravě a samotném obřadu vítání 
moc děkujeme.

Hana Bobková, matrikářka

obsadili v okresním kole literární části této soutěže 3. příčky žáci David 
Burian z 8. třídy za kategorii starší žáci a Kateřina Kočovská ze 7. třídy za 
kategorii mladší žáci. Oba dva tak postoupili do kola krajského. Zde opět 
výborně zabodovali. David Burian získal 1. místo a Kateřina Kočovská se 
umístila jako třetí. Blahopřejeme!
Zajímavé obrázky s doprovodným textem vytvořila děvčata Andrea 
Brychtová a Anna Kmetíková z 8. třídy do soutěže „Příběh obrazu“. Obraz 
Andrey inspirovaný Hvězdnou nocí Vincenta van Gogha a doprovodnou 
báseň můžete zhlédnout zde, práci Aničky pak na internetových 
stránkách školy. Výsledky soutěže „Příběh obrazu“ zatím neznáme, ale 
již teď se může Andrea pochlubit oceněním svého obrazu Slunečnice. Za 
ten získala ve své kategorii čestné uznání v soutěži „Příroda Blatenska.“
V dubnu vyrazili naši žáci do Blatné na hokejbalový turnaj základních 
škol. 22. dubna vyjeli sportovci z prvního stupně. Děti se nezalekly 
soupeřů z blatenských škol, které měly ve svých řadách zkušené 
hokejbalisty z oddílu TJ Datels, a nakonec vybojovaly na turnaji 3. místo. 
24. dubna se na stejný turnaj vypravily týmy z druhého stupně. Také 
pro ně byli sehraní hráči blatenského oddílu těžkým soupeřem. Přestože 
oba naše týmy nakonec uzavíraly výsledkovou tabulku, zaslouží si 
pochvalu za maximální hráčské nasazení. Za velkou bojovnost a čestnou 
hru musíme pochválit i fotbalisty ze 4. a 5. třídy, kteří se 29. dubna 
zúčastnili ve Strakonicích McDonald›s Cupu. Na turnaji, kam dorazilo 
14 škol strakonického okresu, naši žáci vybojovali 9. místo. Všem našim 
sportovcům děkujeme za reprezentaci školy.

Šilhovi, ZávišínKoblasovi

Šimůnkovi

Václav OchotnýViktorie Fiřtová

Zprávičky z bělčické školičky
Olympiády a soutěže
Také v letošním školním roce se naši 
žáci zúčastnili celé řady vědomostních, 
sportovních, výtvarných nebo literárních 
soutěží. Z kategorie vědomostních soutěží 
se můžeme pochlubit našimi výsledky 
v okresním kole Fyzikální olympiády. Amálie Barbora Kozlová z 9. třídy 
obsadila ve své kategorii pěkné 7. místo. David Burian z 8. třídy získal 
1. místo a jeho spolužačka Viktorie Puškárová se umístila na 3. příčce. 
Nejvíce ale překvapili naši sedmáci, kteří v této soutěži předběhli své 
konkurenty a rozdělili si mezi sebou medailová umístění takto – Vladimír 
Čtverák první místo, Nina Langerová skončila jako druhá a Kateřina 
Kočovská byla třetí. Blahopřejeme!
Tradičně také posíláme práce našich žáků do soutěže „Požární ochrana 
očima dětí.“ Ta obsahuje nejen výtvarnou, ale i literární část. Letos 

Temný les
Za městem dále za řekou,
tam stojí hustý les.
Znám jednu cestu dalekou,
kde vidím kvítí kvést.

Ve větvích stromů, v srdci kraje
poklidně ptačí symfonie hraje.
Chtěl bych to všechno spatřit,
také k tomu jednou patřit.

Už se stmívá, už je čas, Když slunce do země zapadne,
slunce své paprsky ztrácí. hvězdy se probudí a měsíc vysvitne.
Ale já vím, že přijdu zas Jeho světlo zná příběhy dávné
a zjistím, kde hnízdí ptáci. o lásce, smutku i cestě neznámé.

A. Brychtová, 8. třída

Čarodějnice
Poslední dubnový den byl jako každý rok na naší škole věnován 
čarodějnickému reji. Žáci 1. stupně byli rozděleni na skupiny a než se 
vydali na trasu vyznačenou fáborky, přivítala je čarodějnice, která 
netradičně přilétla před školu. Žáci 5. ročníku, letos za kamarádské 
pomoci deváťáků, připravili cestu od školy přes dopravní hřiště 
a fotbalové zpět ke škole. Na 8 stanovištích na děti čekaly různé úkoly, 
které všichni s chutí plnili. Na konci cesty si děti opekly špekáčky a spálily 
čarodějnici, kterou vytvořili žáci 5. třídy. Posledním úkolem pro všechny 
bylo hledání pokladu. Každá třída si společně našla sladkou odměnu za 
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Bezdědovice

splnění všech úkolů. Celé dopoledne bylo slunečné a čarodějnický den 
se nám všem vydařil.
V letošním školním roce dorazilo k zápisu do 1. třídy 15 dětí, na které se 
budeme v září těšit. 

Městská lidová knihovna Bělčice
Informace z knihovny
26. 3. jsem získala ocenění Jihočeského muzea 
v Českých Budějovicích – „Jihočeský knihovník roku 
2024“. Toto uznání mě velmi překvapilo a velice si ho 
vážím. Je to ohodnocení mé práce. Loňský rok nebyl 
pro mě v soukromém životě vůbec lehký, a proto 
toto ocenění vnímám jako obrovskou vzpruhu jak 
pracovní, tak i životní. Na ocenění jsem byla navržena mým vedením 
ze strakonické knihovny. Tímto jim tedy ze srdce děkuji. Přestože se 
v nějakém mém příspěvku může občas objevit chyba, věřte, že svoji 
práci dělám opravdu s radostí. 
Březen je měsíc čtenářů a knihy. V rámci této akce knihovnu navštívily 
děti z místní mateřské školy i školní družiny a dozvěděly se, jak se ke 
knihám mají chovat. Společně jsme si všichni ukázali nové knihy, četli 
si z nich a představili čtení s Albi tužkou. Starší žáci si poté pročítali 
v koutku svoji vybranou knihu a ponořili se do jejího děje. Děti odcházely 
z knihovny nadšené a spokojené.
Dále knihovna pořádala dvě tvořivé dílny, a to jarní a velikonoční. 
Zvláště jarní tvořivá dílna byla tak úspěšná, že se musela konat ve 
dvou termínech, a to z kapacitních důvodů knihovny. Použili jsme 
ubrouskovou techniku na 3l lahve, které byly natřené na bílo. Během 
chvilky vznikaly krásné dekorace do domácnosti. Při velikonoční tvořivé 
dílně jsme vyráběli věnec z proutí k dekoraci. Všichni si to moc užili 
a vzájemně si chválili své výrobky.

Pálení čarodějnic
30. dubna se u nás opět konalo tradiční pálení čarodějnic s jejich rejem 
a letem. Pro děti byla připravena „Čarodějnická stezka“, která začínala 

u bělčické radnice, a to s deseti úkoly označenými světýlkem. Cesta 
končila na kopci Višňovka, kde se pálily čarodějnice. Zde byl pro děti 
přichystán další program – kosmetický salón U Saxany, chůze poslepu, 
let na koštěti, prolézání pavoučích sítí a vaření lektvaru s odříkáváním 
zaklínadla baby Jagy. Společně jsme se dozvěděli, že do správného 
lektvaru patří trochu vody, medvědí krev, psí chlupy, králičí bobky, 
hadí ocásky, magický prášek a kapka šumivého elixíru. Skutečně bylo 
magické, když děti spolu odříkávaly zaklínadlo baby Jagy. Každá malá 
čarodějnice a čaroděj dostali na památku papírovou medaili s čarodějnicí 
na koštěti. Místní hasiči zapálili velkou vatru, kterou postavili. Připravili 
také čtyři menší ohniště na opékání špekáčků. Velký obdiv si zasloužila 
i vyřezávaná hlava čarodějnice od místního řezbáře Víti Budky, která též 
sloužila na opékání špekáčků a byla poté spálena. 
S přibývajícím šerem jsme spolu s menšími dětmi zamířili v lampiónovém 
průvodu na náměstí k májce. Zjistili jsme, že májka stojí na svém 
místě, zazpívali jí čarodějnickou písničku a navzájem si popřáli krásnou 
filipojakubskou noc. Měli jsme mezi sebou samé šikovné čarodějnice 
a čaroděje, neboť nikomu lampion neshořel. 
Mé velké poděkování směřuje ke čtyřem čarodějnicím – pomocnicím, 
a to Jitce, Janě, Blance a Janě, protože bez jejich pomoci by tato akce 
neproběhla tak báječně.
Také velmi děkuji Janě Zamrazilové za úžasné video z celého dne 
a rodině Hroníkových za krásnou fotodokumentaci. Jste všichni skvělí!
Na září plánuji v knihovně výstavu památníčků. Kdo je zapůjčí na tuto 
výstavu, moc mě potěší. Památníčky můžete nosit do knihovny během 
července a srpna. Děkuji.

Věra Mašková Vaňáčová, knihovnice

 

Rybáři Bělčice 

 

Rybářský spolek Bělčice zve všechny příznivce 
rybářského sportu na rybářské závody, které se konají 
v sobotu 7. června 2025 v Bělčicích 
na rybníku Polívka. 

Začátek je v 6:30 hodin a startovné 
činí 100 Kč. 

Děti startovné neplatí. 

Občerstvení zajištěno a hezké 
počasí objednáno. 
 

PETRŮV ZDAR 

 

 

 
 

Z ničeho se nedá dělat věda
ani z vědy ne, natož pak ze života.  

Jan Werich

Info z Bezdědovic, 
Dobšic a Paštik

Naši jubilanti
Život píše zas o rok víc,
slovíčkem psaným chci říct:
Žij podle svého, měj pevné zdraví,
narozeniny oslav tak, jak se slaví.
Popíjej víno, písničku zpívej,
s veselou náladou na svět se dívej. 
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V měsíci dubnu oslavil životní jubileum:
František Veselý, Bezdědovice, Dobšice (75 let)
Zastupitelstvo obce přeje výše uvedenému jubilantovi všechno nejlepší, 
pevné zdraví, pohodu a životní elán. 

Opustil nás
V dubnu:
Jan Chlanda, nar. 1954, Bezdědovice, Dobšice
Čest jeho památce!

Za obec Alena Vestfálová, zastupitel

Společenské a kulturní dění v obci
Oslava Mezinárodního dne žen
V sobotu 15. března 2025 pořádala obec Bezdědovice ve spolupráci 
s SDH Bezdědovice oslavu mezinárodního dne žen. Každá žena při 
příchodu dostala poukázky na občerstvení. Na stolech byly připraveny 
zákusky, chlebíčky a slané pečivo. 
Jako každý rok byl připraven bohatý program. Na úvod přivítal přítomné 
ženy starosta obce Jiří Bláha a popřál všem ženám krásný mezinárodní 
den žen a představil program celého odpoledne a večera. Po slavnostní 
uvítání každá žena obdržela květinu, které ženám předávaly děti.
Odpoledne nám zpříjemnil svými vystoupeními imitátor Zdeněk Barnet. 
Všem ženám a ostatním hostům se jeho jednotlivá vystoupení velice 
líbila. Mnoha přítomným ženám připomněl mladá léta písněmi Karla 
Gotta.
Dalším bodem programu byly brilantně předvedené scénky z oskarového 
filmu „Vesničko má středisková“ od Jiřího Menzla, které nacvičili členové 
divadelně-dramatického kroužku SDH Bezdědovice.
Po celou dobu nás obsluhovali členové SDH Bezdědovice ve svátečních 
uniformách.  
Večer nám zpříjemnila kapela pana Koubka.
Děkujeme všem, kteří se podíleli na pořádání této akce.

Velikonoce v Bezdědovicích
Velikonočnímu rachtání celkem přálo počasí, a tak během zeleného 
čtvrtka, velkého pátku a bílé soboty všichni koledníci obešli několikrát 
za den celou ves. Na bílou sobotu pak navštívili všechny domy, přednesli 
básničky a vykoledovali si spoustu vajec a různých dobrot. 

nec rozhodly dodatečné 
hry mezi prvními čtyřmi 
dvojicemi, a to vyřazova-
cím způsobem. Z těchto 
her vyšla vítězně dvojice 
Honzové, potvrdila tak 
vítězství ze základní části 
a v rozhodující hře porazi-
la dvojici Prezidenti a tur-
naj vyhrála již podruhé za 
sebou. Dvojice Prezidenti 
skončila na druhém místě.

A konečně na třetím místě se umístila dvojice SPARTA, která vyhrála 
rozhodují hru s dvojicí PAVLOVÉ. 
Všichni účastníci za svá umístění obdrželi věcné dary, vítězná dvojice 
obdržela navíc poháry. Pro všechny zúčastněné bylo přichystáno 
občerstvení. Turnaj se povedl a přišlo i několik diváků. Těšíme se již na 
další turnaj.

Pálení čarodějnic
Obnovení tradice pálení čarodějnic. Již několik let pořádá Obec 
Bezdědovice ve spolupráci s SDH Bezdědovice pálení čarodějnic 
s opékáním buřtů. Hranice s čarodejnicí byla postavená na louce 
pod kapličkou u Závišínského potoka spolu s ozdobenou májkou. Pro 
všechny, kteří přišli bylo připraveno občerstvení. Hranice byla zapálena 
v půl osmé, největší radost z toho měly děti. Všichni pozorovali, jak 
hoří čarodějnice, která byla na vrcholu hranice. Když začala dohořívat 
hranice, lidé se začali rozcházet po příjemně stráveném večeru. 

Text: Alena Vestfálová

Přehled akcí
Na jaké akce se můžete těšit v následujících měsících:
•¾ 29. 6. Pouť Bezdědovice, Dobšice, Paštiky
•¾ 19. 7. Turnaj v nohejbale trojic „O pohár starosty obce Bezdědovice“ 
Na všechny akce Vás srdečně zveme!          
Aktuality a informace je možné sledovat na adrese
www.bezdedovice.cz

Zelený čtvrtek
Na zelený čtvrtek 17. 4. se v obecní hostinci v Bezdědovicích točilo 
zelené pivo, které všem chutnalo.  
Na velikonoční neděli byla taneční zábava oblíbené kapely „Anča band“. 
Tato akce se setkala s úspěchem, a proto přišlo mnoho lidí, nejen si 
zatančit ale hlavně si poslechnou oblíbené písničky.  

Bezdědovická sedma
V sobotu 26. 4. se hrál v Bezdědovickém obecním hostinci čtyřicátý třetí 
turnaj v křížové sedmě. 
Turnaje se zúčastnilo 8 dvojic. Průběh byl velice vyrovnaný, i když jak 
se blížil konec, tak se do čela dostala dvojice HONZOVÉ. O vítězi nako-

Vítězná dvojice

Májka a společné 
setkání
Rádi bychom touto cestou poděkovali 
všem občanům a přátelům, kteří se ve 
středu 30. dubna zúčastnili tradičního 

stavění máje na návsi. Díky vaší účasti, 
ochotě a dobré náladě se podařilo postavit 

a ozdobit krásnou májku. Vážíme si Vaší 
práce, která pomáhá udržet tuto dlouholetou 

tradici v naší obci živou.
Děkujeme, že jste přišli – těšíme se na další společné akce!

Text: Obec Bratronice; foto: Simona Bělová

Bratronice
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Březí

Buzice

Naši jubilanti
V měsících červnu a červenci oslaví svá 
významná životní jubilea:

Jaroslava Fousová 81 let
 Jaroslava Machovcová 88 let

   Zdeněk Válal  87 let

Do dalších let přeje zastupitelstvo obce Březí 
pevné zdraví, mnoho životního elánu, spokojenosti a pohody.

Lyžařský zájezd 
na Zadov
Ze strany našich občanů vznikl podnět, 
že bychom mohli společně vyrazit na 
lyže. Tento námět se ujal, a proto jsme 

se vrhli do plánování. Ve hře byly dva 
návrhy, jeden směr Zadov a druhý směr 

Velký Javor. Na základě hlasování v anketě 
jsme se domluvili na destinaci Zadov. 15. února 

jsme společně vyrazili autobusovou dopravou v 8:00 z Buzic, zájezdu se 
účastnilo celkem 40 lyžařů. Na Zadov jsme dorazili okolo 9:30 hod.
Mohu mluvit za všechny účastníky, že nás Zadov mile překvapil a vyřádili 
se všichni, zdatní i méně zdatní lyžaři. Lyžařskou školku navštívilo celkem 
6 dětí a byly nadmíru šikovné, protože po absolvování kurzu všichni sjely 
malý svah na jedničku. Poděkování patří Michalovi Petráškovi, který 
piloval větší děti na velké sjezdovce a malé dětičky si pod křídlo vzala 
Markéta Srpová. 
Do Buzic jsme dorazili okolo 18:00, všichni mrazem ošlehaní, ale 
spokojení. Celá akce byla velice vydařená a mohu říci, že ji určitě 
budeme opakovat.

Mezinárodní den žen
8. 3. se konala každoroční oslava MDŽ od 16:00 v obecním domě. Venku 
nám svítilo jarní sluníčko a v obecním domě se dámy sešly v hojném 
počtu. Každá žena dostala u vstupu kytičku a lístek do tomboly. U stolu 
na všechny dámy čekalo pohoštění a po celý večer se o ně starali naši 
hasiči a musím říci, že více než znamenitě.
Pro naše ženy byl připraven bohatý program. Knihovníčci pod vedením 
Jitky Vohryzkové a Vládi Vránka si připravili básničky a dárečky, jejich 
vystoupení bylo jako vždy skvělé a kouzelné. Po vystoupení jsme pro 
dámy připravili kvíz na téma vaření. Kvízu se účastnily všechny ženy 
a musím říci, že znamenitě, protože otázky nebyly zrovna jednoduché. 
1. místo s 8/10 bodů obsadila Míša Outlá a obdržela jako výhru poukaz 
do květinářství k paní Heleně Šourkové ve výši 500 Kč.
Hlavní hřeb večera byla tombola bohatá na ceny, nejzajímavější ceny 
byly divočák, živý okrasný kohoutek, poukaz do kadeřnictví DH Hair 
(800 Kč), poukaz do kosmetiky Iveta Mullerová (800 Kč)
Tímto bychom chtěli poděkovat paní Dagmar Holubové (DH Hair) a paní 
Ivetě Mullerové (kosmetika) za sponzorské dary do naší tomboly.
K tanci a poslechu hrál DJ Karel Zbíral.

Čarodějnice v Buzicích
30. 4. se u nás v Buzicích v 15:30 začala zdobit Máj, kterou připravili 
naši hasiči. Postupně se začali na náves shromažďovat další občané, 
abychom oslavili zlom mezi odcházející zimou a přicházejícím jarem. 
Počasí bylo celý den nádherné a vysloveně jarní. Celé odpoledne a večer 
byla nálada perfektní. Obec Buzice nakoupila pro všechny přítomné 
buřty a pečivo, hasiči se postarali o pečené maso, zbylé občerstvení 
a zázemí. Knihovníčci tradičně vyrobili čarodějnici, která byla usazena 
na vatru a ve 20:00 odpálena našimi hasiči a my jsme pro letošek zdárně 
vyhnali paní Zimu.

Co je nového v Buzicích 
Uprostřed nově vyasfaltované návsi nám vznikl okrasný trojúhelník, 
který nám bude sloužit k sezónní výzdobě. První výzdobu, kterou jsme 

se mohli v Buzicích pochlubit, byla 
výzdoba velikonoční, která vznikla 
za pomoci květinářství Helena 
Šourková a šikovných ručiček 
našich knihovníčků.
Za kamenným mostem po hlavní 
silnici směrem na Škvořetice 
přibyla nová dopravní zrcadla, 
která pomáhají zabezpečit dopravu 
v jednom z nejnebezpečnějších 
úseků v Buzicích. Přejeme všem 
řidičům mnoho bezpečných 
km a děkujeme, že u nás v obci 
dodržujete předepsanou rychlost.
V nové zástavbě Buzice došlo 
k opravě porušené vozovky, 

doufáme, že díky asfaltovým záplatám se v této části Buzic bude 
občanům zase o trochu pohodlněji žít.

Gabriela Málková, starostka 

Dětský karneval
Tak velkolepou show pro nejmladší společenský sál v patře obecního 
domu v Buzicích ještě nezažil! Letošní dětský karneval překonal všechny 
stávající rekordy za dobu existence tohoto zábavného vyžití na domácí 
půdě.
Samotnou „taktovku“ nad více než tříhodinovým programem tentokrát 
buzičtí až na výjimky svěřili do rukou „profíků“. A ti také vnesli do děje 
prvky zatím nevídané – vystoupení kouzelníka, klauna a artisty obsazené 
jediným „kumštýřem“, třicetiletým umělcem Ahmedem původem 
z Egypta. Jako bonus si malí návštěvníci mohli „zatrsat“ s obřími zvířecími 
maskoty a také se s nimi vyfotit.
Egyptský varietní mistr Ahmed, který byl samozřejmě v Buzicích 
středem pozornosti a stěžejní ozdobou bohatého programu, prý brousí 
svůj talent již od čtrnácti let: „Trénovat se snaží maximálně, co mu volný 
čas dovolí. Ale jelikož máme dvě malé děti a rodina je pro nás oba na 
prvním místě, věnujeme se přednostně právě jim,“ poznamenává jeho 
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životní i umělecká partnerka „Hassan“ Kozáková – skvělá moderátorka 
a průvodkyně společnými pořady. Vyjádřila se i k tématu „tréma“. 
„Myslím, že tréma je něco přirozeného a může ovlivnit prakticky 
každého. Snažíme se s manželem navzájem podporovat, aby nás pevněji 
nesvazovala.“ Nabízí se také myšlenka, jak lze zvládnout v jedné osobě 
tři náročné „kumšty“ během tříhodinového pásma. „Já se vždy snažím 
na pódiu nějak zabavit děti sama , ať už formou her nebo soutěží, aby 
manžel získal dostatek volna pro nějaký odpočinek a mohl se v klidu 
převléci mezi čísly. 
Nedílnou součástí dětských maškarních bálů v Buzicích je volba tří 
nejkrásnějších a nejzajímavějších masek. Ani tentokrát to nebylo jinak. 
„Odborná porota“ neměla snadný úkol. Rekordní množství převleků, 
kde výborně zapracovala lidská fantazie a šikovné ruce, představovalo 
skutečně zajímavou výzvu.
Na letošní „královně karnevalu“ se porota shodla jednomyslně. Stala 
se jí pětiletá Ema Dvořáková ze sousedních Škvořetic v kostýmu pávice. 
Tady pečlivá domácí výroba její maminky přinesla výhru v podobě 
nádherného dortu z domácí dílny Jany Chlandové. Svou originalitou 
a nápaditostí dále porotce zaujala „kadibudka“, poponášená Nikolkou 
Petráškovou z Buzic. I tady se naděloval dort, tentokrát jahodový. Do 
třetice padla do oka porotě vojenská hlídka ve složení Jirka a Adam 
Lojíkovi, rovněž z domácí obce. „Pro změnu“ kluci obdrželi také dort, 
a sice medovník. Ke cti všech obdarovaných slouží, že jejich sladké 
odměny putovaly na společný stůl a byly rozděleny mezi další účastníky.
Na tanečním parketu dováděla ale celá řada dalších atraktivních masek. 
Kupříkladu se zde sešly hořčice a kečup v podání kamarádek Elenky 
Šenkyříkové z Blatné a Magdaleny Muchlové z Chlumu. Za vším stála 
dohoda tatínků obou děvčat po telefonu pouhou půlhodinu před 
vypuknutím karnevalového reje: „Převleky rodiče koupili již dříve. 
Chybělo jen, abychom se někde setkaly. A tady byla příležitost,“ sdělily 
unisono živé „chuťové ingredience“.
„Zlatým hřebem“ buzického „maxikarnevalu“ se stala tradiční velká 
tombola o 50 cen. Tentokrát obzvláště hodnotných – nabízely se zde 
kupříkladu basketbalové míče, herní myš, lega, čepice s čelovkou, 
dárkové tašky a četné poukazy… Šťastnou majitelkou první ceny, 
značkového tabletu, se stala buzická Terezka Slezáková. Pořadatelé dali 
dohromady ale i tombolu malou, která se vydávala malým návštěvníkům 
již u vchodu do sálu. I ona udělala ratolestem v maskách nemalou radost 
a správně je nadchla pro následující karnevalová dobrodružství.
Obcházení sponzorů vzaly ochotně na svá bedra domácí pořadatelky – 
Jitka Krajčová a Lenka Hanousková. „Cennou pomoc mi poskytl přítel 
Michal Petrášek,“ zdůrazňuje chlapský podíl na úspěšném sestavení 
kolekce cen pro děti Lenka Hanousková.
Za přípravou dětského karnevalu s „mimořádnou náplní“ stály dva 
týdny intenzivní práce. „Den předem jsme věnovali výzdobě sálu 
a chodeb. Tady bych chtěla vyzdvihnout podíl dětí z místní knihovny, 
které zhotovily překrásné motivy šašků. Ty se na stěnách obzvlášť 
vyjímaly,“ nešetří uznáním „kulturní atašé“ Buzic. Lenka Hanousková 
s Jitkou Krajčovou šly dětem příkladem hned v úvodu karnevalu, a to 
svým nápaditým kostýmem Flinstoneovi – pravěkých lidiček známých ze 
stejnojmenného filmu.

Své poslání na letošním dětském karnevalu v Buzicích měli i zdejší „páni 
tvorstva“. Ti převzali vládu nad koutkem s občerstvením všeho druhu. 
Opět se s velkým zájmem zejména dětské veřejnosti setkaly populární 
„pikadory“ – párky v rohlíku. Prodaly se úplně všechny čili padesát 
exemplářů.
Buzický karneval patřil k posledním dětským akcím tohoto druhu 
letošního roku na Blatensku. Možná, že šlo o úplně poslední. 
Každopádně v datu svého konání mu žádný jiný nekonkuroval. Buzickým 
se rozhodně povedl „husarský kousek“ a laťku nasadili pekelně vysoko. 
Ale práci v tomto „oboru“ nelze chápat ani stavět jako soupeření mezi 
jednotlivými vesnicemi a městy. Uznání a díky si zaslouží úplně každý, 
kdo chce dětem dělat radost a zpestřit jim čas „her a malin nezralých“. 
I tou nejnepatrnější měrou!
(zkráceno redakcí)

Turnaj v křížové sedmě 

Na půdě staročeské hospůdky „U Čiláka“ v Buzicích je celý rok stále 
živo. Zvláštní oblibě se tady těší turnaje v karetních hrách. Nejzřetelnější 
stopu po sobě zanechal v dosavadní historii společensko-sportovního 
dění této „venkovské továrny na dobrou mysl“ starý dobrý mariáš. Sám 
její majitel Petr Samec byl a je horlivým průkopníkem této karetní hry. 
„A tak když jsem otevřel hospodu, otevřel jsem zároveň dveře i konání 
mariášových turnajů. Byly sem dokonce soustředěny také součásti 
Jižanského poháru. Tahle mariášová tradice se tu udržela mnoho 
let. Lví zásluhu na tom měl zejména Jiří Lis z Blatné. Ten se stal v roli 
ředitele zdejších turnajů nepostradatelnou osobou pro jejich zdárný 
chod. Byla to jeho srdeční záležitost,“ skládá poklonu nenahraditelnému 
spolupracovníkovi v oblasti mariášového „folklóru“ Petr Samec. Po 
úmrtí Jiřího Lise se v buzické hospůdce mariášový tep zastavil. Třeba 
jen dočasně?!
Na letošní 4. ročník se zaregistrovalo celkem devět dvojic. Jak 
konstatovali organizátoři, postrádali zde známé tváře většiny skalních 
bašt této „přebíjené“ z přespolních lokalit. Zejména citelně tu byla 
vnímána absence „akademiků“ z Volyně. Ti jsou vedle pravidelných 
tréninků v domácím prostředí proslulí i tím, že „když se láme chleba“, 
jsou na sebe přísní až tak, že místo piva srkají Kofolu, jen aby neutrpěla 
jejich soustředěnost a bystrost mysli. Prostě takový malý doporučený 
„doping“, co si většina jejich soupeřů ráda odpustí. Porazit tyto vyhlášené 
volyňské borce je pro konkurenci významným zadostiučiněním a bez 
nich tedy i letošní buzický turnaj postrádal takových 40 % napětí. 
Hájit svou karbanickou čest se dostavilo do Buzic mimo jiné smíšené 
duo Milan Eibl a Miroslav Nikl (Březnice, Blatná). Vedle záliby v kartách 
je oba spojuje dlouholeté kamarádství a skutečnost, že pracovali 
v minulosti spolu na půdě blatenské firmy „Dura“. „Za křížovou sedmou 
vyrážíme do terénu poslední tři roky,“ nechal se slyšet březnický 
reprezentant. „S jiným parťákem se nám podařilo i dva turnaje vyhrát 
– v Bezdědovicích a v Sedlici. Jinak si pro odreagování hodím ještě tak 
Prší, víc už nic!“
Mezi mužskou většinou se neztratila ani jediná žena turnaje – Dagmar 
Smolová z Blatné. Právě naopak. Tato „růže mezi trním“ si spolu s otcem 
Milošem vydobyla pořádnou autoritu, když pronikli na bronzovou 
příčku výsledkového žebříčku. Oproti své loňské premiéře, kdy byli 
šestí, skvělý pokrok. Lady Dagmar si pochvalovala vynikající souhru 
v rodinném týmu: „Ale my jinak během roku přípravu zanedbáváme, 
karty leží ladem! Navíc já mám naprosto příšernou paměť – vůbec nic si 
nevybavuju,“ dodává se smíchem. A protivníky u hracího stolu označila 
za příjemné a sympatické „gentlemany“.
Spanilou jízdu zde v praxi předvedli šampióni přeboru Vojtěch Nový 
a Petr Šavrda ze Škvořetic, zkušení to matadoři. Slavně zatočili se 
všemi konkurenty – až na jednu výjimku. Tou byla „omladina“ z Blatné 
ve složení Jakub Mašek a Adam Šejvar. A ještě na jednu „bělohorskou 
porážku“ se to rýsovalo. „To jsme doslova utekli hrobníkovi z lopaty,“ 
přiznává Vojta Nový. „Z hrozivého skóre 7:1 ve prospěch soupeřů jsme 
se skoro zázrakem vyhoupli na konečných 10:8 pro nás. 
Čest mateřských Buzic tentokrát hájila pouze jedna dvojice. Jak jinak – 
hostinský Petr Samec a jeho syn Lukáš.
Za „zlatými hochy“ ze Škvořetic dominovali konečnému pořadí 
„Herolďáci“ Březnice Stanislav Vrablic a Miroslav Plavec. Po bronzovém 
týmu otec-dcera Smolovi z Blatné si na nepopulární „bramborovou 
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medaili“ sáhla „omladina“ 
z Blatné Jakub Mašek a Adam 
Šejvar. Pátá pozice byla souzena 
další delegaci z Březnice ve 
složení Zdeněk Jurčovský a Lukáš 
Vrablic. Za nimi se „ukotvil“ 
Jiří Drnek z Blatné, hrající 
s osobou „v utajení“. Sedmý 
„flek“ obsadili majitelé buzické 
hospody. Smůla se tentokrát 
přilepila na paty tělesu „Špička 
team“ v zastoupení Milan Eibl 

a Miroslav Nikl, kteří se museli spokojit s předposledním „štaflem“. 
Ponor v pravém slova smyslu čekal na blatenské parťáky Martina 
Peroutku a Martina Kotouna.
Nikdo neodjížděl domů s prázdnou, na každého čekala odměna od 
sponzorů. Nejlépe na tom samozřejmě bylo škvořetické duo s velkou 
sklenicí utopenců a dárkovými poukazy do blatenské lékárny „Arnika“. 
Ale stejně se nakonec shodli všichni na tom, že tady šlo hlavně o to 
strávit příjemné odpoledne v mírně adrenalinové atmosféře s kamarády 
a známými stejné „krevní skupiny“!
Srdečné poděkování sponzorům turnaje: Hospoda „U Čiláka“ Buzice, 
„Sladká“ švadlenka Blatná, Hospoda „Na Vinici“ Blatná, Lékárna 
„Arnika“ Blatná, Hospoda „U Datla“ Blatná, Drogerie „Drnek“ Blatná, 
Liquib Blatná – lihovar a pivovar, AGRO Blatná, Blatenská tiskárna.
(zkráceno redakcí)

Pelotonu 160 cyklistů 
požehnal feldkurát
Obec nedaleko Blatné žila onu prosluněnou sobotu naplno 14. ročníkem 
„Odemykání cyklistických studánek na Blatensku“. Tomu od prvopočátků 
poskytuje zázemí s veškerým komfortem staročeský hostinec „U Čiláka“ 
a jeho prostorný dvůr. Příjemné, doslova „vymodlené“ počasí, přilákalo 
do Buzic úctyhodných 160 cyklistů ze širokého okolí. Čekala na ně 
osmnáctikilometrová trasa ve směru Buzice-Skaličany-Vahlovice-
Střižovice-Chobot-Paštiky-blatenský špejchar a zpět do Buzic. 95 % 
povrchu tvořil asfalt, zbytek úhledná polní cesta. Součástí okruhu byly 
dvě „horské prémie“, které řádně prověřily fyzickou kondici účastníků 
cykloturistické akce. „Bez nich by taková jízda nudila,“ usmál se na startu 
před hostincem „U Čiláka“ jeden z organizátorů. Kdokoliv se necítil na 
celou výměru, mohl si libovolně z „porce“ ukrojit. Valná většina kolařů 
však této možnosti nevyužila.
Poprvé v historii (nejen) regionální cykloturistiky letos tady v Buzicích 
požehnal pestrobarevnému pelotonu na startu feldkurát, který jako by 
vypadl z románu „Osudy dobrého vojáka Švejka“. To byl samozřejmě 
účel, protože čtrnáctý ročník ohromně „vyšperkovalo“ účinkování spolku 
„Švejků“ v rakousko-uherských uniformách. Jeho chloubu představuje 
muzikantské těleso a repertoár prastarých „mocnářských“, ale i dalších 
nesmrtelných šlágrů.
Sám feldkurát také okruh poctivě absolvoval a až na krátce zaseknutý 
řetěz si to moc užil. Když v závěrečné tombole vyhrál cyklistickou lahev, 
inspirovalo ho to k zajímavému nápadu. „Příští rok ji tady v Buzicích 
naplním svěcenou vodou a jednotlivá kola před jízdou posvětím,“ říká 
odhodlaně. Prý to bude ve srovnání s „odvracením jedinců z trnité cesty 
hříchu“ zanedbatelná služba dobru.
Za stoly uvnitř populární hospůdky usedl rovněž jeden maďarský 
„Švejk“ plus šest hostů z Polska, kteří co do družné zábavy po ukončení 
odpoledního programu určitě nezůstali v ničem pozadu. „Jsme 
z Přemyšle. Cestovali jsme za vámi 800 kilometrů,“ hlásil v dobrém 
rozmaru „vrchní mluvčí“ polské družební delegace.
Vedle ctihodného feldkuráta se do pelotonu na buzické návsi vmísilo 
ještě několik dalších „Švejků“ – cyklistů. A do pedálů šlapali se stejně 
zdravou chutí a vehemencí jako zpívali.
Na trať 14. ročníku nevyrazili jen klasičtí cyklisté. Několik odvážlivců 
zdolalo daný okruh na atypických dopravních prostředcích – 
socialistických „skládačkách“ bez přehazovaček a koloběžkách. Tím si 
už tak náročnou trasu ještě řádně „opepřili“. Zároveň ale také prokázali 
nemalou dávku houževnatosti a pevné vůle.

S náramným apetitem se „zakousla“ do osmnáctikilometrového okruhu 
se startem a cílem v Buzicích skupinka píseckých majitelů socialistických 
skládaček. Tenhle „vynález východní rádobyfilozofie“ bývá obvykle 
užíván jen k dojezdu na nedaleký nákup či na poštu. Mládenci od města 
u Otavy však tenhle „smrtící výkřik techniky“ zkrotili a přizpůsobili jej 
k obrazu svému. Víťa Horník s Davidem Šourkem se skládačkami dokonce 
podnikli loni expedici z Dubrovníku do Athén. Víťa Horník ještě předtím 
s doprovodem absolvoval další dvě dálkové cesty – z Písku do Terstu 
a z Terstu do Dubrovníku. „Letos chceme pokračovat z řecké metropole 
do Istanbulu. A když Pánbůh dá, ještě do Gruzie,“ představuje smělé 
plány skládačkový „guru“ Víťa.
Letos si to sem do Buzic namířil také František Míka ze Strakonic (63 let). 
Pro neúnavného „matadora“, který v sedle kola „láme vaz“ kilometrům 
už 38 let, není v tomto ohledu nemožné vůbec nic. „Před čtyřmi lety 
jsem musel vyměnit ze zdravotních důvodů starý model za elektrokolo,“ 
říká jakoby omluvně stále vitální důchodce. „Mohla za to operace kyčle. 
A protože mi současně bylo šedesát let, nadělil jsem si tenhle kvalitní 
kousek rovnou k narozeninám.“
Na cykloturistických akcích nemůže chybět velký „srdcař“ Josef Trča 
z nedalekých Škvořetic (73 let). Jeho věrnost organizátory dojímá 
natolik, že mu „výhledově“ chtějí přidělit inventární číslo. Téměř vždy 
se mu ale bohužel „lepí smůla na paty“ v tom smyslu, že ho na trati 
zaskočí menší či větší technické problémy a sem tam si musí povídat 
s veverkami. Letos ovšem absolvoval celých osmnáct kilometrů bez 
„ztráty kytičky“ a určitě z toho měl nemalou radost. 
Opravdovým „nestorem“ letošního ročníku byl ale Jiří Šika z Blatné. 
Přímo v den konání této cykloakce dovršil požehnaných 83 let! Byl 
odměněn jako nejstarší účastník a stejně tak i „benjamínek“ sportovního 
odpoledne – šestiletý Jiří Mikolášek z Blatné.
Stalo se již ustáleným pravidlem, že na společnou projížďku cyklistů 
všech věkových kategorií a výkonnostních stupňů okolím Buzic navazuje 
doprovodný kulturně-sportovní program. Ani letos tomu nebylo jinak.
V úvodu nadchly čerstvě posílené publikum svými uměleckými kreacemi 
mažoretky z Bělčic. Vzápětí přišel na řadu tady už zdomácnělý taneční 
klub z Čížové se svými třemi nadmíru vyvedenými pohybovými kousky – 
Šenkýřečka, Poupata a samozřejmě legendární Kankán.
Svou sportovní exhibici tu měl i blatenský rodák Petr Beneš, nyní žijící 
v Děčíně, se svou jednokolkou. Znovu ohromil diváky husarskými kousky 
na překážkách různého typu. Jedinečnou show zakončil autogramiádou 
a společným focením s fanoušky.
No a po jedinečném živém koncertu pod širým nebem v podání 
hudebního jádra spolku „Švejků“ následoval zlatý hřeb odpoledne – 
bohatá tombola o 60 ryze cyklistických cen. Majitelé zelených lístků 
s čísly mohli vyhrát třeba osvětlení na kolo, značkové cyklistické dresy 
s dlouhým a krátkým rukávem, prostředek na mytí bicyklů „Cyklostar“ 
aj. Mezi desítkou TOP cen se skrývaly cyklistické brašny, mapníky na 
řídítka, termotriko, profi rukavice, tachometr, značkový cyklozámek 
a nožní pumpa pro rychlé nahuštění obutí ráfků.
Po celé sobotní odpoledne probíhalo rovněž testování klasických kol 
a elektrokol firmy Cyklošvec Písek formou bezplatných projížděk modelů 
po okolí. Zásluhou majitele firmy se i tentokrát mezi vraty klenula jako 
duha nafukovací obří brána, dodávající prostředí kolem ní atmosféru 
„Závodu míru“.
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Cykloturistickou akci v Buzicích tradičně zorganizovali „PROSPORT 
Blatná“, hostinec „U Čiláka“ Buzice a Jednota Orel Strakonice pod 
záštitou a za finanční dotace z fondu „Nadace Jihočeské cyklostezky“ 
a Jihočeského kraje. Srdečné poděkování patří dále obci Buzice za 
mimořádnou vstřícnost a peněžní podporu akce. Štědrý peněžní 
příspěvek poskytla také firma Dura Blatná. Za sponzorské dary věcného 
charakteru náleží díky těmto subjektům: Cyklošvec Písek, Cyklosport – 
Luboš Blovský Písek, Karban – sport Blatná, Miloš Bečvář – Cyklosport 
Strakonice, „Bike – faktory“ Strakonice, SPORTARSENAL Lysá nad Labem, 
R a B Mědílek Žacléř, INKOSPOR, Cyklo Schein – výrobce cyklistického 
oblečení.
Jako vždycky se skvěle a zodpovědně zhostili role pořadatelských hlídek 
na křižovatkách trasy Jaroslav Plechatý z Nahošína a jeho tým. Ozvučení 
areálu zajistil DJ Jiří Hrabě, nájemce kulturního domu ve Škvořeticích. 
Stejně tak hudební kulisu.
Majitel hospody „U Čiláka“ Petr Samec také tentokrát jako sponzorský 
počin navařil účastníkům akce pořádný kotel knedlíčkové polévky. 
Samotný fakt, že už mnoho let poskytuje podobným podnikům veškeré 
zázemí, je nadmíru cenný.
V neposlední řadě patří dík všem, kdo vystoupili v odpoledním 
doprovodném programu. A samozřejmě každému, kdo na cyklistické 
dostaveníčko zavítal. Obzvlášť potěšitelné je zvyšující se procento dětí 
na podobných akcích v Buzicích. Protože jim patří budoucnost! Jen oni 
mohou nést cyklistickou pochodeň dál a postarat se o to, aby podobná 
shromáždění nezanikla. Bylo by to skutečné neštěstí!
(zkráceno redakcí)

Vladimír Šavrda

Pozvánka na akci
PROSPORT Blatná, hospoda U Čiláka v Buzicích a Jednota Orel Strakonice 
srdečně zvou širokou cyklistickou veřejnost na 2. ročník nostalgického 
cyklistického výletu „Po stopách Christiana a Blanky Battagliových“.  Sraz 
a prezentace všech účastníků v hospodě U Čiláka v Buzicích v sobotu 
12. července 2025 od 8.30 hodin – společný odjezd s doprovodným 
vozidlem v 10.00 hodin. Po návratu do cíle společné občerstvení 
a doprovodný kulturně-sportovní program (mažoretky, taneční soubor, 
sportovní exhibice), korunované bohatou tombolou o hodnotné ceny.
Délka trasy cca 55 kilometrů (Buzice-Blatná-Jindřichovice-Záboří-
Bratronice-Třebohostice-Tisovík u Strakonic a zpět přes Doubravici-
Lažany-Čekanice-Mačkov-Blatná a cíl Buzice). Letos možnost návštěvy 
rozhledny u Záboří a vnitřních prostor bratronického zámku. 
V Bratronicích na návsi občerstvovací stanice a přednáška emeritního 
senátora Ing. Josefa Kalbáče.
V Buzicích možno opět zakoupit trička s portréty sourozenců 
Battagliových za symbolickou cenu, k dostání budou i další suvenýry 
a knihy. Kontakt na pořadatele – 607 836 892 a ubytování 739 640 571.

Šachový turnaj 
prvně řídil počítač
Do sálu v sousedství čečelovické 
hospody letos s velkou slávou „vtrhla“ 
vědeckotechnická revoluce jako 

přídavek populárního jarního turnaje 
v šachu. Tak se stalo, že tichý souboj 

bystrých mozků nad kostkovanými poli 
historicky prvně řídil počítač! Pro ředitele tradičního 

královského rozjímání v Čečelovicích Václava Kalbáče a rozhodčího 
Luboše Severina ze Skaličan to jistě znamenalo citelnou úlevu a celý 
proces jako takový doznal citelnější pružnosti a výraznějšího zrychlení.
V pořadí se jednalo již o 14. ročník. Jisté je, že čečelovické tříbení paměti 
a inteligence u hracích stolů plynule navázalo na šachovou tradici 
„Zábořské věže“. Ta v sousední obci měla pevný termín vždy před 
vánočními svátky.
Její stále činorodý pamětník a aktivní účastník Josef Vydra ze Záboří si 
drží pověst znamenitého šachisty dodnes. Po zániku „Zábořské věže“ 
popouštěl uzdu svému hobby nadále i tady v Čečelovicích a věrný 

Čečelovice

novému působišti zůstává. 
Se svými 74 lety se letos 
jednoznačně ujal pozice 
„nestora“ dalšího turnaje. 
Opět si vedl velmi slušně 
– jen ho trochu zamrzelo, 
že dostal mat od svého 
vnuka. „Dost neuváženě 
jsem se pustil do útoku 
a opomněl obranu,“ lituje 
Josef Vydra potrestaného 

výpadu. Nicméně 22. pozice ve výsledkové tabulce mu k dobré náladě 
plně stačila.
Zatímco loni se v Čečelovicích sešlo a sjelo 26 vyznavačů šachu, letos ke 
spokojenosti organizátorů tento počet „nakynul“ na 33. Zvlášť potěšující 
byla zvyšující se přítomnost dětských hráčů, kteří to vesměs „zaváleli“ 
na výbornou. Pro budoucnost tohoto občas „izolovaného“ sportu je 
tento fakt nesmírně cenný a důležitý!
Čtrnáctý ročník „Jarního turnaje v šachu“ na čečelovické půdě tentokrát 
jednoznačně opanoval nováček přeboru Libor Blatský z Kbelnice. 
„Na lopatky položil“ všechny své soupeře čili se mu podařil výsledek, 
kterému se říká „čistá hra“. Podle svého závěrečného vyjádření hraje 
šachy od 16 let. „Po pravdě – šachové turnaje neobjíždím, a i dříve jsem 
vyrazil na podobnou sešlost víceméně sporadicky. Dnešek je výjimkou 
– soustředím se spíš na partie po internetu,“ nechává se slyšet letošní 
„král turnaje“.
Druhou pozici obsadil Luboš Severin ze Skaličan, který je v souvislosti 
s čečelovickým šachem brán jako výjimečná osobnost. Nejen pro 
geniální úsudek a rozhled nad šachovnicí, za které by se nemusela 
stydět ani světová dvojka Karpov-Kasparov. Ale mladého borce pohltil 
svět šachu natolik, že se ve svém volném čase ujal i tréninků dětských 
nadějí a v Čečelovicích dělá pro zdárný průběh zdejších turnajů první 
poslední. Podobný zápal lze vystopovat dost zřídka!
Medailovou stupnici uzavřel bronzový Jan Krchňák z Blatné.
Srdečné poděkování za zapůjčení šachového vybavení náleží blatenské 
základní škole T. G. Masaryka, za vzorné pořadatelství řediteli turnaje 
Václavu Kalbáčovi a rozhodčímu Luboši Severinovi, za sponzorský dar 
a záštitu turnaje obci Čečelovice a v neposlední řadě provozovatelům 
čečelovické hospody za vynikající menu, kterému vévodila pečená 
kachna.
Svět šachových partií je často i osvobozujícím únikem z reality. Zaměstnat 
mozek není prostě v určitých situacích od věci. A i z tohoto důvodu jde 
o fantastický „vynález“ lidstva!
(zkráceno redakcí)                                             

Vladimír Šavrda  

MDŽ
Mezinárodní den žen jsme letos 
v Hajanech oslavili přesně 8. března, 
toto datum letos připadlo na sobotu. 
Hajanští muži začali s přípravami dlouho 

dopředu. Slavnostně jsme nazdobili sál, 
nachystali květiny a den předem se začalo 

vařit. Výborný bramborový salát tradičně 
připravili Václav s Romanem. V „den D“ 

v 16. hodin po krátkém zahájení, nám zahráli blatenští 
ochotníci nehynoucí scénku Včera, dnes a zítra. Všichni se skvěle bavili 
a umělci byli odměněni dlouhým potleskem. Program pokračoval třetím 
ročníkem soutěže o titul žena roku, kterou připravil Michal Ondračka.  
V prvním kole se musely naše ženy vypořádat s kvízem, jenž obsahoval 
opravdu různorodé otázky. Než jsme zjistili finalistky, starali se o zábavu 
herci. Jejich druhá scénka Techtle a mechtle pořádně polechtala naše 
bránice. Potom co utichl potlesk, znali jsme finalistky soutěže. Říká 
se, že každá žena se vyzná ve své domácnosti třeba i poslepu. Tak 
jsme pro finalistky přichystali box, do kterého jsme vkládali různé 
běžné i nezvyklé předměty a ty soutěžící poznávali pouze po hmatu. 
Po vyrovnaném boji vyhrála paní Renata Turková. Vítězka, finalistky 
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a vylosované dámy obdrželi hodnotné ceny od našeho sponzora firmy 
Leifheit. Všechny přítomné ženy, dívky i babičky dostali živou květinu. 
Nakonec se podávala skvělá večeře a volná zábava pokračovala ještě 
dlouho. Závěrem chci poděkovat všem kdo pomáhali s realizací této 
oslavy.

Jan Gregor, starosta SDH Hajany 

Jarní brigáda v Hajanech
V sobotu 13. dubna 2025 proběhla v Hajanech tradiční jarní brigáda. 
Počasí bylo příznivé a účast hojná, takže jsme zvládli všechny plánované 
úkoly.
Zaměřili jsme se hlavně na úklid obce po zimě – zametali jsme 
komunikace, sbírali odpadky, odstraňovali větve a posypový materiál. 
Dále jsme doplnili štěpku u záhonů s růžemi, opravili cestu z Hajan na 
Řečici a štěpkovali větve po odstranění náletových dřevin na louce.
Současně probíhal také sběr velkoobjemového, nebezpečného odpadu 
a železa.
Po práci nás v hajanské hospodě čekal výborný oběd – řízek 
s bramborami. Mnozí se poté ještě vrátili k práci, aby se stihlo dokončit 
vše potřebné.
Všem, kdo se zapojili, moc děkujeme za pomoc a chuť udělat něco pro 
naši obec!

Tomáš Blovský

Výlet do Prahy
O jarních prázdninách jsme s členy SDH Hajany vyrazili autobusem na 
dlouho plánovaný výlet do Prahy. Domluvenou jsme měli exkurzi na 
letišti v Ruzyni. S paní průvodkyní jsme prošli bezpečnostní kontrolou, 
podívali se do zázemí a zamířili za místní hasičskou jednotkou, kde jsme 
měli domluvenou prohlídku garáží, výcvikových místností i dispečinku. 
Kdo chtěl, mohl si prohlédnout jednotlivá auta včetně vybavení, udělat 
si fotku a přichystaná byla i ukázka hašení jejich největším hasičským 
vozem CAS Panther.
Od velitele, který nás po areálu provázel, jsme se dozvěděli spoustu 
zajímavých informací. Poté jsme se přemístili autobusem na vyhrazenou 
plochu u ranveje a mohli se podívat na přistání největšího letadla na 
světě. Po prohlídce letiště jsme přejeli do centra Prahy a navštívili 

Národní muzeum, jehož prohlídka nám zabrala téměř celé odpoledne. 
Ve večerních hodinách jsme se unavení, ale šťastní vrátili domů, 
naplněni spoustou zážitků z výletu a zajímavých poznatků jak z letiště, 
tak z muzea.

Hana Gregorová, knihovnice

Čarodějnice v Hajanech
Poslední dubnový den je neodmyslitelně spojený s pálením čarodějnic 
a stavěním májky. Po celé zemi se večer rozhoří vatry, lidé opékají 
špekáčky, popíjejí něco dobrého a povídají si dlouho do noci při 
pozorování ohně a poslechu praskajícího dřeva.  Postavenou májku 
hlídá místní omladina až do rozednění, aby jim jí někdo z okolních 
vesnic v noci nepodřízl, to by byla velká ostuda. Stejně to probíhá i u nás 
v Hajanech. Do přípravy se místní muži pustili už v neděli 27.dubna. 
Nejdříve vyrazili společně do lesa pokácet budoucí májku, letos vybrali 
opravdu krásnou. Poté za hospodou podle tradice svobodní muži strom 
zbavili kůry a spodních větví, vykopali díru, do kterém májku usazují 
a poskládali vatru. Ve středu 30. dubna v podvečer se sešli mladí i staří, 
muži, ženy i děti, aby se zapojili do zdobení a stavění májky. U nás se to 
dělá stále tradičním způsobem za pomocí provazů a žebříků, bez použití 
techniky. Když májka stála, přemístili se všichni za místní hospodu, kde 
se opékaly vuřty, děti si hrály a dospělí čekali až se začne stmívat, aby 
mohla být zapálena vatra s čarodějnicí. Po osmé večer se všichni dočkali 
a čarodějnice skončila v plamenech. Večer si všichni užili i počasí vyšlo 
na jedničku. Mladíci v noci májku uhlídali, takže se z pohledu na ni 
můžeme těšit i nadále. 😊

Hana Gregorová, knihovnice

Otavský plamínek
V sobotu 3. května jsme se s našimi mladými hasiči zúčastnili 
tradiční soutěže v hasičském sportu – Otavský plamínek. Jedna 
z nejočekávanějších akcí jarní sezóny přilákala celkem 50 týmů napříč 
kategoriemi přípravka, mladší a starší žáci.
V kategorii mladších nastoupilo 27 týmů a naše družstvo se umístilo na 
21. místě. I když nás tentokrát potrápila technika – během pokusu nám 
vylétla hadice – děti ukázaly, co znamená týmová práce, duch soutěže 
a pohotová reakce. Hadice dokázaly samy znovu spojit a útok dotáhly do 
konce s platným nástřikem. To je obrovský výkon, který zaslouží uznání 
víc než jakékoliv umístění!
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Rychle se blížila 19. hodina a tedy čas, kdy se vyráží zalévat máj. Muži 
si nechali načepovat pivo a vyrazilo se za doprovodu skupiny Kudrnáči. 
Kdo měl chuť, mohl si, po řádném zalití máje, pod ní zatančit. Bělčické 
mažoretky nám zde ještě předvedly své umění a průvod se vracel zpátky 
ke kulturnímu domu. Poté následovala večerní zábava. Sešli se jak 
místní, tak přespolní přátelé. Tančilo se, zpívalo, hovořilo a popíjelo až 
do časných ranních hodin.
V neděli v naší kapli sloužil mši svatou P. Mgr. Petr Misař. Na závěr mše 
požehnal novému hornosínskému hasičskému praporu.
Byl to náročný, ale velice podařený víkend.
Na závěr bychom rádi poděkovali všem, kteří se srazu zúčastnili. Speciální 
poděkování patří hostům – senátorovi MUDr. Bc. Tomáši Fialovi, MBA 
a historikovi Mgr. Vladimíru Červenkovi. Děkujeme také Sofče, Felixovi 
a Bělčickým mažoretkám za jejich vystoupení. Děkujeme P. Mgr. Petru 
Misařovi za odsloužení bohoslužby a požehnání praporu. Velký dík patří 
všem, kteří pomáhali s úklidem a přípravami před srazem rodáků, i těm, 
kteří se po celé odpoledne starali o hosty.

Vendula Ježková

Starší žáci si vedli velmi dobře a v silné konkurenci 17 týmů si vybojovali 
7. místo. Na medaili to sice letos nestačilo, ale i tak máme radost z jejich 
odhodlání a chuti soutěžit.
Po čtyřech letech se vracíme z Otavského plamínku bez medaile, ale 
rozhodně ne se sklopenou hlavou. Vidíme, že máme v týmu šikovné 
a bojovné děti, které si zaslouží obrovské poděkování a podporu. 
Jsme přesvědčeni, že jejich čas ještě přijde a že na dalších závodech 
předvedou, co v nich opravdu je.

Tomáš Blovský

Kroužek stolního tenisu v Hajanech
Hajany se rozšířily o další sport!
Pod záštitou SDH se od loňského podzimu podařilo zahájit trénování 
dětí ve stolním tenise. I přes velký zájem jsme zpočátku trénovali na 
dvou stolech celkem 11 dětí, což bylo velmi náročné. Po půlroční 
aktivitě byly pořízeny další dva profi stoly, díky kterým se stalo trénování 
plnohodnotným. Tímto děkujeme našemu SDH a obci za veškerou 
podporu a v neposlední řadě společnosti Dura za finanční příspěvek, 
díky němuž můžeme posouvat své ambice dál.

Lucie Jeřábková 

Zlatá svatba
V dubnu oslavili zlatou svatbu pan 
Bohumil Šimůnek z Hornosína a paní 
Bohumila Šimůnková z Tisova. Chtěli 
bychom jim popřát mnoho štěstí, 
zdraví, pohodu a mnoho životního 

elánu do dalších společných let.

Čarodějnice
Letošní čarodějnice začaly už v odpoledních hodinách. Pro děti zde byla 
připravená čarodějnická stezka. Po projití stezky a splnění všech úkolů na 
stanovištích každý získal sladkou odměnu. Děkujeme Petře Motejzíkové 
za přípravu stezky.

Hornosín

Když se blížil čas večeře, pod přístřeškem za kulturním domem se začali 
scházet i ostatní. Rozdělali jsme si oheň, aby měl každý možnost opéct 
si špekáček a zahnat tak hlad. Pak se už čekalo na setmění a zapálení 
hranice s čarodějnicí. I počasí nám letos přálo, tak jsme rádi poseděli 
a klábosili u ohně až do pozdních hodin.

Pouťový víkend
Ještě jsem se ani nerozkoukali po čarodějnickém večeru a už tady byla 
další akce – pouť. Ta letos připadla na neděli 4. 5. 
V letošním roce jsme uspořádali v rámci pouťového víkendu i setkání 
místních rodáků, a to v sobotu 3. 5. Setkání začínalo ve 14 hodin. Sál 
kulturního domu se rychle plnil. Každý rodák dostal při příchodu malou 
pozornost. Starosta nejprve přivítal všechny zúčastněné. Sofie a Felix 
Wolffovi potěšili rodáky i ostatní několika básničkami a písničkami 
zahranými na flétnu. Poté nastínil stručnou historii obce Mgr. Vladimír 
Červenka. Všem, kteří měli nějakou otázku nebo nejasnost týkající se 
historie svého rodu, domu, nebo obce, byl zde k dispozici po celý zbytek 
odpoledne. Pozvání přijal i senátor a ředitel strakonické nemocnice 
MUDr. Bc. Tomáš Fiala, MBA, který pronesl několik vřelých slov. 
Odpolední program ještě zpestřily Bělčické mažoretky. Následovalo 
náročné hromadné focení, ale fotografie se zdařila a máme hezky 
zvěčněné vzpomínky na příjemně prožité odpoledne. Pak už následovala 
volná zábava. Někteří z rodáků se se svými přáteli neviděli dlouhou 
dobu, hovory tedy neustávaly a nesly se celým kulturním domem až do 
pozdních odpoledních hodin.
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Chlum

Výlov Sázky
Naše nádrž na návsi za kapličkou, 
léta nazývaná Sázka, ve které se po 
podzimním vypuštění rybníku přes 
zimu chovají ryby, aby se na jaře mohly 
vrátit zpět do rybníku, se letos lovila 

5. 4. Výlovu se zúčastnilo hodně místních 
pánů, lovit přišly také chlumští chlapci. Po 

výlovu byly ryby opět odvezeny do rybníku, 
kde budou žít až do podzimního výlovu.

Čarodějnice
30. 4. jsme se sešli na návsi, kde pánové s velkým úsilím, šikovností 
a zdatností, za pomoci traktoru postavili krásnou vysokou májku. Májku 
předem ženy ozdobily a poté sledovaly, jak pánové tuto vysokou, štíhlou 
májku zvedají a upevňují do přichystaného stojanu. Pod lipou i mezi 
lipami byly připravené stoly s občerstvením. Nechybělo ani pivo, a tak 
se čarodějný den vydařil.

Miluše Kordulová

Naši jubilanti
V měsíci dubnu a květnu oslavili své 
životní jubileum:

 Kvasník František
 Kozáková Eva

  Miklas Jan  
     Sloupová Květoslava

V měsíci červnu a červenci oslaví své životní jubileum:
Kadlecová Olga
Kvasníková Jaroslava 
Staňková Bohuslava
Zastupitelstvo obce přeje výše uvedeným jubilantům všechno nejlepší, 
pevné zdraví a pohodu.

Miloš Kadlec, starosta

Hasičský ples
V sobotu 8.3. se ve spolupráci sborů dobrovolných hasičů Chobot, 
Uzenice a Uzeničky konal tradiční hasičský ples v kulturním domě 
v Uzeničkách. K poslechu a tanci nám zahrála kapela Cerveza. Tombola 
byla bohatá. Zúčastnilo se dost tanečníků a myslím, že se všichni bavili. 
Těšíme se na příští rok!

MDŽ v Chobotě
V sobotu 15.3. jsme pro naše ženy připravili malou oslavu k svátku žen. 
Užili jsme si hezké odpoledne, bylo připravené dobré občerstvení a na 
cestu domů každá dostala krásnou kytičku.

Velikonoce v Chobotě
Našim malým koledníkům letos počasí zrovna nepřálo, ale i tak začali 
rachtat na Zelený čtvrtek a poctivě jak v pátek, tak i v sobotu obcházeli 
naši malou vesničku s rachtačkami. V sobotu chodili po pomlázce 
a radost jim udělalo spoustu vykoledovaných dobrot a vajíček.

Brigáda a pálení čarodějnic
A teď také něco pracovního, poslední dubnovou sobotu proběhla 
hasičská brigáda, vyklidil se celý sportovní areál a připravila se hranice ze 
suchého klestí na tradiční pálení, avšak letos z důvodu nového opatření 
bez čarodějnice. V úterý odpoledne se postavila májka a večer si místní 
opekli buřta a ohřáli se u zapálené vatry.
Hasičská sezóna může začít!

Tereza Kadlecová

Chobot
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Kadov

Střípky z Kadova, 
Pole, Lnářského 
Málkova, Vrbna 
a Mračova

„Ostré slovo? Raději mlčím. Říkám si, že 
moudrý člověk má své myšlenky v hlavě, 

hlupák na jazyku.“
Jan Tříska

Vážení a mílí, buďme hodně zdrávi, žijme s láskou, v lásce a pro lásku 
a chovejme se k sobě vždycky hezky. Prožívejte jaro plnými doušky 
a těšte se na krásné léto.      
 

Vladimíra Tomanová

Maškarní
Dětský maškarní bál se konal 
v sobotu 15. 3. v tělocvičně bývalé 
školy s v Kadově. Odpoledne plné 
soutěží, dovádění a odměn si všichni 
opět náramně užili... Děkujeme 
všem sponzorům a úplně všem, 
kteří svojí prací a časem přispěli 
ke zdárnému zvládnutí této léta 
úspěšné akce.

Text: Vladimíra Tomanová; foto: 
František Červený

Velikonoční pinčes
Na velikonoční neděli 20. 4. jsme se tradičně sešli na turnaji v místní 
tělocvičně. 16 stolních tenistů si to rozdalo o hodnotné ceny ve veselé 
a přátelské atmosféře. V celém sportovním klání zvítězil Karel Něme-
ček ze Strakonic, dru-
hé místo obsadil Milan 
Prček z Blatné a bronz 
vybojoval Bohouš Kůta 
z Čečelovic. Účastníci 
byli nasyceni mastnými 
pochutinami a veliko-
nočním beránkem. My-
slím, že se turnaj vydařil 
ke spokojenosti mé i všech zúčastněných. Za finanční a věcnou podporu 
děkuji OÚ Kadov. Sportu zdar a pinčesu zvlášť, ředitel turnaje Pavel To-
man 🏓

Foto: autorský tým

O čem víme, co se chystá 
a že se děje? 
Sobota 28. 6. – Grilovačka v Poli
Sobota 12. 7. – Rybářské závody v Poli
Sobota 19. 7. – Rybářské závody ve Lnářském Málkově
Neděle 3. 8. – Pouť ve Vrbně        
Sobota 30. 8. – Pečení bramboráků v Poli      
Pá–Ne  22.–24. 8. – Setkání trabantů v táboře ve Vrbně   
                                                                                                                                              
Všechno, co se u nás děje, můžete sledovat na našich www stránkách 
www.kadov.net.

Ve Lnářském Málkově se nezahálí
Ve středu 30. 4. se sešli občané Lnářského Málkova, aby společnými 
silami ozdobili a postavili májku. Pro všechny bylo připraveno poseze-

ní s občerstvením. 
Někteří šli s hasiči 
pálit čarodějnice. 
V průběhu příjemné 
zábavy se i stihlo do-
mluvit, že druhý den 
se sejdou děti s rodiči 
a společnými sila-
mi obrousí a natřou 
starší dětské hřiště za 
krámem. Děti si opra-
vu hřiště užívaly, bylo 

vidět že je to baví. Peníze, které byly použity na opravu hřiště, byly v loni 
vybrány jako dobrovolné vstupné na Jazz večeru, který se uskutečnil 
v našem malém kulturáčku ve Lnářském Málkově.

Velikonoce
Velikonoční prázdniny děti ve Lnářském Málkově zahájily jako každý rok 
rachtáním. Letos se sešlo 19 dětí, což je více než kdy jindy. Děti se scházely 
několikrát denně, aby obešly vesnici s rachtačkami v rukou. Velikost 
a provedení rachtaček bylo různorodé. V sobotu, když děti vyrazily po 
vejcích, navštívily dům od domu, všude zarachtaly, zazpívaly a odnesly si 
koledu. Dokonce nevynechaly ani nejstarší občanku Lnářského Málková 
paní Marii Hlaváčové, která se letos dožije úctyhodných 90let a pořádně 
jí zarachtaly a zazpívaly.     

Text: Lenka Fořtová; foto: autorský tým

Události z Pole
Letošní „Čarodějnice“ odstartoval v 19 hod. lampionový průvod od 
kapličky. Ten doprovázela Čarodějnice, kterou nesli udatní hasiči. 
Na kopci na děti čekaly čarodějnické úkoly a za ně sladkosti od Kačky 
a Hanky. Dále bylo připraveno občerstvení od rodiny Čadů ve formě 
masa, brambor a zelného salátu. Po setmění se zapálila velká hromada 
větví i s Čarodějnicí. Děti byly připravené s baterkami na večerní 
bojovku. Byly celkem 3 stanoviště s úkoly. Každé stanoviště bylo 
označeno bílým strašidlem a svíčkami. Na prvním stanovišti pohádky 
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Pomlázka je nezapomenutelný zážitek. Úkolu pletení pomlázky pro 
všechny hasiče se ujal Jan Vonášek jako každý rok. Letos chodilo 10 hasičů. 
Již v 8,30 začala tato akcička, při které žádná žena ani dívka hasičům 
neunikla. V každém stavení čekalo na hasiče pohoštění. Pomlázka se 
zakončila posezením do večerních hodin u Vonášků. Z vykoledovaných 
vařených vajec udělala Kateřina Vonášková do místního klubu vaječné 
tlačenky a plněná vejce. Moc děkujeme bylo to výborné.

Text: Markéta Čadová; foto: autorský tým

Památník osvobození
V pondělí 5. května, ten-
tokrát bez Veterán Klu-
bu Mělník (byl odvelen 
jiným směrem), jsme 
se v 17:00 hodin sešli 
u našeho „Památníku 
osvobození“ v Poli „na 
vrškách“, abychom spo-
lečně s místními členy 
SDH Pole a občany vzdali 
hold padlým americkým 
vojákům, podílejících 
se v roce 1945 na osvo-
bození našeho regionu 
a nejen jim, Jeden z členů SDH zavěsil po zaznění americké a české hym-
ny na památník věnec. Starostka pronesla kratičký proslov a následně 
jsme se rozešli do svých domovů. Občané Pole děkují.

Text a foto: Vladimíra Tomanová

v pexesu, na druhém poznání květin a na třetím hádanka rčení. Na konci 
byla odměna. Tento rok nám chyběl Honza Holý se svojí kytarou, ale 
dorazilo hodně omladiny, až nás to překvapilo. 
Rachtání se tento rok opravdu povedlo. Překvapivě chodilo 14 dětí. 
Ve čtvrtek nám počasí vůbec nepřálo. Pršelo, ale děti to neodradilo. 
V pátek ráno opět pršelo, ale pak se počasí ustálilo. Děti si to moc užily, 
občané byli štědří a děti spokojené. Sladkosti si děti rozdělily v klubu.

Jarní brigáda
Sobota 12. dubna 2025
Tak jako se příroda probouzí po zimě 
k životu, tak se i areál nad rybníčkem 
Hlinovna v Kocelovicích oblékl do 
nového kabátu a pomyslně vkročil do 

nové sportovní sezóny. Dobrovolníci, 
malí i velcí, se hbitě oháněli hráběmi, listím 

naložená kolečka kmitala jako o závod, lavičky 
dostaly nový nátěr, na svá místa byly zavěšeny sítě 

nejrůznějších typů a zátěžovým testem prošla i opičí dráha. Nově budou 
potěšeni příznivci kuželek a basketbalu.  
Děkujeme všem, kteří přišli a přiložili ruku k dílu.

Kocelovice

Velikonoční rachtání
Řada zvyků se postupem času přirozeně vytrácí díky zásadní změně 
životního stylu, který je očividný i na venkově. Velikonoční rachtání je 
obyčej, o kterém si naštěstí dnešní děti mohou se svými prarodiči nejen 
vyprávět, ale i sdílet své vlastní zážitky. 
Ač podoba této tradice také naznala řadu změn, podstata zůstává. Zvuk 
nejrůznějších řehtaček, klapaček a kolovratů se v rukou dětí rozezvučí na 
Zelený čtvrtek a utichá na Bílou sobotu. Dnes už rachtání není výlučně 
výsadou chlapců, ve stejné míře se zapojují i dívky. Závěrečná modlitba 
u kostela se nezachovala, na rozdíl od sobotní koledy spojené s říkankou 
o Jidášovi, která pro kocelovické děti zůstává vrcholem Velikonoc. 
Jako rodič si musím na tomto místě trochu postesknout. Je škoda, že 
velká část svátků a akcí, které jsou primárně určeny dětem, se v dnešní 
době nese v duchu nevídaného množství sladkostí. Odhlédnu-li od 
toho, že zdraví dětí příliš sladkostí nesvědčí, často významně narušují 
jejich stravovací návyky a v některých případech mohou vytvářet 
závislosti, mojí velkou obavou zůstává, zda je neodvádí od podstaty 
věcí, skutečných prožitků. Nejsem si úplně jistá, jestli by pocity dnešních 
dětí byly v souladu s tím, jak mi rachtání popsala jedna pamětnice: 
„Najednou my, malé děti, jsme měly tu zodpovědnost zastoupit zvony 
a přeneseně dát vědět celé vsi, že je čas jít na pole, do práce, čas 
obědvat, čas večerního klidu a spánku.“  
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Děti si odměnu jistě zaslouží. Zvládnout projít celou vesnici v některé 
dny i čtyřikrát, to si žádá velké odhodlání. Na závěrečnou sobotní koledu 
se zastávkou v každé chalupě vynaložily doslova poslední síly. I tak si 
myslím, že kdyby si domů odnášely méně bonbónů a čokolád, jejich 
těšení se napřesrok by nebylo jiné.
Štědrost, se kterou lidé děti obdarovávají, je naprosto nezpochybnitelná 
a jistě chtějí dětem udělat radost. Dobrosrdečnost obyvatel Kocelovic 
zažíváme během roku pravidelně. Vždyť třeba výtěžek nedávné 
Tříkrálové sbírky jasně dokazuje, jak solidární jsou. Nejedná se o žádnou 
kritiku a snad se tedy nikoho nedotknu, když vyslovím prosbu, zda 
bychom zvážili množství. Asi málokdo si dovede představit tu hromadu 
sladkostí, kterou si děti letos vykoledovaly.
Pro společenskou soudržnost jsou tradice jako velikonoční rachtání 
velmi důležité. Věřím, že se nám i nadále bude dařit uchovávat zvyky 
a rituály, které jsou odkazem našich předků.

Vynášení Morany
Smrtná neděle, 6. dubna 2025
I letošní vynášení Morany bylo pro děti plné výzev. Zdálo se, že koryto 
potoka a aktuální průtok vody byly spíše na straně Smrtky a nastupujícímu 

jaru kladly řadu překážek. 
Proti nim však stáli velcí 
bojovníci. Odhodlaně čistili 
vodní cestu od napadaných 
větví, když bylo třeba, 
neváhali vstoupit do vody 
a uvízlou Moranu vyprostit, 
na některých místech ji 
dokonce kousek poponést. 
Vidina teplých dní 
a vydařených svátků jara, 

které jsou za dveřmi, za to úsilí dětem jistě stála. Věřím, že vláda paní 
Zimy, i s malým přičiněním kocelovických dětí, je pro tuto chvíli u konce.
„Dupu, dupu na zimu,
jaro volá: „já už jdu“.
Smrtka plave po vodě,
jaro už je tu.“

Lucie Hanušová

Ohlédnutí za průběhem počasí 
v prvním čtvrtletí roku 2025
Leden byl sice o 1,5 °C teplejší než dlouhodobý normál pro tento 
měsíc, ale z hlediska zimních projevů zas až tak nevinný nebyl. Přinesl 
oproti lednům roků minulých více mrazových dnů, 26 a tím pádem se 
po celý měsíc udrželo aspoň nějaké promrznutí půdy. Nejhlubší zámrz 
půdy byl 10 cm. S tím souvisí i dosažená nejnižší průměrná teplota 
svrchních vrstev půdy v lednu za posledních 8 let. Svoji souvislost to má 
i nedostatkem sněhu. Ten ležel jen po dobu osmi dní s maximální výškou 
pouze 3 cm. Leden byl na srážky chudý obecně, spadlo v něm jen 60 % 
obvyklého množství. Nebyl to nijak obzvlášť zamračený měsíc, slunce 
v něm nasvítilo 109 % dlouhodobého normálu trvání slunečního svitu. 
V lednu se relativně často vyskytovaly mlhy a po ránu několikrát i ledovka 
komplikující sjízdnost silnic. Dne 1. odpoledne a večer klesla hodnota 
relativní vlhkosti vzduchu na velmi výjimečné hodnoty pro leden, kolem 
30 %. Tato extrémně nízká vlhkost vzduchu potom pokračovala i v noci 
na 2.1. Spolu s výbornou dohledností a příhodnou oblačností způsobila 
nádherně barevný soumrak prvního večer a svítání druhého ráno.
Průměrná měsíční teplota února se trefila takřka přesně do 
dlouhodobého normálu, protože byl únor v porovnání s tímto normálem 
jen o 0,3 °C chladnější. Velmi málo bylo srážek, v únoru spadlo pouze 
46 % jejich obvyklého množství a vlastně byla suchá celá zima. S tím 
souvisí i velmi málo sněhu. Sníh ležel v Kocelovicích během února jen 
v pěti dnech o maximální výšce jen 2 cm. Hodně však bylo slunečního 
svitu. Oproti dlouhodobému normálu o 31 % více. V únoru skoro každý 
den mrzlo a převládající holomrazy daly promrznout půdě až do hloubky 
15 až 20 cm. Teplota v hlubších vrstvách půdy (pod 50 cm) byla v únoru 
nejnižší za posledních 7 let. Počasí během února ovlivňovaly převážně 

tlakové výše, čímž nebylo jinak pro tento měsíc typické kolísání tlaku 
vzduchu. Únor byl i velmi málo větrný měsíc, úplně absentovaly silné 
větry. Na konci února přišla obleva, která způsobila poměrně rychlé 
rozmrznutí ploch rybníků. 
Březen byl ve svém měsíčním průměru teplejší o 2,1 °C oproti 
dlouhodobému normálu. Měsíc to byl vcelku příznivý, bez nějakých 
drsných projevů počasí. Srážky se v podstatě koncentrovaly jen 
do několika dní, častěji pršelo ke konci měsíce, kdy se také častěji 
vyskytovaly mlhy. V porovnání s normálem přinesl březen 97 % množství 
srážek, tedy se v tomto smyslu jednalo o v podstatě normální měsíc. 
Čím březen nešetřil, byl sluneční svit. Slunce ve svém trvání nasvítilo 
za měsíc 150 % obvyklého trvání slunečního svitu. V březnu se vyskytl 
zcela abnormální počet jasných dní, osm. Sněžilo několikrát jen slabě, 
čímž se ani nevytvořila sněhová pokrývka. Zcela pozoruhodná byla 
průměrná měsíční rychlost větru. Březen 2025 se stal v Kocelovicích 
vůbec nejméně větrným březnem za 50 let! Den se silným větrem se 
vyskytl jeden jediný, den s bouřlivým větrem se již nevyskytl celých 
11 měsíců po sobě, což je rovněž zcela ojedinělé.

Martin Lukáš

Jarní akce v Základní 
škole Lnáře, aneb 
Co se u nás událo
Zábavné odpoledne pro 

předškoláky
Každoročně zveme budoucí školáky na již 

tradiční akci s názvem Zábavné odpoledne. 
Letošní rok nás celým programem provázely známé pohádkové 
postavičky Pat a Mat. V úvodu nejprve paní ředitelka přivítala rodiče 
a jejich ratolesti a seznámila je krátce s programem. Poté si děti s paní 
ředitelkou povídaly o Patovi a Matovi. Poslední aktivitou na koberci 
byl poslech krátkého úryvku z knihy. Když se všechny děti vrátily na 
své místo ke stolečku, přišla ta nejvíce očekávaná chvíle z celého 
odpoledne. Všichni netrpělivě čekali na skutečného Pata a Mata. Ti se 
nechali trochu přemlouvat, a tak na ně musely děti několikrát zavolat. 
Naštěstí vše dobře dopadlo. Pat a Mat přijeli v červeném nablýskaném 
„sporťáku“. Následovala vtipná dramatizace za doprovodu známé 
melodie. A protože se těmto popletům moc nedařilo, vyzvali naše 
předškoláky, aby jim pomohli. Ti ani na chvilku nezaváhali a hbitě 
nakládali papírové cihličky na kolec, vzali zednickou lžíci a stavěli, co 
jim síly stačily. Během chvíle tam stál pevný zděný plot. Pat a Mat pak 
zase na oplátku dětem pomohli při další aktivitě, kterou bylo vytvoření 
obrázku s jejich podobiznami. Všechny děti už byly zvědavé, jak to 
vlastně ve škole vypadá, tak jim paní asistentky na závěr ukázaly ostatní 
učebny a školní družinu. Rodiče mezitím zhlédli prezentaci o školních 
akcích.  Poté následovalo malé pohoštění. Děti dostaly zaslouženou 

Lnáře
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odměnu za skvělou práci. Celé odpoledne bylo plné smíchu a radosti. 
Děti se tímto seznámily se školním prostředím a již teď se určitě těší na 
září, kdy se z nich stanou opravdoví školáci.

Vynášení Morany
Aby mohlo jaro nastoupit v plné síle, museli se o to přičinit i děti. Žáci 
pátého ročníku s nadšením vyráběli Moranu, symbol odcházející zimy. 
V domluvený den jsme se všichni shromáždili před školou a průvodem 
namířili k Podhájskému rybníku. V čele nesli Moranu hrdě „páťáci“ 
a předříkávali ostatním říkanku: „Moranu nesem, s velikým nosem, do 
vody ji dáme, jaro přivítáme.“ Když průvod dorazil na místo nejvhodnější 
pro hození Morany do vody, následovalo ještě poslední rozloučení se 
symbolem zimy a pak s ní „šup“ do rybníka. Ať si odplave třeba až do 
moře.

s obrázkem pohádkové postavičky. Poté následoval taneček školáků 
Večerníčků, ke kterým se připojili i předškoláci s vlastnoručně 
vyrobenými čepicemi.
Během celého zápisového odpoledne děti plnily zábavné úkoly – 
poznávaly barvy, tvary, zpívaly, počítaly nebo třeba malovaly obrázky. 
Nechyběly ani úkoly na rozvoj řeči a logického myšlení. Celým zápisem 
děti provázely paní učitelky a paní asistentky. Díky jejich laskavému 
přístupu panovala ve škole příjemná atmosféra plná smíchu a radosti. Za 
svoji šikovnost byly všechny děti odměněny drobnými dárečky, medailí 
a pamětním listem. Myslím si, že se zápis všem dětem moc líbil a že si 
užily spoustu zábavy. Již teď se těšíme na září, až v naší malé školičce 
přivítáme nové žáčky – prvňáčky. 

Den Země, aneb naše planeta slaví svátek
Stejně jako v minulém roce jsme společně s dětmi oslavovali svátek 
naší planety Země, který každoročně připadá na 22. duben. V letošním 
roce jsme se tedy opět zabývali úkoly, které se týkaly tematiky ochrany 
naší planety. Děti pracovaly ve skupinách, řešily úkoly, luštily křížovku 
a zapáleně diskutovaly o tom, co může každý z nás pro naši planetu 
udělat, aby se nám na ní dobře žilo. Po těchto úkolech následovalo 
překvapení, které si pro každou třídu připravila paní asistentka Renáta 
Turková. V rámci výuky prvouky a přírodovědy si připravila pro každou 
třídu jeden pozorovací projekt. Žáci v 1. ročníku mají ve třídách vlastní 
žížaly, žáci ve 2. a 3. ročníku pozorují život v mraveništi a ve 4. a 5. 
ročníku si odchováváme vlastní motýly, konkrétně babočku bodlákovou. 
Děti jsou ze zadaných projektů nadšené a každý den s chutí pozorují 
zmíněné živočichy, o kterých se mají možnost dozvědět mnoho 
zajímavých informací. Tímto paní asistentce děkujeme za hezký nápad 
a jeho realizaci.
V závěru dne věnovaného naší planetě, jsme se všichni odebrali do 
svých tříd, kde jsme si vyrobili z kartónu pokladničku, která vypadala 
jako kontejner na třídění odpadu. 
V rámci oslav svátku Dne Země jsme v následujících dnech pokračovali 
úklidem nejbližšího okolí naší školy. Sešli jsme se všichni před školou, 
kde jsme se rozdělili do dvou skupin. První skupina si připravila plastové 
pytle na odpad, pracovní rukavice a vyrazila do terénu. Druhá skupina 
měla za úkol pletí a úpravu školního záhonu. Poté jsme se opět všichni 
sešli u školy, nachystali jsme si pracovní nářadí, semínka ředkviček 
a sazenice salátů a zasadili jsme je do připravených vyvýšených záhonů. 
Již teď jsme všichni zvědaví, jaká asi bude letošní úroda. Na té loňské 
jsme si náramně pochutnali😊.

Fotbalový turnaj ve Strakonicích
Díky oslovení a podpoře pana učitele Kostky ze Strakonic se naše škola 
mohla i tentokrát zúčastnit turnaje malotřídních škol ve Strakonicích 
v rámci soutěže McDonald´s cup. Mladí fotbalisté statečně bojovali 
a vybojovali pěkné 3. místo. S mnohem zkušenějšími fotbalisty se 
jim podařilo dokonce jednou remízovat. Jistě i příjemná a sportovní 
atmosféra zapůsobila na děti tak, že už těší na další ročník. Děkujeme 
všem organizátorům!

Velikonoce
S blížícími se velikonočními svátky se školáci asi nejvíce těšili na dny 
volna, které se nesly v duchu pletení pomlázek, barvení vajíček, rachtání 
a pondělního koledování. Do školy mezi nás zavítal pan František 
Jirsa ze Sedlice, který dětem přiblížil zajímavou formou křesťanský 
smysl a význam Velikonoc. Zdařilou prezentaci pana Jirsy doplnila 
paní knihovnice Hana Honzová seznámením žáků s nejznámějšími 
pranostikami týkajícími se tohoto období, a především čerstvými 
a voňavými jidáši, pečivem symbolickým pro tyto svátky.

Pohádkový zápis s Večerníčkem
Úterý 22. duben byl důležitým dnem nejen pro nás, paní učitelky, 
ale hlavně pro osm předškoláků, kteří se zúčastnili pohádkového 
zápisu, tentokrát s Večerníčkem a jeho kamarády. Na uvítanou se 
děti Večerníčkovi představily a na oplátku od něho dostaly medaili 
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Rej čarodějnic
Ve středu 30. dubna se na místním hřišti v rámci školní družiny 
odehrál tradiční rej čarodějnic. Celé odpoledne děti plnily různé 
úkoly, hrály hry, mohly si vyzkoušet například let na koštěti, hod 
koštětem a jiné čarodějnické hry. Děti si připomněly, že i staré lidové 
tradice mohou být živé a hravé. Vrcholem celého odpoledne bylo 
večerní zapálení vatry, symbolické očištění od všeho zlého a přivítání 
jara.

Pedagogové ZŠ Lnáře

Pozvánka na akci
Obec Lnáře ve spolupráci s KOLŠTREKEM Křepín a PROSPORTEM 
Blatná zve srdečně všechny milovníky jízdy na kole na 4. ročník 
„Lnářské cyklotoulky od Přístavu k Přístavu“ v sobotu 28. června 
2025. Cykloturistická akce je vhodná pro příslušníky všech generací! 
Sraz ve 12.30 hodin u bývalého lnářského hostince Přístav. Společný 
odjezd ve 13.00 hodin.
Trasa o délce cca 30 kilometrů potěší všechny, kdo se rádi nechávají 
unést malebnou přírodou a venkovským koloritem. Také tentokrát 
půjde o kombinaci asfaltu a lesních a polních cest.
Také tentokrát povede peloton zkušený cyklistický vůdce.
Na Přístavu bude připraveno bohaté občerstvení pro všechny. 
Po dojezdu přátelské posezení a předání zajímavých dárků.

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Připomínka 

610. výročí 
smrti M. Jana Husa 

Lnáře 5. 7. 2025 
 

 

 

 

 

❖ „Osobité pojetí Jana Husa 
v díle sochaře Františka Bílka“  
(přednáška PhDr. Martina Jindry 
z Ústavu pro studium totalit-
ních režimů) 

 

 

13:30 Betlémská kaple Církve českosl. husitské 
❖  uvítání  a  úvodní  slovo  Mgr.  Lukáše  Jana  Bujny,  

biskupa Plzeňské diecéze Církve českosl. husitské 
❖ možnost prohlídky kaple 
❖ průvod na hřbitov a pietní zastavení u hrobů místních 

význačných osobností CČSH 

15:30 Tvrz Lnáře 
 

 
 

 

 

16:45  Hřiště TJ Sokol Lnáře 

❖ zapálení  vzpomínkové  hranice  a  průvodní  slovo 
Tvrz Lnáře  
si Vás dovoluje pozvat na výstavy:
Miluška Pohanková - olejomalby 
Oľga a Jan Kurzovi - Souznění 
paličkované krajky a fotografie
Vernisáž 
27. 6. 2025 
v 17 hodin

Výstavy 
potrvají  
do 31. 8. 2025 

Oslavenci
Všem jubilantům přejeme hlavně 
zdraví a hodně sil do dalších let. Lásku 
a spokojenost a mnoho štěstí.
Jubileum oslavili:

 4. 5. pan J. Vrána  80 let
   17. 5. paní M. Sýbková 70 let

       Budou slavit:
     3. 7. paní M. Poskočilová  75 let

       10. 7. paní B. Šourková 75 let

Mačkov

Co se událo
8. 3. od 14 h. byla oslava MDŽ na sále obce. Ženy, dívky i někteří muži se 
sešli na sále obce, kde byli uvítáni představiteli obce. Starostka přednesla 
krátký projev. Dostaly květinu, chlebíčky a zákusky. Jako překvapení byla 

Pan Josef Vrána, 80 let
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beseda o zdraví a kráse s tombolou. K poslechu i tanci hrála skupina 
TamTy. Přišlo okolo 35 občanů.
22. 3. se sešlo 44 občanů v 10 h na návsi obce. Rozděleni byli do šesti 
skupin. První skupina vyrazila již v 9 h na úklid jižní části katastru. Druhá 
skupina si vzala na starost hrabání listí pod duby u cesty. Následné čtyři 
skupiny se vydali každá na jinou světovou stranu. Vybaveni rukavicemi, 
pytli a pojízdným doprovodem se rozešli sesbírat veškerý odpad, co do 
přírody nepatří. V tuto dobu byl v obci přistaven kontejner na nebezpečný 
a nadměrný odpad. Kontejner se z velké části naplnil tímto sběrem. Je 
až zarážející, kolik toho v přírodě každý rok je, navzdory průběžnému 
uklízení po obci. Po sesbírání a odvezení všeho vyhozeného jsme si 
u cyklostezky opekli špekáčky, dali si pivo a limo. Po milém posezení 
jsme se rozešli k domovům. 
K 31. 3. podal rezignaci na mandát pan H. Hokr.
5. 4. začalo po obci ma-
lování obecních prostor. 
Postupně se vymalovala 
hospůdka, sál i opravila 
fasáda víceúčelové budo-
vy, kde sídlí i OÚ. Vyma-
lovala se kaplička i hasi-
čárna dostala nový háv. 
U hasičské zbrojnice je 
vybudoval nový přístře-
šek na starou koňskou 
stříkačku, nájezd pro 
traktůrek se zámkové dlažby. Do zbrojnice se zabudovala nová vrata na 
automatický pohon. 
12. 4. Proběhl běh od kapličky ke kapličce
Od 17. 4. (Zelený čtvrtek) do 19. 4 (Bílá sobota) se děti scházely 
k rachtání. V sobotu si zaslouženě rozdělily koledu. Tato tradice je velmi 
krásná, všichni v obci mají radost, že se děti domluví a obchází v tyto dny 
poctivě, s rachtačkou v ruce, obec.

ředitel závodu Radek Muller, který šel jako obvykle všem příkladem. 
Tedy lépe řečeno „běžel“.
Absolutním vítězem osmého ročníku se stal pětadvacetiletý borec 
z Nahošína František Honsa. Na mačkovský běh vyrazil tedy úplně 
poprvé, ovšem „naděláno“ měl už z minulosti. A to vrchovatou měrou. 
„Víc jak deset let jsem dělal závodně cyklistiku, z toho tři roky jako 
profi na smlouvu. Šlo tedy o nižší verzi pod hlavičkou stáje se sídlem 
v Čechách, kde se vyskytovalo hodně kluků ze zahraničí,“ přibližuje 
dobu své fantastické sportovní kariéry František Honsa, jehož jméno 
bylo svého času pojmem.
Že to ale v sobě „pořád má“, dokázal právě tady v Mačkově. „Začáteční 
kopec jsme vyběhli ve složení vedoucí trojice. Nic jsme ovšem nelámali 
přes koleno, dali jsme ho volně, takže docela pohoda,“ vyjadřuje se 
František Honsa k nejpernější etapě závodu. Před cílovým klesáním 
prý „přiložil pod kotel“, utrhl se od soupeřů a cílovým úsekem přeletěl 
s náskokem 200 metrů. Závěrem prozrazuje pohnutky, co ho přivedly 
právě sem. „Vlastně jsme s kamarádem Jirkou Vrbským z Blatné po tříleté 
pouhopouhé údržbě organismu dali hlavy dohromady a rozhodli se, že 
bychom měli se sebou něco razantnějšího dělat. A do toho se vynořil 
termín Mačkova,“ usmívá se letošní šampión. Jeho kamarád Jiří Vrbský 
získal bronzovou medaili. Mezi ně se vklínil Radek Matas z Blatné.
Nestorem osmého ročníku mačkovského běhu se stal „nezničitelný“ stálý 
účastník Miloslav Mráz z Blatné (76 let). Protipólem čili „benjamínkem“ 
pak desetiletý Filip Scheinherr, rovněž z Blatné.
Dětská kategorie se v Mačkově těšila z ryze sportovních cen (ledvinky, 
pumpičky aj.). Dospělé závodníky čekaly hodnotné odměny od firmy 
LEIFHEIT i knihy od obce Mačkov.
Organizátoři běhu byli připraveni na to, že se putovní pohár postěhuje 
do trvalého vlastnictví Ondřeje Hulače z Buzic, přeborníka tohoto 
sportovního seriálu. „Vyhrál to tady už šestkrát. A podle pravidel sedmý 
triumf znamená zisk této trofeje. Bohužel, Ondra tentokrát vynechal,“ 
nechal se slyšet ředitel závodu Radek Muller.
Výsledková listina přinesla následně zbývající údaje: Muži: 1. František 
Honsa z Nahošína, 2. Radek Matas z Blatné, 3. Jiří Vrbský z Blatné, 
4. Martin Scheinherr z Blatné, 5. Pavel Mráz z Mačkova, 6. Radek Muller 
z Mačkova, 7. Jiří Scheinherr ml. z Blatné, 8. Robert Mázdra z Blatné. 
Ženy: 1. Kristýna Klimešová, 2. Marie Vyorálková. Senioři: 1. Jiří Kadlec, 
2. Miloslav Mráz, 3. Petr Vyorálek, 4. Jiří Scheinherr. Chlapci: 1. Eduard 
Zach, 2. Vojta Klimeš, 3. Filip Scheinherr, 4. Jiří Scheinherr nejml. Dívky: 
1. Zuzana Mázdrová.
Není nad to zlepšovat svou fyzickou kondici prostřednictvím závodů na 
bázi pohody a vzájemné solidarity a soudržnosti. V Mačkově vynalezli 
přímo báječný recept!
(zkráceno redakcí)

Májka
„Placení výkupného je smutným okamžikem v životě lidském“, tak takhle 
nějak by okomentoval situaci, která nastala letos v obci Mačkov po 
podříznutí májky na zdejší návsi, legendární dobrý voják Švejk. V historii 
Mačkova bylo ostatně podstoupení takového kroku žhavou novinkou.
Naštěstí šlo jen o „únos“ věnce krášlícího tamní májku. „Zaskočilo nás, 
když jsme následující den po čarodějnicích o půl sedmé ráno přišli na 
náves a májka, rozříznutá na tři kusy, se tam válela v prachu,“ přiznává 
starostka Mačkova Hana Míková. Hned po úklidu dřevěných torz se 
rozběhlo „velké pátrání“ ve směru zmizení pestrého věnce ze symbolu 
závěrečné dubnové noci.
Druhý den se dostavil kladný výsledek „Zjistili jsme, že náš věnec je 
přibitý na májce v Radomyšli. Po takřka „bilaterálním“ jednání s místní 
chasou jsme přistoupili k zaplacení výkupného za jeho navrácení do 
Mačkova. Stálo nás to basu piv! Dostalo se nám ovšem i ujištění ze 
strany „nájezdníků“, že nás příští čarodějnice vynechají,“ usmívá se první 

26.4. se sešlo na návsi 20 mužů a 5 žen k přípravě májky. V lese se 
vybrala, uřízla a na návsi očistila, ozdobila a připevnil se věnec.
28. 4. složila nová členka paní J. Suchá slib zastupitele. V nové funkci ji 
vřele vítáme.
30.4. se postavila klasickým způsobem, jen pomocí provazů. 
Začátkem května se dokončily všechny tři cesty. Cesta na Jindřichovice, 
Okružní i cesta Čapí na Hříbárnu. Propojka z konce hráze Mačkovského 
na Hříbárnu je také zbudována. Přejeme návštěvníkům našeho katastru 
mnoho krásných zážitků z cest.

Osmý ročník běžeckého závodu
Novinku osmého ročníku běžeckého závodu „Od kapličky ke kapličce“ 
v obci Mačkov představovala změna dosavadní trasy. „Tentokrát se 
běželo po asfaltovém povrchu novou cestou, vedoucí okolo pěti rybníků,“ 
upřesnila starostka obce Hana Míková. K „zármutku“ mnohých běžců 
se nezměnil „drsný“ úvod čtyřkilometrového okruhu – půlkilometrové 
stoupání přezdívané „Aprílová pomsta“. Jistou útěchou pro ně bylo, 
že když donesli na vrchol „plíce“, zbytek závodu už se linul ve znamení 
roviny až závěrečného klesání.
Letos se postavilo na startovní čáru jen devatenáct běžců. „On se 
v totožné datum konal Sušický půlmaratón, a to znamenalo jistý odliv 
některých výkonnějších jednotlivců,“ okomentoval daný stav obětavý 
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žena „pokořené“ obce za 
humny Blatné.
Prvotní hněv mačkovských 
po nálezu podříznuté 
májky se prý záhy změnil 
v kajícný pohled na vlastní 
selhání. „U zapálené vatry 
se sedělo dlouho do noci. 
Poslední strážci odešli 
domů v půl čtvrté ráno, což 
se ukázalo jako osudová 
chyba,“ míní Míková.
Místní „amputace“ 
jejich májky mrzela tím 
spíše, že tady v Mačkově 
se tento symbol staví 
klasicky postaru – jen za 
pomoci provazů, bez těžké 
techniky. „Onu středu 

májku vztyčovali tři desítky zdejších mužů a nepochybně se přitom 
pořádně zapotili,“ říká starostka s tím, že na místě samém bylo přítomno 
dalších minimálně třicet diváků. Pětadvacet mužů s pěti ženami se 
ještě předtím zapojilo k přípravným pracím, obnášejícím pořez stromu 
v obecním lese, transport na valníku traktoru do obce, okleštění větví 
a závěrečná ozdoba. Tradičně vedle vatry s figurou čarodějnice hořel 
ještě menší oheň pro opékání buřtů.
Co se po čarodějnicích v Mačkově stalo, nedá se odestát. Nelze než 
přijmout veškerá fakta a příště bránit májku třeba vlastními těly!

Vladimír Šavrda

Plány obce
Květen:
– osazení vrat a oken do objektu „Cihelna“ 
– úklid has. zbrojnice
30. 5. převzetí nového hasičského automobilu
1. 6. Mezinárodní den dětí – pochod s opékáním buřtů
15. 6. Mezinárodní den otců – výlet do pivovaru v ČB
V červenci chytání pstruhů na rybníku Cihelna Velký

Srdečně zveme občany Mačkova na výlet  

 do pivovaru Budvar ČB   
prohlídka s výkladem a ochutnávkou  
hlaste se do 13. 6. 2025 na tel.: 724 848 204 

 Autobus a vstupné zdarma, sraz ve 9,30 h u kapličky 

DEN OTCŮ 15. 6. 2025 

 

 

Myštice

Oslava MDŽ 
V pátek 7. 3. proběhla v myštické 
hospodě dovolím si říct již tradiční 
sešlost žen a dívek u příležitosti MDŽ. 
Místní ženy a dívky se v hojném počtu 
sešly v 16 hodin v lokále myštické 

hospody, aby společně poseděly, 
popovídaly a oslavily tak mezinárodní 

den žen. Obcí bylo pro zúčastněné ženy opět 
perfektně zajištěno pohoštění v podobě bohatě 

obložených chlebíčků a drobných zákusků ke kafíčku. Každá žena i dívka 
si pak jako malou pozornost odnesla dáreček v podobě jedné z prvních 
jarních květin – nádherně rozkvetlého petrklíče.

Dětský maškarní ples
V sobotu 15. 3. se po roce konal dětský maškarní ples. Místní ale 
i přespolní děti přišly ve 13 h na sál myštického KD, aby si společně 
zasoutěžily, zatančily si, předvedly se v nejrůznějších maskách, které byly 
opětovně všechny krásné a utkaly se v soutěži o nejhezčí masku plesu. 
Vítězi plesu se letos stali: 5. místo – vlk, 4. místo – kytka v květináči, 
3. místo – karkulka, 2. místo – řezník a 1. místo – TicTac. Všichni vítězové 
si jako odměnu odnesli zábavné společenské hry. Všechny ostatní masky 
pak byly odměněny drobnou sladkou pozorností a pamětní medailí. 
I letos byla velkým lákadlem plesu bohatá tombola, která během 
odpoledne zmizela do poslední drobné ceny. 

Myštické Velikonoce
I letos se myšticemi od čtvrtečního odpoledne 17. 4. rozeznělo rachtání 
místních dětí. Protože Velikonoce letos vyšli až na konec dubna, počasí 
bylo ryze jarní. Jen páteční obchůzky kazil vytrvalý déšť, ale ani ten naše 
statečné děti neodradil od splnění jejich povinnosti nahradit zvony, 
které odletěly do Říma. V sobotu již bylo slunečno a o poznání tepleji, 
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Stavění májky a pálení čarodějnic
Další každoroční tradicí na přelomu dubna a května je oslava 
příchodu jara a k tomu patří stavění májky a večerní pálení 
čarodějnic. Odpoledne místní dobrovolní hasiči přivezli pod 
hospůdku v Předmíři máj, ženy ji ozdobily a muži technikou 
osadili a ukotvili. Poté se všichni přesunuli na louku u potoka, 
kde byla připravena vatra s čarodějnicí. Na malém ohni si mohl 
každý opéct buřtíka a ve stánku doplnit tekutiny. I když odpolední 
hodiny byly ve znamení slunce a vyšších teplot, večer byl příliš 
chladný na to, aby lidé vydrželi venku do noci. Až na pár výjimek. 
A jen díky nim byla naše májka uchráněna před nezvanými 
nočními návštěvníky. Děkujeme místním hasičům i hasičkám za 
přípravy a Hance Lukášové za výrobu krásné čarodějnice.

Hasičská akce – opékání prasete
Od ranních hodin se 3. 5. na zahrádce předmířské hospůdky 
opékalo prase. Tuto akci organizoval Sbor dobrovolných hasičů 
jako poděkování všem, co se jakýmkoliv způsobem podílejí na 
přípravách hasičského plesu a jiných akcí v obci. Účast byla 
velká, malí i velcí si pochutnávali na výborném mase, a ti velcí 
vydrželi u piva dlouho do noci. Díky patří těm, co se podíleli na 
přípravách, Mírovi z Vagónu ve Hvožďanech za zapůjčení grilu 
a třem odvážlivcům ze sboru, co se nebáli ušpinit ruce při jeho 
čištění.

Petra Muchová

Střípky z úřadu
Myslím, že po výčtu akcí, které byly zmíněné výše, se patří 
poděkovat všem, kdo je ochoten přiložit ruku k dílu a uspořádat 
jakoukoliv akci pro veřejnost. A také těm, kdo se těchto akcí 
účastní. 
Po podzimním neúspěšném pokusu o opravu požární nádrže 
v Zámlyní, kdy jsme museli na základě negativního vyjádření HZS 
odmítnout přislíbenou dotaci (více než milion Kč), pokračuje 
oprava požární zbrojnice v Předmíři. Po loňské výměně střešní 
krytiny bude letos následovat oprava a zateplení fasády, oprava 
garážového stání pro techniku a úprava zázemí pro členy JSDH.
V minulých dnech byla podána žádost o platbu na realizovaný 
projektu „Strojové vybavení,“ v rámci kterého obec zakoupila 
mulčovací rameno za traktor na údržbu strání, příkopů v okolí 
cest a veřejných prostranství.
Žádost o dotaci byla podána prostřednictvím Místní akční 
skupiny Blatensko k SZIF. Celkové náklady projektu činily 481 000 
Kč, příspěvek SZIF činil 384 800 Kč.

Oslavenci
V těchto dnech oslavili nebo oslaví výročí 
tito naši spoluobčané:
Milan Krejčí 72

Jménem obce tímto blahopřeji oslavenci 
a do dalších let přeji hlavně stálé zdraví 
a mnoho životních úspěchů.

Souhlas GDPR:
Pokud se někdo nenajde ve zveřenovaných gratulantech 
a souhlasil by, abychom mu touto cestou k výročí poblahopřáli, 
může si v kanceláři OÚ vyžádat formulář se souhlasem se 
zpracováním osobních údajů. Následně bude zařazen jak do 
gratulací do tohoto dvouměsíčníku, tak do gratulací s písničkou, 
zadávaných do Českého rozhlasu České Budějovice

Ing. Pavel Karlík, starosta obce

Předmíř

takže bohatá koleda, kterou si děti vykoledovaly, mohla být rozdělena 
venku se společným opékáním buřtů, které se protáhlo až dlouho do 
odpoledne. Myštičtí koledníci děkují všem, kteří v sobotu dopoledne 
otevřeli dveře a obdarovali je velikonoční nadílkou, i těm, co otevřít 
nemohli, ale vzpomněli si a koledu nechali připravenou u dveří. Letos se 
rachtání účastnilo 27 koledníků.

Čarodějnice a stavění májky
I letos se pod taktovkou místních dobrovolných hasičů v noci z 30. 4. 
na 1. 5. pálili čarodějnice a stavěla se májka. A ani letos nám jí nikdo 
nepodřízl a neukradl. 

Hanka Mikešová

Hasičský ples
V sobotu 8. března večer místní 
sál doslova praskal ve švech. 
Konal se zde totiž tradiční hasičský 
ples. U vstupu na každou ženu 

čekala květina k MDŽ a připravena 
byla i bohatá tombola. K tanci 

a poslechu nám letos přijela zahrát 
kapela Kudrnáči a nutno dodat, že jejich 

fanouškovská základna navýšila počet návštěvníků do čísel, 
která nejsou obvyklá pro akce pořádané na místním sále. 
Připravené ceny do tomboly byly rozmanité a nebylo jich málo. 
Od koláčů, dárkových balíčků, poukázek a uzenářských výrobků 
až po venkovní sušáky na prádlo a hlavní výhru – půlku prasete. 
Děkujeme všem, co přispěli do tomboly a obci za každoroční 
finanční podporu. Ples končil v pozdních nočních hodinách a my 
doufáme, že si každý z návštěvníků večer užil tak, jak se patří. 
Nesmíme zapomenout poděkovat všem dobrovolníkům, co se na 
přípravách plesu podíleli, i těm co pomáhali s úklidem sálu. Bez 
vás by se takové akce pořádat nemohli.

Ukliďme Česko
V sobotu 5. 4. byla v obci vyhlášena akce – Ukliďme Česko. 
Skupinky malých i velkých dobrovolníků vybaveny rukavicemi 
a pytli na odpadky uklízely cesty v okolí našich obcí. Po 
skončení úklidu si všichni mohli odpočinout v místní hospůdce 
u občerstvení, které pro ně zajistila obec. Děkujeme všem, kteří 
přiložili ruku k dílu a dokázali, že jim záleží na přírodě i místě, kde 
žijí, a věříme, že se zúčastní i dalších ročníků.
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Radomyšl

Divadelní spolek 
Radomyšl opět 
zazářil s muzikálem 
Noc na Karlštejně

Divadelní spolek Radomyšl po úspěš-
né podzimní premiéře muzikálu Noc na 

Karlštejně potěšil
diváky i na jaře opakovaným uvedením této slavné hudební 
veselohry. Jarní reprízy zavítaly do Radomyšle, Blatné, Volyně 
a Strakonic, kde si představení opět získalo srdce publika. Noc na 
Karlštejně patří mezi stálice českého divadla a její příběh stále 
baví diváky všech generací. Radomyšlský spolek ji nastudoval 
s respektem k původnímu textu i atmosféře a s velkým nasazením 
všech účinkujících. Na všech místech byla představení velmi 
dobře navštívená a atmosféra v sále byla pokaždé výjimečná.  
Pro samotné ochotníky je divadlo především radostí a společným 
zážitkem. Každé představení je pro ně příležitostí nejen potěšit 
diváky, ale také užít si společné chvíle na jevišti i mimo něj. 
Nadšení a dobrá nálada jsou na souboru znát a právě to se odráží 
i v jejich vystoupeních. Opakované uvedení muzikálu potvrdilo, 
že poctivé ochotnické divadlo má v našem kraji stále své místo. 
Divadelní spolek Radomyšl děkuje všem divákům za podporu 
a těší se na další setkání při nových představeních.

Tereza Mrázková

Turnaj v Člověče, nezlob se
Restaurace Na Křenovce se proměnila v hernu. Šestnáct hráčů 
různého věku si zahrálo Člověče, nezlob se. Čtyři předškoláci a mix 
starších a dospělých. Finále se hrálo na podlaze na velkém hracím 
plánu. Tady už bylo opravdu hlučno. Jásot, smutek, radost i vztek, 
smůla. Vše dobře dopadlo a vyhráli ti nejlepší.

Za ČSŽ Blanka Matoušková

Velikonoce v pohybu
O velikonoční neděli se 150 aktivních lidí zúčastnilo naší 
velikonoční stezky po okolí Radomyšle. Užili si sluníčka, soutěže, 
děti pohybovek, dílniček a pečení buřtů. Myslím, že všichni 
byli spokojeni. Je třeba poděkovat omladině Kubovi a Aničce za 
spolupráci a městysu za finanční podporu.

Za ČSŽ Blanka Matoušková

Rej čarodějnic
Jako každý rok i letos se slétnul houf čarodějnic u radnice. Po 
povolení k letu a slibu, že nebudeme dělat velké lotroviny, jsme 
zahájily průlet obcí. U majky jedna z nás (ta nejzlobivější) skončila 
na hranici. Ostatní pomohly ozdobit majku látkovými stuhami 
a pak zdolávaly trať zdatnosti a zručnosti. Za odměnu si smlsly na 
kočce z perníkové chaloupky a šup rovnou na skákací hrad. Počasí 
přálo, co víc si přát.

Boubelína

Jaro u bábinek
V březnu se bábinky sešly dvakrát. Měsíc zahájily obvyklým 
setkáním ve své oblíbené hospůdce Na Křenovce a druhá 
březnová středa patřila oslavě Mezinárodního dne žen.  Bábinky 
se sešly v Sokolovně v Radomyšli, kam je přišli pozdravit 
i zastupitelé městyse Radomyšl – starosta a místostarosta. 
Příjemné odpoledne jim zpestřilo vystoupení souboru 
Kraselovské karamelky.
Na dubnové setkání Na Křenovce pozvaly bábinky pana Sabata 
ze Sedlice. Ten jim přivezl výběr dřevěných dekorací a předvedl 
na místě způsob jejich zpracování. Dva dny poté vyjely bábinky 
za kulturou do Prahy. Navštívily zde Divadlo Broadway a zhlédly 
generálku muzikálu „Mýdlový princ“. Tím ale jejich dubnové 
aktivity neskončily. Protože Velikonoce už pomalu klepaly na 
dveře, zasvětily „Škaredou středu“ setkání v Leskovicích, kde 
si mohly nejen společně popovídat a odpočinout od příprav na 
svátky, ale také si vyzkoušely zdobení vajíček pomocí odstřižků 
látek a stužek. 

Za Bábinky z Radomyšle Marie Zdeňková

Obec baráčníků Radomyšl
Vážení čtenáři,
tentokrát bych Vám chtěla v krátkosti pro zajímavost přiblížit 
některé momenty z historie spolkového oblékání baráčníků. 
Téměř od samého počátku měl baráčnický svéráz řád, který byl 
řádně schválen a vložen do metodických pokynů baráčnických, 
kde je popsán dodnes.
České baráčnictvo vzniklo v roce 1874 a první sdružená obec 
Kolín dokonce 1873. Minulý rok jsme slavili 150. výročí a jak si 
můžete přečíst, určitá uniforma byla navržena o dost později.
V roce 1931 bylo na mimořádném valném zasedání Veleobce 
navrženo nošení mužského oblečení, což bylo schváleno výnosem 
7. 1. 1932, kde stálo: čapka-poděbradka s malým dýnkem 
z červeného sametu, hnědým okrajem, na levé straně sokolí péro, 
později bažantí. Kabát podle vzoru čamary z modrého sukna, 
zapínaný vpředu na 11 malých čamar neboli knoflíků. Kalhoty 
dlouhé-modré sukno. Opasek lakovaný se sponou s písmenem 
B, který nosíme dodnes. Náprsenka nebo košile vyšitá určitým 
vzorem v národních barvách. Popřípadě pláštěnka z tmavého 
sukna s kapucí. 
V této době, pokud byly v členstvu ženy, nosily pouze lidové kroje. 
Až v roce 1964 byl navržen a ustanoven též svéráz ženský: vyšívané 
halenky, hladké černé sukně a k tomu plné boty. Samozřejmě že 
postupem doby nastávaly různé úpravy a doplnění. Příště: Co to 
znamená, když se řekne „Spolkový kroj Mařenka“.

Zdeňka Jůzková, panímaminka OB Radomyšl
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Láz
Dne 19. 4. proběhl v Lázu velikonoční výlov rybníka, při kterém 
nechybělo pivo s guláškem, dobrá nálada se sousedy a kamarády. 
30. 4. jsme se sešli ke stavění májky spojené s opékáním buřtů 
a večerní diskotékou. 

Václav Kovář

Holky – Emička s Eliškou připravily ostatním dětem čarodějnickou 
stezku, tak o zábavu bylo postaráno. Již nám vyrůstají další nástupci, 
kteří jsou schopni něco připravit a zorganizovat… což je skvělé. 
Poté jsme se již vrhli na buřtíky a pečené rohlíky nad ohněm. Je to 
vždy milé, když se všichni sejdou a společně u táboráku povídají, 
zpívají a hrají na kytaru… Dětem jsme připravili i venkovní kino, 
kdy jsme promítali na zeď klubovny pohádku Harry Potter a kámen 
mudrců. Nesměl chybět ani popcorn, prostě jako v kině… Jsme 
rádi, že se u nás stále tradice dodržují a že i mladí a děti tyto zvyky 
přebírají za své. Tak zase za rok.

Mgr. Tereza Žílová Kadlecová

Domanické události 2025
Novoroční procházka
Již druhým rokem pořádáme novoroční procházku. Cílem procházky 
je ohniště u Rovné. Cesta není náročná, takže ji zvládnou i ti 
nejmenší. Letos jsme vyrazili v odpoledních hodinách a vrátili 
se před setměním. Opět jsme si upekli buřty na ohni a ohřáli se 
svařákem.

Tři králové
Tak jako každý rok jsme byli požádáni o zorganizování Tříkrálové 
sbírky v naší obci.Děti nezklamaly a s nadšením 11. 1. opět vyrazily 
dům od domu. Chtěla bych touto cestou poděkovat všem, hlavně 
dětem za jejich výdrž a ostatním nejen za příspěvky pro charitu 
Strakonice, ale také za milé a vlídné přijetí.

Aquapalace Praha
Každý rok si nadělíme nějakou odměnu v podobě výletu. Tento rok 
jsme jeli do Aquapalace Praha. Autobus jsme kapacitně nenaplnili, 
a tak nás doplnili děti a jejich rodiče z Radomyšle. Dospěláci strávili 
příjemný den v bazénech a vodním baru a děti na tobogánech. 
Příjemně unaveni jsme vyrazili kolem páté k domovu.

Úklid Domanic a okolí
Letos jsme se rozhodli, že před 
Velikonocemi uklidíme náves 
a blízké okolí. Vyrazili jsme 
vybaveni odpadkovými pytli 
a rukavicemi a posbírali plasty 
a odpad, co nepatří do přírody.
Děkuji všem za účast.

Velikonoce
Tradice Velikonoc se u nás v Domanicích dodržuje s velkým 
nadšením. Malí i velcí „řehtáči“ i letos splnili své poslání 
a plnohodnotně nahradili zvony, které odletěly do Říma. Od 
čtvrtka 17. 4. do soboty 19. 4. dvakrát denně děti obcházely obec 
s hlasitým řehtáním, které skončilo v sobotu v poledne. Poté se 
vydaly dům od domu, aby za svoji službu dostaly výplatu v podobě 
vajíček, sladkostí a drobné finanční odměny. V pondělí 21. 4. se 
i u nás vydali chlapci a chlapi do domů sousedů, aby „vyplatili“ 
každou ženu a dívku. Tradičním cílem vyšlehání je, jejich omlazení, 
plodnost, dodání krásy, ale také vyhnání lenosti. Sousedky byly 
pečlivě připraveny, a tak se mohli koledníci u některých domů 
občerstvit. Děkuji všem, kteří se tuto tradici snaží v Domanicích 
dodržovat a těším se na příští rok.

Májka
Rok se s rokem sešel a začali jsme se opět chystat na stavění máje 
a vítání jara. Chlapi a chlapci vyrazili do lesa, aby uřízli co nejvyšší 
strom. Po oloupání kůry ozdobila děvčaty její vršek a věnec 
stuhami. Májku chlapi statečně postavili, a tak si pak zaslouženě 
mohli užít odpoledne.
Májka je oslavována jako symbol lásky, plodnosti a mládí, ale také 
jako strážce vesnice. Je tradicí, že se okolní obce pokoušejí májku 
pokácet a získat věnec. Ale neměl by se tato tradice měnit na 
agresivní dobývání májky, jako to bylo letos v naší vesnici. Nemilá 

Drátkování slepiček
Jaro jsme v Leskovicích přivítali dílničkou pro děti s rodiči. 
Tentokrát si děti mohly zkusit vytvořit velikonoční slepičku z drátků 
a korálků. Ač byl úkol na začátku velmi nesnadný, všem se dílo 
zdařilo a na konci nás obklopovalo hejno slepiček. Akcí nás opět 
provázely Marušky V. z Radomyšle, které toto řemeslo bravurně 
ovládají. Tímto jsme započali velikonoční veselí, děti ještě čeká 
sobotní řehtání a pondělní šlupání. Teď už jen šup šup k troubám 
a upéct beránka, mazance, jidáše, velikonoční sekanou… atd. 

Mgr. Tereza Žílová Kadlecová

Májka Leskovice
Rok se s rokem sešel a my již tradičně také, a to na stavění máje. 
Chlapi měli brigádu na dřevo, aby se v naší místní klubovně dalo 
přebývat i v zimě a přivezli dlouhou májku, kterou společně 
připravili pro děti, které ji krásně nazdobily. Již druhým rokem 
používáme místo krepáku stuhy a jsme s nimi maximálně spokojeni. 
Májka nám vydrží krásná a barevná po celý rok.
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návštěva proběhla kolem šesté ráno, kdy dva obyvatelé blízké obce 
přijeli na čtyřkolce a předvedli dětem, které hlídaly májku „parádní 
divadlo“ jak slovně, tak s motorovou pilou. Prosím dotyčné, aby se 
nic podobného v následujících letech neopakovalo, jinak budeme 
nuceni zavolat policii!
Všechny akce se konají za podpory Městyse Radomyšl. Děkujeme. 
Více foto na: domanice.rajce.idnes.cz

Miroslava Paťková
Plánované akce
14. 6 .2025 Dětský den
25. 8. Rafty: Horažďovice-Katovice

MŠ Radomyšl
Zima rychle utekla a my jsme v naší školce přivítali 1. jarní den jarní 
stezkou na zahradě MŠ. Děti rozpoznávaly jarní květiny, stavěly 
hnízda z proutí, hrály si na včeličky, které sbírají pyl, poznávaly 
ptáky a znaky jara.

Měsíc knihy, bře-
zen, jsme oslavili 
návštěvou místní 
knihovny v Rado-
myšli. Oblíbený 
Den vody se děti 
sešly v modrém 
oblečení, a kromě 
pokusů a kouzel 
s vodou nás na-
vštívila Technická 
univerzita. Záro-
veň jsme se při-
pravovali na Veli-
konoce. Seznámili 
jsme se s činností 
místních Baráč-
níků, paní Jůz-
ková nám přišla 
s dětmi zatančit 
a předvést lidové 
kroje. S hudbou 
jsme v jiné 

podobě pokračovali při návštěvě odborníka s africkými bubny. 
Ukázal nám, jak se na ně hraje a sami jsme si to vyzkoušeli. Oslavili 
jsme Den Země. A nakonec jsme navštívili čarodějnici Boubelínu 
a po plnění úkolů na stanovištích jsme se naučili plést březová 
košťata.
Dále nás čekají školní výlety, návštěvy hasičů, policistů, koňské 
farmy, odpoledne s rodiči a spoustu dalšího. Těšíme se, co nám 
zbytek školního roku přinese.

Šárka Kozáková

ZŠ Radomyšl
Palačinkový den v 7.A
Masopust je svátek, kteří mnozí z nás znají již odmala. My jsme se 
s ním tentokrát seznámili v hodině angličtiny. Ve Velké Británii se 
totiž tomuto svátku říká Palačinkový den. A tak jsme si o tradici 
jeho dodržování povídali u talířů s palačinkami. Dozvěděli jsme se, 
že nejtradičnější náplní je ve spojeném království moučkový cukr 
a citronová šťáva. U nás ale vyhrála Nutella a jahodová marmeláda.

Klára Halgašová, DiS.

Sedmé třídy vyrazily za poznáváním Ekvádoru
Během středečního dopoledne se vydaly obě sedmičky vlakem 
do Strakonic, aby se zúčastnily vzdělávacího pořadu o Ekvádoru. 
Cestu vlakem pro nás zpestřil pan strojvedoucí, který nám ukázal 
řídící kabinu, funkce některých tlačítek a pověděl nám něco málo 
o tom, jak se takový kolos řídí. Upršeným městem jsme pak došli 
ke kinu Oko, kde nás čekalo vyprávění od cestovatele Honzy Lejska 

o všech krásách této daleké jihoamerické země. Dozvěděli jsme se 
o historii Ekvádoru, nahlídli do vysokých hor And, za domorodými 
kmeny do pralesa i za obřími želvami na Galapágy. Po poutavé 
přenášce a krátké diskusi jsme plní nových vědomostí zamířili 
zpátky do Radomyšle.

Mgr. Martin Samec
4. třída na bruslích
Ve středu 19. března vyrazila 4. třída na bruslení. Po počáteční 
nejistotě se všichni postupně osmělovali a zkoušeli své první 
kroky na ledě. Po krátkém tréninku základních dovedností přišla 
na řadu zábava. Děti si zahrály hokej, při kterém nechyběly skvělé 
přihrávky, góly a nadšení z každé povedené akce. Kromě hokeje 
si užily i různé hry na ledě. Na konci už stáli na bruslích všichni 
pevně a s jistotou. Z výrazu na tvářích bylo jasné, že si bruslení 
opravdu užili. Tento den si děti budou dlouho pamatovat – nejen 
díky zlepšení v bruslení, ale i díky společné radosti.

Simona Hrčková, DiS.

Projektový den Staré pověsti české ve 4. třídě
V úterý 25. března proběhl ve 4. třídě projektový den na téma Staré 
pověsti české. Žáci se během dne zábavnou formou seznamovali 
s českými pověstmi. Pracovali s pracovními listy, kreslili postavy 
z pověstí a zkoušeli si pantomimu i scénky. Celý den panovala 
skvělá atmosféra. Děti se nadšeně zapojily do všech aktivit a díky 
kostýmům, které si oblékly, se opravdu vcítily do rolí postav. 
Projektový den se vydařil a děti si z něj odnesly spoustu nových 
zážitků i poznatků o české historii.

Simona Hrčková, DiS.

Organizmy v ekosystému ve 4. třídě
Ve 4. třídě jsme si povídali o ekosystémech a jejich obyvatelích. 
Abychom si vše lépe představili, děti si z domova přinesly různé 
materiály a společně vytvořily modely ekosystémů. Vznikly úžasné 
louky, rybníky, parky i okolí lidských obydlí. Každý ekosystém měl své 
producenty (rostliny), konzumenty (živočichy) a rozkladače (houby, 
bakterie). Děti se zamyslely nad tím, kdo v jejich ekosystému žije, 
co jí a jak spolu organizmy spolupracují. Projekt se velmi povedl 
a ukázal, že učení může být zábavné a kreativní! 

Simona Hrčková, DiS.

Spousta zábavy a dobrot a za vstupenku dárek
Už tradiční maškarní rej uspořádaly paní vychovatelky ve školní 
družině ve škole v Radomyšli. Děti byly od rána k neudržení, 
ale musely počkat na 13 hodinu, kdy to celé vypuklo. Tentokrát 
s organizací soutěží a tanců pomáhala děvčata ze sedmých tříd. 
Letošní ročník byl netradiční vstupenkami, kterou obdržel každý 
žák z družiny. Podmínkou bylo, že u vstupu jí musí odevzdat 
a dostane dáreček. Děti si hezky své vstupenky hlídaly. Dostaly 
malý boxík na svačinku nebo ovoce. A hned druhý den jich spoustu 
z nich přineslo s dobrotami do školy.
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Odpoledne utíkalo velkou rychlostí, přišlo také na vyhodnocení 
nejzajímavějších masek, které si vybíraly děti ze svých řad. A na 
závěr malá dobrota… paní vychovatelky upekly dětem domácí 
zákusky. Děti odcházely domů spokojené a s plnými bříšky. 

Alena Šrámková
Okresní kolo ve volejbalu chlapců
Kluci z osmé a deváté třídy si jeli zahrát okresní kolo volejbalu do 
Strakonic. Jeli poměřit své síly se Strakonickými školami a Volyní. 
I když první zápas vypadal všelijak a kluci teprve získávali 
jistotu na hřišti, v dalších zápasech ukázali, že jsou schopní hrát 
volejbal. V posledním zápase dokázali potrápit i celkového vítěze 
ZŠ Čelakovského a poslední set jim nedali zadarmo. Kluci hráli ve 
složení: Jan Mrázek, Tomáš Čemus, Matěj Krůta, Matěj Švihovec, 
Matyáš Kloud, Tadeáš Hřebíček, Jakub Janda na hřišti nás nejvíc 
podržel Vasyl Basniak. I když jsme obsadili poslední páté místo, 
všem klukům děkuji za reprezentaci a bojovnost na hřišti.

Mgr. Monika Babková

Poznávací exkurze do Solnohradska
Ve středu 9. dubna jsme se už ve čtyři hodiny ráno vydali 
z Radomyšle na dlouhou cestu do Solnohradska v Rakousku. 
Rozhodně se bylo na co se těšit! Naší první zastávkou bylo 
pohádkové městečko Hallstatt, ležící u alpského jezera 
Hallstättersee. Už samotná cesta lanovkou do výšin byla zážitek 
– čekalo nás převýšení přes 300 metrů! Odtud jsme se vydali 
hluboko do útrob hory, kde se nachází nejstarší solný důl na světě. 
Všichni jsme si navlékli stylové oblečky, pořídili pár vtipných fotek 
a pak hurá dovnitř! Čekala nás lasershow, podzemní solné jezero, 
jízda hornickým vláčkem a samozřejmě nesměla chybět ani slavná 
dřevěná skluzavka, na které se naše rychlost zaznamenávala 
radarem.
Po výstupu z dolu jsme obdivovali nádhernou vyhlídku, odkud 
jsme se kochali pohledem na ledovcové jezero Hallstättersee 
a okolní vrcholky Dachsteinu. Nechyběl ani krátký rozchod 
v centru Hallstattu, kde jsme si mohli nakoupit ochucené soli 
nebo si dát něco dobrého. Další část dne patřila městečku 
St. Wolfgang, kde nás zaujalo krásné lázeňské prostředí. Výlet 
jsme zakončili plavbou po jezeře Wolfgangsee. Loď nás vezla 
z St. Wolfgangu až do St. Gilgenu a všichni jsme si užívali poklidný 
závěr dne. Do Radomyšle jsme se vrátili unavení, ale plní zážitků 
a nových vzpomínek.

Mgr. Anita Nepodalová

Okresní kolo ve volejbalu dívek
Každý rok pořádá ZŠ Povážská turnaj ve volejbalu. Letos se 
utkalo pět týmů ZŠ Volyně, ZŠ FLČ, ZŠ Dukelská, ZŠ Povážská 
a my. Dívky se snažily a bojovaly o každý bod, ale soupeřky byly 
neúprosné. Nakonec jsme skončily jako 5. Chtěla bych jmenovitě 
poděkovat Mrázové Barče, Hendrychové Elišce, Machové Amálce, 
Červenkové Natálce, Machové Nikče, Mandlové Elišce, Hlaváčové 
Elče, Vodákové Romance.

Mgr. Johana Šišpelová Irová

Škola v pohybu z pohledu 4. třídy
Dne 23. dubna naši třídu navštívil pan Tomáš Kostka. Připravil 
si pro děti ukázkovou hodinu tělesné výchovy plnou zábavných 
her a pohybu. Hodina byla velmi pestrá. Děti si vyzkoušely různé 
herní aktivity, při kterých si nejen zasportovaly, ale také se skvěle 
pobavily. Atmosféra byla veselá a plná energie. Všichni si cvičení 
užili a s nadšením se zapojili. Děti by si podobnou hodinu rády 
zopakovaly. Děkujeme panu Kostkovi za návštěvu a inspiraci do 
dalších hodin tělocviku.

Simona Hrčková, DiS.

Děti ze základní školy uklízely Radomyšl
V naší škole se již stalo tradicí, že se každoročně zapojujeme do 
celorepublikové akce „Ukliďme Česko“. V našem podání, v rámci 
mezinárodního Dne Země, Ukliďme Radomyšl. A tak se celá 
škola ve čtvrtek 24. 4. 2025 vydala do ulic Radomyšle a jejího 
přilehlého okolí. Každá třída měla svou určenou trasu, kterou 
křížem krážem prošla a sesbírala vše, co tam nepatří. Zda je to na 
naším každoročním snažením anebo uvědoměním všech, co zde 
žijeme, ale byli jsme překvapení a hlavně potěšení, že odpadků 
už nesesbíráme tolik jako v předchozích letech. Významně 
ubylo objemného odpadu v přírodě. I tak jsme celkově sesbírali 
přes 200 kg odpadu. Děkujeme technickým službám městyse 
Radomyšl za spolupráci při svážení a zlikvidování sesbíraného 
odpadu.

Bc. Anděla Tomášková

Orelská taneční zábava
Nově vzniklá „Jednota Orel Strakonice“ není doma jen ve světě 
tělovýchovy a křesťanské víry. Doložila to nejlépe „Orelskou 
velikonoční zábavou“, jejíž premiéra týden po svátcích jara 
rozjasnila prostředí sokolovny v Radomyšli. Toto kulturně-
občerstvovací centrum malebného městyse nedaleko Strakonic 
si tak mohlo po generální rekonstrukci a znovuotevření před 
třemi lety připsat na svůj seznam další úspěšnou kulturní akci.
Za zdarem první orelské veselice v historii Radomyšle stála 
skupina „srdcařů“ v čele s aktivním starostou „Jednoty 
Orel Strakonice“ Vladimírem Hanáčkem. Perfektně sehraný 
organizační tým pracoval v následujícím složení: Vladimír 
Nepodal a Michaela Kuberová (moderátoři), Veronika Zichová, 
Amálie Rozhonová, Aneta Pixová, Lukáš Fuka a Tereza Šafránková 
(tombola), Libor Šafránek (fotograf a kameraman), Daniel 
Soukup a Daniel Pixa (zajištění a obsluha techniky), Vladislav 
Holub a Daniela Petrášková (prodej lístků) a konečně Zdeněk 
Hošek (ostraha a zdravotnická služba).
Atmosféru hluboké pokory a zamyšlení navodila v průběhu 
večera nezbytná „Orelská modlitba“ o zdroji pravdy. Pro členy 
staroslavného „Orla“ je to vlastně totéž, čím je pro všechny 
české vlastence národní hymna.
K ještě výraznějšímu lesku a atraktivitě první orelské velikonoční 
zábavy na půdě Radomyšle přispěly kulturní vsuvky, a sice 
předtančení stepařkami „MONKEYS“ Strakonice a folklórní 
„šperk“ v podobě „Dudácké muziky pod Rumpálem“ taktéž 
ze Strakonic. Jinak celým společenským večerem provázela 
kapela „CERVEZA“, jejíž jádro tvoří absolventi Základní školy 
v Radomyšli.
Jako na každé podobné zábavě nebo plesu se těšila mimořádné 
pozornosti tombola. Orlům se podařilo shromáždit úctyhodných 
230 cen přímé výhry plus deset hlavních cen. Mezi nejlukrativnější 
sponzorské dary tady patřily drahé značkové hodinky od firmy 
Petr Dvořák – hodinářství Strakonice nebo výtečný medovník ze 
„Statku Hrdinů Sudoměř“. Na pestré skladbě tomboly se podílel 
i městys Radomyšl, který dále také vypomohl s propagací orelské 
akce.
„Zkusili jsme zasít i na kulturní půdě s přáním vyhnout se přitom 
těžšímu prodělku. A dnes můžu naší akci v radomyšlské sokolovně 
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s klidným svědomím označit za úspěšnou. Bez prodělku i větších 
problémů. A jsme rozhodnuti v započaté tradici pokračovat,“ 
říká plně spokojený první muž „Orla“ Vladimír Hanáček. 
Podle něho orelská taneční zábava v Radomyšli, konající se 
o velikonočním Oktávu, měla být zároveň vyjádřením radosti 
prožívané ve společenství s poutem na velikonoční víru. 
„Náhodně se naše orelská sešlost uskutečnila v den pohřbu 
papeže Františka. Věnovali jsme tomuto vzácnému člověku tichou 
vzpomínku a pojali duchovní stránku akce jako propojení s jeho 
pontifikátem,“ skládá upřímný hold jedné z nejvýznamnějších 
osobností historie Vladimír Hanáček.
Orelské velikonoční zábavy se zúčastnil podle očekávání i starosta 
Radomyšle Luboš Peterka. Podpořit ji přijel také poslanec 
Parlamentu České republiky Šimon Heller, člen orelské Jednoty 
Jílovice. Jinak si družné zábavy a nenapodobitelné atmosféry na 
tamním sále užívalo 55 platících příchozích a minimálně ještě tři 
desítky hostů a příznivců orelských myšlenek a idejí.
„Základním kamenem“ organizační složky první orelské veselice 
v Radomyšli byli studenti z pedagogické fakulty v Českých 
Budějovicích. Ti se vesměs připravují na odpovědné poslání 
učitelů občanství. Pro dobrovolnou pomoc této ojedinělé 
premiéře šlo tedy o jedince nade vše povolané.
Jednota „Orel“ stejně jako v Čechách rozšířenější „Sokol“ 
sdružovala odnepaměti osoby vysokých mravních hodnot 
a ryzích charakterů. Tyto vlastenecké organizace musely nutně 
upadnout v nemilost u totalitních diktatur – jak nacistické, 
tak i komunistické. Obětí z jejich řad byly tisíce. Po roce 1989 
obnova těchto společenství probíhala často nelehce a pomalu.
Významnější rozmach „Orla“ odnepaměti zažívaly spíše 
moravské oblasti. Zde nachází stoupenci tohoto ušlechtilého 
hnutí lepší zázemí a kořeny hluboké tradice – třeba i v podobě 
tzv. „Orloven“- také v současnosti. Výjimku na strakonickém 
okrese představovalo třeba město Sedlice, kde „orelskou 
organizaci“ založil roku 1922 kaplan Josef Brada. Současně 
zde ale existovala i sokolská Jednota a mezi oběma složkami 
zde podle pamětníků panovala jistá nevraživost a „politika 
oddělování“. Když člen jedné z organizací zavítal na konkurenční 
akci, čekala ho na „domácí scéně“ důtka.
Posíleni zdařilým průběhem premiéry „orelské velikonoční 
zábavy“ v Radomyšli už nyní zástupci strakonické Jednoty uvažují 
o uspořádání letního zábavného „dostaveníčka“ s hudbou pod 
širým nebem někde na venkově.
Protože „Orel“ – to je především sbližování lidí dobré vůle! A na 
takovou cestu se vydali po vzoru předků i tito průkopníci starých 
zlatých ideálů první republiky. Nelze jen doufat, že tato cesta 
bude hodně dlouhá a šťastná.

Vladimír Šavrda             

První Máj
Již od roku 2007 trvá v Sedlici zno-
vuobnovená tradice prvomájových 
oslav, letos jsme si tedy užili 18. roč-
ník. K programu neodmyslitelně pa-
tří průvod ozdobených alegorických 

vozidel městem i kulturní vystoupení. 
V minulých letech jsme se zabývali pře-

devším tvorbou hudební. Velké poděko-
vání patří Davidu Maňhalovi, který byl autorem 

několika předešlých ročníků (Sedlická lyra, Sedlická porta a mno-
hé další). Letošní ročník odstartoval filmově. Připomněli jsme si 
kultovní komedii Zdeňka Trošky z roku 1984 Slunce, seno, jaho-
dy, která se v době svého vzniku nedočkala ani oficiální premié-
ry, byla jen takzvaně v tichosti uvedena v jediném pražském kině. 
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Přesto si brzy získala své diváky a svým humorem baví dodnes. 
Sedličtí herci vsadili na klasiku a své vystoupení nazvali trefně 
Slunce, seno, Sedlice. Představení proběhlo na náměstí T. G. 
Masaryka (před radnicí) dne 1. května od 14 hodin. V sedmi 
filmových ukázkách se postupně představili farář Otík, jeho 
hospodyně Cecilka, Škopková, její maminka, Škopek i dcera Blažena, 
brigádník a student vysoké školy Šimon Plánička, řídící Václavka, 
Miluna nebo Venca Konopník. Nechyběl ani oblíbený tanec Trnky, 
brnky, do kterého se zapojily i další tanečnice. Třešinkou na dortu 
celého programu byla návštěva „Zdeňka Trošky“, jehož vystoupení 
si získalo velký ohlas.
Ráda bych zde poděkovala všem hercům za předvedené výkony, 
poctivou přípravu a nasazení. Poděkování patří také moderátorům. 
Četné publikum se dobře bavilo a herce odměnilo bouřlivým 
potleskem. 
Následoval průvod alegorických vozidel městem, při kterém 
nechyběly vlaječky, fáborky ani březové větvičky. Děti i dospělí se 
mohli během průvodu i svézt. 

Mgr. Kateřina Brabcová

Sedlické zahájení cyklosezóny
Město Sedlice uspořádalo v sobotu 29. března od 13:30 hodin tra-
diční akci s názvem Zahájení cyklistické sezony 2025 s podtitulem 
Memoriál S. Říhy, M. Krejčího, R. Válka, J. Veselého a Ch. Battagli. 
I přes nepříliš pěkné počasí dorazili na start natěšení cyklisté. Pe-
loton vystartoval od prodejny požární ochrany Jiskra v Jeronýmově 
ulici. Třiadvacet kilometrů dlouhá trasa vedla směrem na Čekanice, 
Bratronice, Doubravici, Chrášťovice, odtud pak do Rojic a zpět do 
Sedlice. V sokolovně čekalo na prokřehlé cyklisty malé občerstvení. 

Město Sedlice

Jarní měsíce
V jarních měsících se rozběhly vědomostní a sportovní soutěže, 
vyrazili jsme na exkurze a uskutečnilo se několik tradičních školních 
akcí. 
Tradičně jsme se v dubnu připojili k akci „Ukliďme Česko“, pomohli 
jsme uklidit okolí školy a vytipovaná místa v Sedlici. Proběhla 
také výtvarná soutěž na téma třídění odpadu a celý ekotýden 
byl zakončen duhovým dnem, kdy si každá třída vylosovala barvu 
oblečení. V rámci velikonočních svátků žáci připravili výrobky 
na velikonoční výstavu a vyzkoušeli si velikonoční pečení. Velmi 
pěknou akci připravili třeťáci, kteří uspořádali sbírku plyšáků pro 
spolužáky z 1. a 2. třídy.
V březnu se uskutečnil plavecký výcvik v Písku pro 1.–4. třídu. 
Žáci navštívili Planetárium v Českých Budějovicích, výstavu 
Tutanchamon v Praze, výstavu Pat a Mat ve Strakonicích a v naší 
tělocvičně zhlédli divadelní představení. Ve všech třídách proběhly 
preventivní programy Policie ČR. Na konci dubna přespal druhý 
stupeň ve škole a následoval den wellbeingu, kdy si žáci mohli 
vybrat ze čtyř aktivit – cyklovýletu, pěšího výletu s kvízem, tvořivé 
dílny a čtenářské dílny.  

Po delší odmlce připravil hokejbalový oddíl Datels Blatná turnaj, ve 
kterém jsme byli mimořádně úspěšní. V kategorii 8.–9. třída jsme 
obsadili výborné druhé místo a v nejmladší kategorii (1.–3. třída) 
naši borci suverénně zvítězili. Škoda, že se nepostupovalo dál, 
kluci mohli navázat na dvě krajská vítězství a účasti v celostátních 
kolech. 
V úterý 1. dubna se uskutečnil zápis do 1. ročníku. Přijato bylo 
18 dětí.

Marek Charvát

Prezentace v Poslanecké sněmovně
Jak jsme Vás již informovali, Jihočeský kraj vyslal jako svého 
zástupce Sedlickou krajku, o.p.s. a vedení města Sedlice na kulturní 
a společenskou akci „DEN LIDOVÝCH KROJŮ A KRAJŮ“, abychom 
zde náš kraj reprezentovali a představili tak naší krajkářskou tradici 
(společnost Sedlická krajka, o.p.s. byla v roce 2017 nominována 
do Seznamu nemateriálních statků Jihočeského kraje). Na této 
akci se představili jednotlivé regiony naší země a byla to přehlídka 
jak rukodělné řemeslné výroby a užívání národních krojů, tak 
tradičních regionálních pochutin a pokrmů z oblasti gastronomie. 
Akce proběhla 11. března v prostorách Poslanecké sněmovny 
v krásném sále „Státních aktů“ v Praze. Svou záštitu a podporu 
garantovaly všechny poslanecké kluby zastoupené v Poslanecké 
sněmovně.

Ukázky krajkářského řemesla 
v Jihočeském muzeu
Jihočeské muzeum v Českých Budějovicích pro Vás připravilo krás-
nou jarně laděnou výstavu „Přišlo jaro do vsi“ (28. 3. – 21. 4). Vý-
stava Vás provedla tradičními zvyky spojenými s přelomem zimy 
a jara. Našli jste zde exponáty historických zemědělských nástro-
jů, ale také předměty z vrbového proutí, orobince a slámy, které 
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měly nejen praktické, ale i magické využití. Součástí této výstavy 
byl i DOPROVODNÝ PROGRAM, který nabízel ukázky výroby starých 
řemesel a lidového umění. Sedlická krajka, o.p.s. se zde prezento-
vala v úterý 8. dubna od 9.00 do 18.30 hodin. V malém stánečku, 
uprostřed těchto zajímavých exonátů, jsme všem zájemcům ukazo-
valy, jakže se ta paličkovaná kraječka vlastně vyrábí. Naše výrobky 
s jarní a velikonoční tématikou jste si u nás také mohli zakoupit. 
Akce byla připravena jak pro Základní a Mateřské školy, tak pro 
jednotlivé návštěvníky. Po ukončení předvádění jsme se přesunu-
ly do zaplněného přednáškového sálu, kde jsme naši společnost 
představily a odpovídaly na všetečné otázky všech přítomných. Byl 
to hezky strávený den a již se těšíme na další neméně zajímavou 
výstavu, na které se bude Sedlická krajka, o.p.s. podílet, a to již 
v letošním roce před Vánoci.

Martina Srbová, ředitelka Sedlické krajky, o.p.s.

Hledání 
velikonočních 
vajíček na Křesovci
Na Velikonoční pondělí léta páně 

2025 jsme již po několikáté společně 
prožili odpoledne na kopci Křesovec 

v Pacelicích. Akce, která svým významem 
pomalu, ale jistě začíná přesahovat katastrální 

území Pacelic a Škvořetic, je tradičně organizována pro naše 
nejmenší, naše ratolesti, pro naši budoucnost. Někdo by mohl 
namítnout, že v tom může být skryté osobní sobectví organizátorů, 
kteří se domnívají a naivně věří, že ve stáří jim bude podobná péče 
těmito ratolestmi alespoň do určité míry vrácena v domovech 
s pečovatelskou službou a jiných k tomu určených ústavech. A měl 
by pravdu.
Událost pro účastníky začíná srazem ve dvě hodiny u Kačky u krámu, 
což pro Škvoreťáky znamená to samé co pro Pražáky „sejdeme 
se pod vocasem“. Tady se vždy včas schází tradiční velikonoční 
procesí poutníků a poutnic se svými dětmi. K radosti mužské části 
organizátorského výboru jemné pohlaví i letos výrazně převyšuje. 
Po naložení doma napečených a nazdobených dobrot na korbu 
zeleného Nissanu 4x4 se skupina vydává na 1,2 km dlouhou pouť 
na jeden z vrcholů Škvoretické pahorkatiny, Křesovec s výraznou 
okresní dominantou, poutním kostelem Proměnění Páně na 
Křesovci.
Těsně pod kopcem začíná nelítostný souboj dětí o hledání 
čokoládových vajíček, která zde v terénu, na stromech, pod kameny 
a v trní zanechal zbloudilý zajíček, narozený v nizozemském 
Voorschotenu. Je třeba složit poklonu všem dětem rozdílného věku 
a pohlaví, že plně respektují přání zajíčka a nasbírají si jen takové 

množství trofejí, které jejich žaludek dokáže bez potíží přijmout, 
a tím pádem se dostane i na ty nejmenší, kteří hledají vajíčka 
pomaleji, a to přímo z vozidel poháněných lidskou silou jejich 
rodičů. A tak je to spravedlivé.
Na kopci po krátkém občerstvení pečenou nádivkou, buchtami 
a chleby se škvarkovou pomazánkou začíná Lesní hra s osmi 
disciplínami, která prověří rychlost, mrštnost, sílu i inteligenci 
všech zúčastněných dětí. Ty jsou na začátku ředitelem závodu 
a jeho zástupkyní spravedlivě rozděleny do tří vyrovnaných týmů: 
„Skořápek“, „Bílků“ a „Žloutků“, a jsou jim vysvětlena pravidla hry. 
I přesto, že počty závodníků v týmech se průběžně mění, hra je po 
celou dobu velmi vyrovnaná. Disciplíny lesní hry jsou následující:
¾	hod šišek do kýblu
¾	týmová štafeta ve skákání v pytli
¾	vypište zvířátka, co žijí v lese
¾	přetahovaná
¾	kruhy
¾	oblíkačka
¾	ochutnávka naslepo
¾	kvíz
Obzvláště oblíbená hra oblíkačka, kdy je v časovém limitu potřeba 
obléknout vybraného člena týmu do co největšího počtu oblečení, 
i letos proběhla vesele, a po přinesení oblečených dětí, jelikož 
samy se pohybovat nemohly, ke konečnému přepočítání, byli mnozí 
diváci velmi “nalehko”. K údivu hlavního výboru se na oblečených 
objektech objevily i kusy spodního prádla značení 90B a 90F. Kdo 
z diváků a jak tyto kusy poskytl k dispozici, se organizátorům do 
uzávěrky tohoto vydání zjistit nepodařilo.
Při vypisování lesních zvířátek byli hodnotitelé velmi překvapeni 
rozsahem přírodovědných znalostí nastupující generace, 
a naštěstí pro děti, zrádná gramatika nebyla součástí konečného 
vyhodnocení. Jako poslední disciplína byl zvolen Kvíz s několika 
exaktními a několika tipovacími otázkami. Jak byla hodnotící komise 
překvapená, když byla při vyhodnocování testu upozorněna, že 
králíček má 18 drápků, a ne 20? Ovšem největší úspěch sklidily 
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tipovací otázky, a to za jak dlouho oběhne Renda Rosina, hlavní 
organizátorka Velikonočního setkání, kostel a jak daleko dohodí 
Vendula Pěnkavová, předsedkyně spolku Křesovec, levou rukou 
syrové vejce. Obě vážené dámy se svých úkolů zhostily s respektem 
k přírodě, tradicím i svému tělu, a kromě krátkodobé křeče 
stehenního svalu se nikomu nic vážného nestalo. Oběma dámám 
tímto děkujeme.
Na závěr bych velmi rád poděkoval všem zúčastněným, rodičům, 
doprovodům, náhodným kolemjdoucím i organizátorům a těm 
maminkám a tatínkům, kteří přiložili svou ruku k dílu a napekli, 
nanosili, pomohli, pohlídali, pečovali, odnesli, atd. Všem těm, kteří 
jsou ochotni obětovat svůj volný čas prostě jen proto, že to dělají 
rádi a jsou rádi, když se děti baví.
Ale největší díky patří dětem, které hrály sice s nesmírným 
zapálením a touhou po výhře, ale vždy s ohledem na ostatní 
a zejména na ty nejmenší. Když je vidím, o naši budoucnost se 
určitě nebojím a věřím, že i do toho pečovatelského ústavu za námi 
jednou za čas s moderačním programem o pěkné ceny přijdou.

Vojtěch Rosina, místostarosta

Pomlázka a ping-pong
Svátky jara provází v obci Škvořetice pestrý a bohatý společenský 
program. Vedle udržování velikonočních lidových tradic si tady 
přijdou na své i sportovci. Velký sál zdejšího kulturního domu 
poskytuje totiž azyl „Velikonočnímu turnaji v ping-pongu“ formou 
čtyřher.
Letošní 7. ročník byl podle ředitele turnaje Vojty Nového co do 
účasti trochu slabší. Rozdalo si to osm dvojic. Systém turnaje 
„každý s každým“ byl časově nenáročný, takže už po tříhodinovém 
zápolení u zelených stolů mohlo dojít k vyhlašování výsledků.
Podle očekávání se stali pány „bitevního pole“ domácí borci Milan 
Navrátil se synem Jakubem. Jako ostatně už několikrát. Stříbrnou 
pozici si podmanili škvořetický „bijec“ Karel Šorna nejmladší 
v součinnosti s všestranným sportovcem Milošem Kadlecem 
z Chobota. Bronz putoval na adresu parťáků Koblih a Maršík.
„Řídící mechanismus“ velikonoční smečované Vojta Nový s otcem 
Lubošem podali určitě také solidní výkon. Bohužel to tentokrát 
stačilo jen na předposlední štafl. „Oproti loňsku jsme spadli 
o stupínek dolů,“ konstatoval Vojta Nový.
Co se týče cen pro jednotlivé dvojice, podávaly se odměny „ryze 
nápojové“. A to určitě nikoho neurazilo.
Celá akce se koná pravidelně pod záštitou obce Škvořetice. Ono 
trochu upevňování kondice nemůže škodit ani o Velikonocích.

Tradiční lampiónový průvod
Je to velmi hořký paradox. Zatímco za celou dobu nacistické 
okupace žádný z obyvatel obce Škvořetice nepřišel o život, 
poválečné uvolnění a vůně svobody roku 1945 na zdejší půdě 
krutě poznamenaly hned dvě nešťastné náhody. V jejich důsledku 
na fatální následky střelných zranění zemřel nejprve škvořetický 
vlastenec a řídící činitel urovnávání poměrů ve vsi během tohoto 
historického mezníku – velitel občanské hlídky František Hajný. 
O čtyři měsíce později zde tragicky zahynul voják sovětské armády 
Michail Šiškin.
V čele občanských organizovaných hlídek ve Škvořeticích, 
zakládaných souběžně s datem 5.května, stanuly dvě místní 
významné osobnosti – řídící učitel František Heller a obecní 
tajemník František Hajný. Základnou pro shromažďování zbraní 
a nábojů, ať již po dobu existence Protektorátu poschovávaných 
na různých místech obce či konfiskovaným Němcům z odsunu po 
roce 1944, se stala budova škvořetické školy.
Osudného 12. května 1945 dorazil do Škvořetic z Blatné majitel 
zdejšího zámku doktor Novák. Na strážnici v objektu školy odevzdal 
pušky a střelivo sem přidělené. Při této příležitosti požádal o vydání 
svých dvou loveckých pušek. Právě tehdy během jejich předávání 
zazněl náhodný výstřel, který zasáhl Františka Hajného do břicha. 
I přes bleskurychlou pomoc amerického lékaře neměl šanci přežít.
Tuto smutnou událost dodnes připomíná pamětní deska, 

nainstalovaná vedle vchodu na dvůr dnes již bývalé školy. K jejímu 
veřejnému odhalení došlo 9.května 1948. A právě odtud rok co rok 
vychází májový lampiónový průvod na procházku obcí, kde na této 
a dalších dvou symbolických zastávkách věnuje vzpomínku všem, 
co se nedočkali nových časů.
Na nádvoří škvořetického zámku se nachází čestný pomníček 
sovětskému vojákovi Michailovi Šiškinovi. Jde zároveň o třetí 
a závěrečnou etapu pietní trasy napříč obcí Škvořetice. 10. září 
1945 osmnáctiletému rudoarmějci při pádu jeho pušky na zem 
devastující rána prostřelila hlavu. Pietní obelisk byl v zámeckém 
parku slavnostně odhalen v květnu 1975. Jak na osobu mladého 
vojína vzpomínali celý zbytek života manželé Štolbovi z nedalekého 
stavení, šlo o veselého a přátelského jedince, který jim často 
vypomohl se zemědělskými pracemi.
Jako mnohým jiným osvoboditelům České republiky z východní 
fronty také jemu už nebylo souzeno vrátit se do rodné vlasti – byť 
sužované diktátorským kultem osobnosti. Poslední přání – políbit 
ještě alespoň jednou drahou ruskou zem a své rodiče, zmařil 
odporný rozmar zlé náhody!
Sovětské jednotky dorazily do Škvořetic 15.května 1945 od Mirotic 
spolu s polní nemocnicí. Ranění byli uloženi v prostorách zdejšího 
zámku, později ve škole. Během dvou týdnů se polní nemocnice 
vrátila zpět do Mirotic a v obci zůstaly jen ozbrojené hlídky.
Ještě předtím 7. května uvítali škvořetičtí obyvatelé na domácí 
půdě americké vojáky. Ti se rozdělili na několik oddílů v cihelně, 
u rybníka „Stárky“ a za školou. V důsledku demarkační linie se 
ale po dvou dnech stáhli do nedaleké Sedlice. Upomínkou na 
jejich pobyt ve Škvořeticích zůstává mimo jiné dobová fotografie, 
zachycující dva důstojníky US ARMY ve společnosti majitele zámku 
dr. Nováka, nalezená teprve nedávno.
Mezičlánek lampiónového průvodu ve Škvořeticích představuje 
pomník obětem 1. světové války, odhalený slavnostně 29. května 
1921. Vzdává úctu osmnácti zdejším občanům, kteří padli na 
vzdálených frontách. Hmotná připomínka děsivé a nesmyslné litice 
v mezidobí 1914 až 1918 se nachází ve středu obce.
Tradiční lampiónový průvod ve Škvořeticích je velkým zážitkem 
především pro ty nejmenší. A protože vědeckotechnický vývoj 
pokročil hodně dopředu, současná osvětlovací tělesa na moderní 
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elektrický pohon vydrží pěkně dlouho. Mimoto nepředstavují 
žádné riziko jako kdysi za minulého režimu syrový plamínek uvnitř 
lampiónu.
Letos se před objektem škvořetické školy při této příležitosti 
shromáždilo 65 rodičů a dětí. Prozatímní účastnický rekord činí 
cca 80 jedinců. Jako každý „správný lampioňák“ ve Škvořeticích 
i tento započal tzv. akademickou čtvrthodinkou. Role „vrchního 
mluvčího“, připomínajícího na každé zastávce historické souvislosti 
s tím či oním místem, se opět bravurně ujal tamní „kulturní atašé“ 
a zastupitel Vojta Nový.
Zlatým hřebem kolektivní procházky obcí byl jako obvykle táborák 
na návsi s opékáním buřtů. Samozřejmě nechybělo ani tekuté pří-
slušenství pro svlažení hrdel. Veškeré osazenstvo si společensko-
-dějepisný podvečer s vůní šeříku náramně užilo!
Tradice lampiónových průvodů ve Škvořeticích se začala podle 
místních pamětníků psát s koncem 70. let 20. století. Úsměvné 
připomínky k této akci z časů „her a malin nezralých“ si uchovává 
v mysli nynější starosta obce Škvořetice Jaroslav Chlanda (53 let). 
„To jsme s mými vrstevníky docházeli do sedlické školy. I v Sedlici se 
konaly lampiónové průvody, jenže dost silně zpolitizované. Před-
nášely se tam kupříkladu básničky o vůdci světového proletariátu 
V. I. Leninovi. A to nám škvořeťákům bylo hodně proti mysli. Proto 
nás vždycky rodiče ze sedlických průvodů omluvili s tím, že půjde-
me doma ve Škvořeticích. Tady se to odehrávalo v rovině zábavy 
bez „ideologické masáže“, usmívá se první muž obce.
Události v listopadu 1989 a následný celospolečenský vývoj pořá-
dání lampiónových průvodů ve Škvořeticích nikterak neovlivnily. 
Pokračovalo se dál a jak vidno, obliba tohoto sdružovacího aktu 
stále stoupá.
Stát si za tím, co je správné a obecně prospěšné, by zejména na 
komunální úrovni mělo být samozřejmostí. A ve Škvořeticích tomu 
tak určitě bylo, je a bude!

Vladimír Šavrda             

Pozvánka na akci
Víte, jak se střílelo u Verdunu? Nevíte? Pak tedy neváhejte 
a směřujte své kroky na 15. ročník soutěže o putovní pohár ve 
střelbě ze vzduchovek „Zlatá muška“ v Pacelicích.
Kdy: V neděli 8. června 2025
Kde: Na hřišti u Obecního domu v Pacelicích
V kolik: Prezentace probíhá od 12.00 do 13.00 hodin v Obecním 
domě v Pacelicích
Soutěží se v těchto kategoriích: předškolní děti do 5 let, děti 6 až 
10 let, mládež 11 až 15 let, muži a ženy.
Pozor! Střílí se zvlášť z klasických vzduchovek a zvlášť ze vzduchovek 
sportovních! Závodníci si mohou přinést vlastní zbraně. Střílí se 
vleže na papírové terče.
Po celé odpoledne bude možno si vyzkoušet v praxi airsoftové 
zbraně.
Akci pořádají PROSPORT Blatná, obec Škvořetice, Sportovně-
střelecký klub Blatná a Jednota Orel Strakonice.

MDŽ
V sobotu 8. března jsme společně, 
v místní hospůdce, oslavili 
Mezinárodní den žen v příjemné 
a srdečné atmosféře. Pro všechny 
přítomné bylo připraveno výborné 

občerstvení – mini řízečky, zákusky, 
káva či čaj a tradiční krásně rozkvetlý 

petrklíč. Obsluhy se ujali samozřejmě naši 
muži, kteří se starali o pohodlí a spokojenost všech přítomných 
žen. Celou akcí nás doprovázela parádní hudba našich místních 
muzikantů – Jardy Čadka ml. a Matěje Mužíka. Děkujeme za 
povedené odpoledne i večer.

Tchořovice

Babský bál
Poslední březnová sobota byla ve znamení Babského bálu. Do 
tematicky vyzdobeného sálu místní hospůdky se přišla pobavit 
a zatančit spousta hostů. K tomu jim výborně hrála hudba Kosatky 
– dvojice hudebníků, na kterých bylo vidět i slyšet, že hrají pro 
potěšení. Zlatým, a hlavně očekávaným hřebem večera však bylo 
půlnoční překvapení.Tchořovické ženy tentokráte popustily uzdu 
své fantazii a předvedly vtipné taneční vystoupení v asijském 
duchu. Po vydařeném vstupu následovala bohatá tombola, a tak 
myslím, že každý odcházel z plesu spokojený. Vše se vydařilo na 
jedničku, nálada byla skvělá, a tak ženy již teď přemýšlejí, čím 
překvapí příští rok 😉.

Velikonoce
Tak jako v některých dalších okolních obcích, i u nás na Zelený 
čtvrtek, vyrazily děti po vsi rachtat pomocí kolovratů a rachtaček, 
aby tím hlasitým zvukem (od čtvrtka do soboty) nahradily zvony, 
které odletěly do Říma. Této tradiční akce se ve Tchořovicích účastní 
chlapci i děvčata. Nejstarší z dětí dělají „pány“ a celou skupinu 
organizují a vedou. Zároveň je učí tradiční koledu „O Jidáši, zrádče“, 
kterou pak v sobotu předříkaly u každého obydlí. Odměnou jim 
byly vajíčka, různé pamlsky či peníze.Ve Tchořovicích je to tradice, 
která se předává z generace na generaci.
V pondělí pak někteří chlapci a muži chodili po vsi a šlupali děvčata 
s většinou vlastnoručně upletenou pomlázkou. Od nich pak 
dostávali vajíčka či barevné stužky na pomlázku. A ti starší třebas 
i nějakou „štamprličku“.
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Stavění máje
Aby se mohla májka řádně postavit, je potřeba vykopat řádně 
hlubokou jámu. Této akce se tradičně zhostili dva mladí hasiči 
Jirka a Fanda, kteří tímto strávili celé jedno odpoledne. Následně 
se místní hasiči vydali do lesa vyhledat vhodný strom pro budoucí 
májku. Na návsi z ní pak oloupali kůru a připravili na následující 
den.
Poslední dubnové odpoledne pak přítomné děti a ženy ozdobily 
uvitý věnec i špici májky barevnými fábory a poté už ji statní 
muži pomocí pouze dřevěných kůlů vztyčili vzhůru. Odměnou za 
vynaložené úsilí byly všem křupavě upečené buřtíky. Večer jsme 
příjemně poseděli a zazpívali si za doprovodu kytary a houslí. 
Skupinka odvážlivců pak u májky hlídala až do rána. Bohužel vlivem 
následující větší bouřky v dalších dnech se nám májka zlomila, a tak 
ji naši hasiči museli odstranit. Tak snad další rok to bude lepší. ☹

Foto: Ester Platlová

Velikonoce
Na velikonoční křístání v Třebohos-
ticích se sešly děti místních rodičů 
i děti, co přijíždí k babičkám. Účast 
v křístání byla jako každý rok hojná 

a děti se na tuto tradici velice těšily. 
V jiných vesnicích obchází pouze klu-

ci, v Třebohosticích již dlouhá léta při-
bírají rádi mezi sebe i holky. Myslím si, že 

je to dobře, protože je to událost, která umožňuje dětem setkat 
se, poznat jiné kamarády a společně se spojit za cílem nahrazení 
zvonů, které, jak se říká, odletěly do Říma. Děti křístaly několikrát 
denně ve čtvrtek, v pátek a svou „práci“ skončily v sobotu kolem 
poledne, kdy u každého obydleného stavení zazpívaly koledu a jako 
odměnu dostaly vajíčka, sladkosti i peníze. Nakonec si koledu děti 
spravedlivě rozdělily u kapličky.

Cvičení JSDHO
Dne 26. dubna proběhlo cvičení jednotek SDH v Sedlici, kterého 
jsme se také zúčastnili. V rámci akce proběhl nácvik dálkové dopravy 
vody a pátrání po ztracené osobě. Tématem byla též legislativa, 
zásady vedení události, předlékařská první pomoc a představení 
prototypu CAS. Cvičení bylo velice poučné a zajímavé. 

Výlet mladých hasičů
První pondělí jarních prázdnin jsme s mladými hasiči tradičně 
strávili v aquaparku v Praze Čestlicích. Den byl naplněný spoustou 
zábavy. Zařádili jsme si na tobogánech, zaplavali v divoké řece, 
vyhřáli v sauně či vířivce a užili si ve vlnobití. Na závěr nechyběla 
výborná zmrzlina. Společně jsme si užili vodní radovánky a již se 
těšíme na příští rok.

Otavský plamínek
První květnová sobota patřila první hasičské soutěži v roce 
2025, která se konala 3. května ve Strakonicích. Zúčastnili jsme 
se s jedním družstvem v kategorii starších. Ve velké konkurenci 

jsme se umístili na krásném 11. místě. Za tento výkon jsme se 
odměnili výbornou sedlickou zmrzlinou nebo ledovou tříští. Celým 
sobotním odpolednem nás provázel doprovodný program – ukázka 
mažoretek, prezentace techniky HZS, policie a hasiči zde měli 
stánky s úkoly a odměnami, pro zábavu skákací hrad či míče. Moc 
jsme si celý den užili.

Martina Čadková

Třebohostice

Májka a pálení čarodějnic 

Také v Třebohosticích se 30. 4. postavila májka a pálily se 
čarodějnice. Při této příležitosti se setkali u dobrého jídla a pití 
občané z celé vesnice. Tuto tradici si nenechalo ujít také mnoho 
dětí, pro které byl připravený zábavný program. Večer se zapálila 
čarodějnice a děti zvládly stezku odvahy. Všichni jsme si tuto tradici 
náramně užili a již se těšíme na příští rok.
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Něco málo z Uzenic
Máme tu jarní čas a s tím spojené 
probouzení života na tak malé obci 
jakou jsou právě Uzenice. S tím 
je spojeno spousta práce, která 

je třeba udělat, tak aby se v naší 
malebné obci cítil každý dobře.

Mezi naše kulturní akce, které se 
odehrály od minulého vydání SOBáčku 

patří uspořádání společného hasičského plesu, 
který se uskutečnil první březnovou sobotu v kulturním domě 
v Uzeničkách, kterému předcházel dětský maškarní bál. Tato akce 
byla uspořádána ve spolupráci SDH Uzenice, Uzeničky a Chobot, 
myslím si, že se jak děti, tak i dospělí užili plnohodnotnou zábavu 
a již teď se všichni těší na další rok. 
Třetí březnovou sobotu se v našem hasičském klubu pořádalo 
společné setkání seniorů a zároveň oslava MDŽ. Jako již každý rok 
se podávalo drobné občerstvení a k tanci a poslechu zahrála kapela 
p. Brože z Uzeniček. Ještě chci poděkovat mužům, že se o nás, 
stejně jako loňský rok vzorně starali.
Při Velikonocích, svátcích jara od čtvrtka do soboty obcházely 
děti s řehtačkami ves, jak praví velikonoční tradice a nahradily 
tím zvony, které odlétly do Říma. Na Velikonoční pondělí chodili 
chlapci po koledě s pomlázkami za místními ženami a děvčaty, aby 
byly celý rok svěží a zdravé.
Jako každý rok před Svatojakubskou nocí se 30. dubna z lesa 
přivezla májka, kterou místní děvčata ozdobila a poté jí místní 
muži vztyčili. V podvečer se zapálil oheň, na kterém si všichni 

Setkání důchodců
Dne 24. 5. se uskutečnilo setkání důchodců v KD Třebohostice. 
Setkání má dlouholetou tradici a koná se střídavě v Třebohosticích 
a Zadních Zborovicích, těší se velké oblíbenosti. Obecní úřad tím 
podporuje utužování dobrých sousedských vztahů. Pro důchodce 
bylo zajištěno bohaté občerstvení, k tanci a poslechu vyhrávala 
kapela Švitorka.

Uzenice

opekli špekáčky, příjemně se popovídalo a jako u správného ohně 
nechyběla ani kytara a k tomu i trocha zpěvu. Letošní rok nám při 
pálení čarodějnic přálo počasí.
Jak si za jisté místní občané všimli probíhá II. etapa rekonstrukce 
hasičského klubu, kde se opravuje fasáda a její nátěr, následovat 
bude vybudování kryté terasy, tak aby bylo všem návštěvníkům 
zpříjemněno posezení. 
Naše obec realizovala za poskytnutí dotace od SZIF v rámci 
programu na obnovu venkova nákup nového sekacího komunálního 
traktoru zn. Seco StarJet P6 Pro a štěpkovače zn. Bistroň Pirba, kdy 
výše poskytnuté dotace činí úctyhodných 80 %. 
Další připravovanou investiční akcí v letošním roce je oprava naší 
kapličky sv. Václava, a to zejména vnějšího opláštění, které je již na 
pořadu dne, tak aby nedocházelo ke zhoršování technického stavu 
a mohla by být i nadále jednou z hlavních dominant naší obce. Na 
tento záměr byla získána dotace od Jihočeského kraje z dotačního 
titulu POV 2025 ve výši cca 60 %.

Krátce z Uzeniček 
a Černívska
Začátek ledna se nesl v duchu velmi 
chladné počasí, a díky tomu se 
v Uzeničkách na návsi místní rybník 

proměnil v kluziště. Na několik týdnů ho 
s radostí využilo mnoho dětí ale i dospělých 

– během mrazivých dní se zde hrál hokej 
nebo bruslilo.

V kulturním domě probíhala další etapa rekonstrukce – do plesu se 
stihlo postavit krásné nové dřevěné pódium, udělat nové stropy ze 
sádrokartonu a vymalovat. Kulturní dům jsme zvládli uklidit a připravit 
na tradiční maškarní a hasičský ples, který se konal 8. března. O pár 
dní později proběhlo v klubovně i MDŽ, v polovině dubna děti obešly 
obec, aby si o Velikonocích vykoledovaly nadílku a všechny akce na konci 
měsíce završilo stavění májky a pálení čarodějnic.

Uzeničky
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namaskovaných za čarodějnice, průvodem přes obec až na místní hřiště. 
Zde za zvuku hudby předvedly své představení, za což byly odměněny 
potleskem. Letošního stavění máje se zúčastnila převážná většina 
obyvatel naší obce.      

Eduard Červenka, místostarosta obce 

SDH Velká Turná
Členové SDH Velká Turná pomáhají v letošním roce obci při úklidu 
a přípravě oslav. Při brigádách jsou vyklízeny a připravovány obecní 
prostory na plánované oslavy. Dne 8. 3. byl proveden úklid budovy školy 
čp. 55, dále hasiči dne 18. 3. vyklidili a přestěhovali svou zásahovou 
techniku z požární zbrojnice do prostor dílny obce. Budova požární 
zbrojnice byla předána vybrané firmě na opravu. V sobotu 26.3. členové 
sboru připravili prostory starého sálu čp. 6 na prováděné práce výměny 
oken a opravu fasády. Členové SDH demontovali stará okna a staré 
výčepní stolice a skříně. V týdnu před oslavou k příležitosti ukončení 
II. světové války bylo připraveno požární auto HENSCHEL na výjezd. Ve 
středu 7. května byl položen věnec u pomníku padlých ve Velké Turné 
a v Oseku, jako součást pietního aktu k ukončení II. světové války. Pietní 
akt provedla Obec Velká Turná, členové SDH Velká Turná, členové SDH 
Osek-Petrovice-Jemnice a občané obce.

Kulturní akce 
a dění v obci
V sobotu 8. března se v sále „Hospody 
Na Rozhrání“ uskutečnila za účasti 
zhruba čtyřiceti místních žen oslava 

MDŽ. V letošním roce ovšem bez 
vystoupení dětí, které v té době měly 

jarní prázdniny. Samozřejmě nemohla chybět 
hudební skupina Milavanka. Zlatým hřebem, 

podobně jako na Obecním plese, bylo vystoupení žen ze spolku SaK 
Turná z.s. společně s panem Františkem Hřebejkem.   
O čtrnáct dní později uspořádal místní SDH pro děti „Maškarní bál“. Jako 
každým rokem byl sál beznadějně vyprodán. Pro děti bylo připraveno 
spoustu soutěží a her. Na závěr samozřejmě nesměla chybět bohatá 
tombola.
Letošní ochutnávka vepřových pochutin, která proběhla v sobotu 
29. března, návštěvností naprosto překonala všechny předchozí 
ročníky. Lidé mohli opět sledovat při práci řeznického mistra z Leskovic. 
Přátelskou atmosféru při vepřových hodech vykouzlila hudba skupiny 
Milavanka.

Velká Turná

V pátek 4. dubna odehrála Scéna mladých při Divadelním souboru 
Čelakovský Strakonice odložené divadelní představení „Královny“.
Velikonoční svátky proběhly v tradičním duchu. Letošní koledu dětem 
komplikovala nepřízeň počasí. Ve čtvrtek při obchůzce křížků děti vyčistily 
od odpadků stoky podél cest směřujících z obce. V sobotu v ranních 
hodinách vyrazila početná skupina dětí po koledě. Při pondělní koledě 
bylo možné v obci spatřit několik skupin koledníků, kteří s pomlázkou 
obcházeli jednotlivá stavení.
Ve středu 30. dubna se uskutečnilo stavění máje. Kolem patnácté hodiny 
vyrazila část místních chlapců do lesa na Milavech, kde po předchozí 
dohodě s majitelem pokácel jeden ze smrků, který byl následně 
dopraven dolů do vsi. Kolem osmnácté hodiny vyrazila menší skupinka 
místních žen, děvčat a dětí, náležící většinou ke spolku SaK Turná z.s., 

Práce zastupitelstva obce
Obec velká Turná realizuje v jarním období roku 
2025 projekt „Oprava požární zbrojnice obce Velká 
Turná“, který je spolufinancován z rozpočtu Jiho-
českého kraje z programu POV 2025. Žádost byla 
podána na částku 507.710 Kč a schválená finanční podpora z Jihočeské-
ho kraje je 300.000 Kč. Vlastní prostředky dle žádosti 207.710 Kč. Práce 
jsou prováděny vybranou firmou a jde o výměnu střešní krytiny, opravu 
a nátěry omítek a provedení izolace zdiva proti vlhkosti.

Dále obec provádí stavební práce na fasádě sálu čp. 6. Práce jsou 
prováděny z rozpočtu obce a jde o opravu východní a jižní strany 
společenského sálu čp. 6 (Hospoda U Mostu). Součástí prací je i výměna 
oken a dveří sálu.
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Letní rekreační oblast Milavy
Léto se nám nezávratně blíží a tím i hlavní letní rekreační sezóna. 
V katastru obce Velká Turná se nachází letní rekreační areál Milavy. 
V tomto areálu nabízí celkem šest provozovatelů ubytování ve stanech, 
karavanech, chatkách a rekreačních budovách. Dále je zde možnost 
stravování a občerstvení ve třech restauracích a ve dvou kulturních 
zařízeních se v letním období pořádají kulturní akce jako jsou zábavy, 
diskotéky či country posezení. Přijeďte k nám na letní dovolenou 
a vyberte si z nabídky služeb tu, která Vás osloví. Přejeme příjemný 
odpočinek a kulturní či společenský zážitek a hlavně pobyt v přírodě, 
který jistě všichni ocení!

Jednotliví provozovatelé se na Vás těší:
– ATC-Milavy – provozovatel Obec Velká Turná nabízí – plochy pro stany 
karavany, soc. zázemí, sportoviště, opalovací travnatou pláž s přístupem 
k rybníku Milavy. Možnost jedné chatky pro 4 osoby, mob. 606 690 391, 
www.velkaturna.cz (turistické informace – fotogalerie. Prezentační foto 
ATC-Milavy). Provoz od dubna do září. Součástí kempu je restaurace 
„Občerstvení Na Hrázi ATC-Milavy“ s venkovním posezením (soukromý 
provozovatel). 
– Chaty – Teplárna Strakonice. Provozovatel Teplárna Strakonice, Ko-
menského 59, 386 43 Strakonice, tel. 383 318 287, mob. 602 100 033. 
Nabízí – 8 dřevěných chatek pro čtyři osoby, soc. zařízení společné 
v kempu. Převážně podniková rekreace. Možnost objednávky pobytu 
i jiných osob. Provoz od června do září. 
– Chaty Charvát – nabízí – ubytování v šesti čtyřlůžkových chatách 
(vlastní soc. zařízení). Mob. 725 532 605. www.chatycharvat.cz. Provoz 
od června do září, v jiných termínech dle domluvy.

Budova sociálního zázemí s vrátnicí ATC-Milavy

– Rekreační areál Milavy – Naděžda Čapková – nabízí – ubytování ve 
20 čtyřlůžkových chatkách a dvou srubech (vlastní soc. zařízení), plochy 
pro stany, karavany, soc. zázemí a restauraci s venkovním i vnitřním 
posezením s celodenní kuchyní. (pořádání country večerů). Mob. 603 
434 061, recepce tel. 720 262 635 (prodejna potravin) www.milavy.cz. 
Pro děti je připravena nafukovací skákací trampolína. Provoz od dubna 
do října. 
– Kemp LUHY – Jitka Šupová – nabízí – ubytování ve 14 čtyřlůžkových 
chatkách, v 1 dvouchatě pro šest osob, v bungalovu s 5 pokoji 
a restauraci se společenským sálem (po domluvě možnost pořádání 
oslav) s celodenní kuchyní a kioskem rychlého občerstvení s točenou 
zmrzlinou. Mob. 606 624 696, www.kemp-luhy-milavy.cz. Provoz chat 
od června do září, v jiných termínech dle domluvy. 
– Kemp u Hasičů – Miroslava Čemusová – nabízí ubytování v 5 čtyřlůž-
kových pokojích, plochy pro stany a karavany, sociální zázemí a venkovní 
a vnitřní restauraci. Mob. 606 766 916. Pro děti je připravena věž se 
skluzavkou. Provoz od června do září, v jiných termínech dle domluvy.
– Penzion Starobor – Nachází se u stejnojmenného rybníka Starobor 
v k. ú. Velká Turná. Ubytování ve třech plně vybavených pokojích 
v klidném prostředí rybníků a lesů. Celoroční provoz. Možnost 
samostatného stravování. Mob. 604 895 621. www.penzion-starobor.cz. 

Připravované akce
31. května – Oslava MDD. Pořádá SaK Turná z.s.
8. června – Slavnosti koní. Pořádá Honky Tonky Ranch, z.s.
28. června – Sousedské posezení. Pořádá SaK Turná z.s.

Pavel Šípek, starosta obce Velká Turná, foto: archiv obce

Oslava Mezinárodního 
dne žen
V sobotu 8. března připravilo 
zastupitelstvo naší obce pro 
zábořské ženy oslavu svátku žen 

v naší hospůdce.
Krásnou výzdobu stolů opět tradičně 

připravila Veronika. Nádherné pugety 
tulipánů ve vázičkách krásně ladily se stejně 

barevnými ubrousky. Ubrusy a běhouny na stolech byly doplněny 
ozdobnými prvky z přírodních materiálů, nechyběly svíčky, plátky 
růží a šňůrky bílých korálků. Na stolech se prostě objevilo jaro 
a byla to opravdu radost pohledět. U vchodu byly připravené 
barevné primulky jako dárek pro každou ženu. 
Pan starosta přivítal přítomné ženy a seznámil je s programem. 
Byla to barmanská show, která u nás ještě asi nebyla. Pohledný 
šaramantní barman prováděl kousky s lahvemi alkoholu při 
přípravě drinků, až se tajil dech. Součástí jeho vystoupení byla 
i ohňová show. Jeho kolega se mezitím uklidil do rohu sálu, aby 
tam připravoval drinky. Ženy si mohly vybrat ze čtyř druhů drinků 
podle použitého alkoholu a ovoce. Žádná z žen tuto lákavou 
nabídku neodmítla, a tak byla u barmana stále fronta. Občerstvení 
bylo skvělé – řízky, zákusky, víno, káva a jako vždy, milá a příjemná 
pánská obsluha. Výběr hudby se tentokrát podle mého názoru 
povedl na jedničku s hvězdičkou. K tanci a poslechu hrála You and 
me, mladá dvojice hudebníků, kteří nejenže krásně zpívali, ale 
dovedli udělat i příjemnou atmosféru. Zazněla spousta starších 
i novějších písní, které většina lidí znala a mohla si je i zazpívat. 
Hudba zvedla ze židlí i ženy dříve narozené a parket byl stále plný. 
Domů si spokojené ženy odnášely kromě zážitků i krásné barevné 
primulky. 
     Ráda bych poděkovala – snad i jménem všech přítomných žen – 
všem těm, co se podíleli na přípravě a organizaci letošního svátku 
žen a připravili pro nás tuto oslavu. Děkujeme!

Jaroslava Vodičková

Záboří
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Lidé z naší obce – dobrodružná 
Simona Šourková 

Jsou lidé, kteří cestují po naší zeměkouli – jak se říká 
– prstem po mapě, tedy nejraději u televizních pořadů 
či knih s cestovatelskou tematikou, a maximálně 
o dovolené vyrazí plácnout s sebou někam na pláž.   
A pak jsou nadšenci plní energie a odvahy, kteří si zabalí jen to 
co unesou do báglu a vyrazí do světa ze zvědavosti za poznáním 
a dobrodružstvím – na prodloužený víkend, na týden, na měsíc… 
Samozřejmě k tomu batohu musí mít „nabalenou“ i tu správnou 
povahu a rozvahu – mít schopnost odříkání, snést nepohodlí, 
touhu poznávat odlišnost mentality, stravy i kultury, chuť 
přijmout pokoru k místním zvykům i  úctu k náboženství, a podle 
mého také jistou dávku drzosti, která pomůže nedat se a umět 
se dorozumět i přizpůsobit v každé situaci.
Možná byste to do ní neřekli, ale právě taková odvážná 
cestovatelka je Simona Šourková, 25letá studentka učitelství 
matematiky a biologie pro střední školy na FAV a FPE ZČU.

kde jsem plavala s vorvani na otevřeném oceánu. Taky ze 
severního Thajska – krásné hory, nejmilejší lidi a výborné jídlo. 
Thajsko jsme procestovali od severu na jih a je to náš velký 
oblíbenec. Velké dobrodružství jsme zažili i v jižním Srbsku. 
Města mě obecně moc nelákají, ale Singapur a Peking mě bavily. 
A z evropské přírody nemůžu vynechat Madeiru, rakouské Alpy, 
Menorcu nebo Albánii. No a s přítelem máme slabost pro Itálii – 
za poslední dva roky jsme tam byli asi desetkrát. A výjimečně ne 
kvůli přírodě, ale kvůli jídlu!
A jakou další cestu plánuješ?
Já moc neplánuju, jsem dost impulzivní, takže uvidíme, co mě 
napadne. 😊 
Ale kdybych měla vybrat pár míst, kam bych se určitě chtěla 
někdy podívat, byly by to Laos, Sumatra, Galapágy, Namibie, 
Keňa, Kolumbie a Patagonie. Ale je to opravdu těžký výběr!
Chtěla bys navštívit všechny světadíly? Které destinace vnímáš 
jako nedostupné nebo opravdu nebezpečné?
Neexistuje místo, kam bych se nechtěla podívat, takže určitě chci 
procestovat co nejvíc. Ale zase nemusím vidět všechno za cenu 
ohrožení života. Nedostupné jsou pro mě válečné a konfliktní 
oblasti jako Somálsko, Jemen, Afghánistán nebo Sýrie. Jako 
nebezpečné vnímám z hlediska kriminality třeba JAR, Brazílii 
nebo Venezuelu. A pak mě napadá Severní Sentinel – tam žije 
jeden z nejizolovanějších kmenů na světě a jakýkoliv kontakt 
s nimi končí šípy a smrtí. Takže tam asi výlet neplánuju.
Ale doma je doma. Co máš ráda na Záboří a proč se sem ráda 
vracíš?
V první řadě se vracím kvůli rodině. Ale Záboří mám celkově moc 
ráda – kvůli procházkám, přírodě a hlavně klidu. Už skoro šest let 
bydlím v Plzni a vesnická pohoda mi prostě chybí.
Takže z uvedeného výčtu cestovatelských plánů je naprosto jasné, 
že na první přednášku navážou další. Věřte, že je lepší potkat 
Simču naživo a nechat se nabíjet její neskutečnou energií. I když 
o sobě několikrát pronesla, že je prostě střelec – je to především 
úžasná žena, která to má v hlavně srovnané, plní si své sny, ale 
nic nenechává náhodě. A tak to má v životě být, můžeme totiž 
dosáhnout všeho – co si vysníme, ale musíme vědět, co jsme 
ochotni pro to obětovat. A je jedno, jestli je vaším snem jet na 
Šumavu nebo letět do vesmíru. Plňte si své sny! Simonce moc 
děkuji za rozhovor a přeji hodně štěstí na cestách a samozřejmě 
i u státnic.

Jitka Říhová, foto Simona Šourková

18. ledna 2025 jsi měla v Záboří svoji první cestovatelskou 
přednášku: Filipíny aneb jak se žije na druhé straně světa – jak 
se Simča ze Záboří dostane na druhou stranu světa?
Vlastně úplně jednoduše. Impulzivně koupím letenky, naplánuju 
itinerář, zařídím si volno v práci, ve škole… a letím. 😊 
Co tě právě na Filipíny lákalo a co zajímavého tě tam čekalo?
Nejvíc mě lákala příroda. Nezapomenutelné zážitky si odvážíme 
z putování džunglí a kolem rýžových teras v oblasti Ifugao, kde 
jsme fakt na vlastní kůži zažili, jak žijí místní. Nebo třeba z výpravy 
do nedotčené oblasti kolem ostrova Balabac. A pak rozhodně 
potápění a šnorchlování – třeba se žralokem obrovským.
Které země už jsi navštívila a jaká místa sis oblíbila?
Krásných míst už jsem navštívila dost, tak zmíním některé 
z mých favoritů. Jedny z největších zážitků mám z Mauricia, 
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Výstup na Aconcaguu – cestovatelská 
přednáška Filipa Malého
Když pár kilometrů od nás bydlí (nebo spíš 
v dětství bydlel) držitel světového rekordu, byla 
by škoda ho nepoprosit, jestli by nám ve škole 
udělal přednášku. A tak nás navštívil Filip Malý. 
Je to vášnivý cestovatel, který má za sebou řadu 
pozoruhodných výkonů, například nejvyšší vrchol 
Afriky – Kilimanžáro (5085 m) společně se svými přáteli zdolal 
v rekordním čase 23 hodin a 12 minut. Dětem od 3. do 9. třídy 
vyprávěl o další ze svých cest – výstupu na horu Aconcagua (6962 
m) v Argentině v Jižní Americe.
Na úvod se nám v rychlosti představil a následovala úžasná 
prezentace plná obrázků a zajímavostí o několikadenním výstupu 
na již zmíněnou horu. Dozvěděli jsme se například o nástrahách 
výškové nemoci, o tvrdém zápasu s proměnlivým a nevyzpytatelným 
počasím a o tom, jak vyčerpávající je cesta k vysněnému vrcholu. 
Filip nám přinesl ukázat také své horolezecké náčiní a batoh, ve 
kterém poponesl pár menších žákyň naší školy.
Bylo to úžasné, moc děkujeme!

Šimon Stejskal, 8. třída

Toulky Prahou: Exkurze 3.–9. třídy
Věděli jste, že se Tutanchamon původně jmenoval Tutanchaton 
a že v jeho hrobce byly objeveny zlaté předměty o váze přes deset 
tun? A tušili jste, že turisté na Karlově mostě často šeptají svá tajná 
přání na nesprávném místě? Vy možná ano, my ne – a tak jsme se 
v úterý 8. dubna vydali na exkurzi do Prahy, kde jsme navštívili 
výstavu o Tutanchamonovi a prošli se historickým centrem města.
Hned ráno jsme naskočili do autobusu a vyrazili na cestu. První 
zastávkou byla již zmíněná výstava o nejslavnější hrobce světa. 
Každý z nás dostal přehrávač, který k jednotlivým exponátům 
přidával zajímavé informace. Navíc nám paní učitelky připravily 
pracovní listy. Viděli jsme všechny sarkofágy, které připomínaly 
matrjošky – ovšem na konci se neskrývala nejmenší panenka, 
ale samotná mumie. Nejvíce nás samozřejmě zaujalo ohromné 
množství nádherných pokladů. Na konci výstavy nás čekala 
promítací místnost s 3D efekty, které nás vtáhly přímo do prostředí 
starověkého Egypta.
Protože nám mezitím pořádně vyhládlo, zamířili jsme do centra. Pan 
řidič nás vysadil u Paladia, kde jsme se občerstvili, a poté jsme se 
vydali na procházku městem. Po pár krocích jsme dorazili k Prašné 
bráně a ulicí Na Příkopě jsme pokračovali na Václavské náměstí. 
Odtud jsme se přesunuli ke Staroměstskému orloji. Bohužel jsme 
jeho odbíjení nestihli, snad někdy příště. Pak naše kroky vedly na 
Karlův most, kde jsme společně u sochy Jana Nepomuckého našli 
správné místo, kde si lidé šeptají tajná přání – někteří z nás to hned 
vyzkoušeli.
Poté jsme přes Valdštejnskou zahradu zamířili na Pražský hrad. 
Slunce už pořádně hřálo, a tak Staré zámecké schody představovaly 
pro některé z nás pořádnou výzvu. Nahoru dorazili někteří 
udýchaní a zpocení, ale byli odměněni nádherným výhledem na 
Prahu a krásně rozkvetlými Jižními zahradami. Pak jsme si prohlédli 



Svazek obcí Blatenska - květen 202556

kouzelný svět, abychom společně odhalili tajenku, která nás do-
vedla k překvapení večera – budeme péct buchty! Po této zprávě 
jsme se rozdělili na dvě skupiny. Jedna se pustila do pečení, zatím-
co druhá si zahrála společně hry plné nezapomenutelných zážitků. 
Poté jsme se vyměnili, aby si každý mohl užít obojí.
A než jsme se uložili ke spánku, čekala nás ještě stezka odvahy. 
Vydali jsme se podél provazu po tmavé cestě, kde nás provázelo 
světlo svíček. Byla to výzva, ale nakonec jsme se všichni odvážně 
vydali až do konce.
Po stezce jsme všichni zapluli do našich noclehů. Ráno nás pak 
čekala společná snídaně ve školní jídelně, kde jsme si povídali 
o všech zážitcích z uplynulé noci. Noc s Andersenem byla skvělým 
způsobem, jak strávit čas s přáteli, poznat nové věci a zábavně se 
učit o pohádkovém světě. Bylo to skutečně kouzelné dobrodružství!

Andrea Matoušková

zbytek areálu Hradu a Ti méně unavení z nás nakonec ještě zvládli 
téměř doběhnout až k Loretě, kde jsme na poslední chvíli stihli 
odbíjení jejích pověstných zvonků. 
Nedaleko odtud už na nás čekal autobus, a tak jsme se museli 
s Prahou rozloučit. 
Paní učitelka nám na celou procházku centrem připravila pracovní 
list s tajenkou, aby měla jistotu, že jsme se pozorně dívali, dávali 
pozor a něco si zapamatovali. 
Všichni jsme si výlet moc užili a už se těšíme, až se do našeho 
hlavního města zase někdy vrátíme.

Magda Kučerová, 8. třída

Den otevřených dveří 
a velikonoční dílny
Jako každý rok, tak i tento se na naší škole konal Den otevřených 
dveří, a protože se blíží Velikonoce, spojili jsme ho s velikonočními 
dílnami.
Na přivítanou pro naše budoucí prvňáčky a jejich doprovod bylo 
přichystané malé občerstvení v podobě čaje, kávy a dezertu, 
který připravily naše paní kuchařky.
Poté se mohli všichni za doprovodu našich osmáků a deváťáků 
vydat na prohlídku celé školy, prohlédnout si výrobky našich žáků, 
vyzkoušet si chemické pokusy, zacvičit si v naší velké tělocvičně, 
podívat se na výrobu píšťalek na 3D tiskárně, které si odnesli na 
památku domů, a nakonec si vytvořit pár velikonočních dekorací 
za pomoci našich paní učitelek a asistentek.
Bylo to velmi příjemně strávené odpoledne.
Za všechny kolegy, přeji budoucím prvňáčkům, až budou 
nastupovat do nové etapy svého života a stanou se z nich školáci, 
z celého srdce hodně štěstí a úspěchů.

 Ivana Myslíková

Kouzelný zážitek s Andělem Páně
Ve čtvrtek 20. března se žáci naší školy i někteří rodiče už potřetí 
vydali za nezapomenutelným kulturním zážitkem do Hudebního 
divadla Karlín, tentokrát na muzikál Anděl Páně.  Představení bylo 
nádherné. Krásná výprava scény, skvělé kostýmy, a především 
výborné herecké výkony nás vtáhly do příběhu, který známe 
z filmové verze. Všichni jsme se smáli vtipným hláškám Petronela 
a Uriáše a obdivovali působivou hudbu. 
Výlet jsme si moc užili a už se těšíme na další podobnou akci.

Š. Kučerová

Jarní tvoření v družině: 
Kytičky plné lásky a kreativity
Jaro je obdobím, kdy příroda rozkvétá a přináší spoustu barev 
a vůní. Děti v družině se rozhodly tuto krásnou atmosféru zachytit 
ve svém tvoření, a tak jsme se pustili do výroby jarních kytiček. 
Použili jsme jednoduché, ale velmi kreativní materiály – papír 
a špejle.
Každý si vytvořil svou unikátní kytičku, kterou si mohl odnést domů 
nebo ji darovat někomu, koho má rád. 
Tato aktivita nejen rozvíjí dětskou kreativitu, ale také posiluje 
vzájemné vztahy a spolupráci. Tvoření v družině je skvělým 
způsobem, jak využít volný čas a zároveň si užít radost z malých 
gest lásky a přátelství.

Vychovatelky ŠD

Čarodějnická stezka
Čarodějnická stezka pro děti v družině byla plná zábavných úkolů 
a kouzelných překvapení. Na každém stanovišti čekala na děti 
nová výzva, kterou musely splnit pro získání tajemného písmenka 
do tajenky. Na závěr dostaly kouzelný diplom, který si vyzdobily 
a sladkou odměnu. Po cestě vládla veselá atmosféra a všichni byli 
nadšení, jak celou stezku zvládli. 

Noc s Andersenem
Noc s Andersenem byla nezapomenutelným zážitkem pro druhou 
a třetí třídu. Všichni jsme se sešli v 17:00, plní očekávání a připravení 
na večer plný zábavy a dobrodružství. Společně jsme se pustili do 
přípravy noclehu. Každý si přinesl svůj spacák a oblíbený polštář. 
Atmosféra byla plná smíchu a vzrušení, protože nás čekal večer, na 
který jen tak nezapomeneme.
Hned na začátku jsme se seznámili s pohádkami Hanse Christiana 
Andersena, které nás provedly celým večerem. Využili jsme jejich 
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Poděkování patří dětem z 2. stupně za pomoc s přípravou a organi-
zací v rámci pracovního vyučování, především pak p. uč. Palečkové 
a čarodějkám Majdě a Adélce.

Vychovatelky školní družiny

McDonald‘s cup
Pondělí 28. března byl magickým dnem pro naše malé fotbalisty. 
Konal se totiž tradiční turnaj žáků v malé kopané, kterého jsme 
se zúčastnili v kategorii 1.–3. třídy. Novinkou byla povinná účast 
dívek v družstvu. Bohužel žádná zástupkyně něžného pohlaví, která 
by byla příznivkyní nejpopulárnějšího sportu na světě, se mezi 
nejnižšími ročníky nenašla, a tak se zábořští chlapci popasovali se 
svými soupeři pouze mimo soutěž. 
Sice jsme neměli žádná velká očekávání, přesto malí fotbalisté 
podali velmi slušné výkony, povedlo se jim dokonce velmi 
překvapivě porazit pozdější medailisty z Radomyšle. S celkovou 
bilancí tří výher a dvou porážek rozhodně ve Strakonicích ostudu 
neudělali.
Na příští rok tedy před námi stojí nový cíl. Vychovat i nějaké 
fotbalistky, aby už příště mohlo stát jméno zábořské školy 
i v oficiálních výsledkových listinách.

Michal Gutwirth

Jihočeská dechovka 
 

BABOUCI 

 

HAJANY 
 

2.8.2025 
 
 

17:00 hodin 
 

Novák  Radomyšl    Prodej  Kuřic   
Rozvozový plán 2025 - trasa č.2 

KDE 
 

Blatná – u PENNY 08:45 Vysoká u Příbramě – u zastávky 13:30 
Kadov – u OÚ 09:15 Tochovice – u restaurace 13:45 

Tchořovice - u zastávky 09:30 Lazsko – u OÚ 14:00 

Lnáře - u hotelu 09:45  Milín – u KD 14:15 
Kasejovice - u RABBITU 10:00 Kozárovice – u restaurace 14:45 

Předmíř – u prodejny 10:15 Zalužany - u prodejny 15:00 
Mladý Smolivec – u aut. zastávky 10:30 Mirovice - u školy 15:15 

Hvožďany – u OÚ 10:45  Rakovice – u OÚ 15:45 
Bělčice - u jednoty 11:00 Čimelice – na náměstí u pomníku 16:00 

Hudčice – u zastávky 11:15 Mirotice – náměstí 16:15 
Bubovice - u OÚ 11:45   

Březnice – u PENNY 12:00   
Rožmitál pod Tř. - u obch. 

NORMA 
12:30   

Věšín – prodejny 13:00   

Láz – u prodejny 13:15   
 

KDY 

V termínech 27.2 / 27.3 / 24.4 / 22.5 / 19.6 / 17.7 / 
14.8 / 11.9 / 9.10 / 6.11 

 

Nosné kuřice – červené, kropenaté, černé, bílé, 
modré, žíhané,vlašky 

stáří 20 týdnů – 250 Kč/ks             tel: 602 115 750                  
www.drubez-novak.cz 

VAŘ SRDCEM TAM,  
KDE SE RODÍ NOVÉ ZAČÁTKY! 

Centrum VIVA NOVA v Myšticích hledá kuchaře či kuchařku. 

Vytvořte s námi místo, kde jídlo vyživuje tělo i duši! 

 

• vaření pro skupiny cca 25 osob 

• specializace na makrobiotiku (rádi naučíme) 

• zdravé pobyty – víkendy i týdny 

• možnost ubytování 

• férová odměna – dohoda 

• nástup léto 2025 

 

Spojte své vaření s posláním. Staňte se součástí VIVA NOVA! 

Kontakt: Jana a Milan Steinerovi 

vivanova.jms@seznam.cz; +420 730 858 100 

 

TĚŠÍME SE NA VÁS! 
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RAKETOVĚ
RYCHLÝ INTERNET
A CHYTRÁ TV
PRO BLATNOU 
a okolí

Internet od 390 Kč

Instalace zdarma

6 měsíců internetu zdarma

3 měsíce Chytré TV zdarma✓

✓

✓

✓

ZÁKAZNICKÉ 
CENTRUM:
B. Němcové 

1602
Blatná

BLATNÁ

Rychlost až 1000/1000 Mb/s
REALITY BLATNÁ – RNDr. PETR KERNDL,

B. Němcové 29, Blatná (u bývalé ubytovny TESLY Blatná)

34 let praxe na realitním trhu!
Tel.: 604 518 400, 383 42 35 22

 Všechny nabídky na: www.realityblatna.cz . 

HLEDÁME pro konkrétní zájemce další domy, chalupy,
chaty, byty, pozemky, lesy … Blatensko i kdekoliv jinde.

Nabídněte - RESPEKTUJEME VAŠI CENU!
Zajistíme Vám bezstarostný prodej.

Prezentace na největších realitních serverech
a právní servis ZDARMA! Ocenění nemovitostí.

Smlouvy o převodu nemovitostí - darovací, kupní, směnné...
Zavolejte k bezplatné konzultaci a využijte služeb

nejdéle působící realitní kanceláře v regionu.

Vážíme si důvěry, kterou nám projevíte!

DANCE SHOW STRAKONICE 13.–15. 6. 2025 
 

P O Z V Á N K A 

                     na  

            XXV. 

ročník taneční přehlídky 

v country tancích 
disco tancích 
show formacích 
parketových tanečních kompozicích 
orientálních tanců 
break dancu 
stepu 

 

DANCE SHOW STRAKONICE 2025 

 
 13.–15. června 2025 

 
přihlášky přijímáme do 21. 5. 2025 

počet vystupujících souborů bude omezen!!! 
podmínky pro přehlídku se nemění a startovné je – 300,-- Kč - 500,-- Kč  

(za soubor dle kategorií – možné přihlásit 2 předtančení v každé kategorii) 
výjimky povoluje pouze pořadatel přehlídky 

 
 
 

PŘIJĎTE SE POBAVIT A PROTANČIT 3 DNY 
DO STRAKONIC 

      POZNAT NOVÉ KAMARÁDY A NAUČIT SE NOVÉ TANCE 



59Svazek obcí Blatenska - květen 2025

ZÁVOD SFERNICE
Martina Říhová 
tel.: 383 455 611
martina.rihova@vishay.com

ZÁVOD ESTA
Jana Benešová 
tel.: 383 455 516 
jana.benesova@vishay.com

Hledáme do týmu 
ELEKTRIKÁŘE • ELEKTROMECHANIKY

MECHANIKY NAVÍJECÍCH STROJŮ

Kontaktujte nás:

 ‣ Nabízíme stabilitu a lidský přístup
 ‣ Možnost uplatnit svoje nápady
 ‣ Každoroční navyšování mzdy
 ‣ Dovolenou 25 dnů + dny navíc 

dle odpracovaných let
 ‣ Vánoční odměnu a odměnu 

na dovolenou
 ‣ Stravenkový paušál 

nebo dotované stravování

 ‣ Příspěvek na dopravu 
až 1.500 Kč na měsíc

 ‣ Příspěvek na životní pojištění 
nebo penzijní připojištění

 ‣ Příspěvek na dětský tábor
 ‣ Odměny k životním 

a pracovním jubileím
 ‣ Odměnu za přivedení nového 

zaměstnance

závod Blatná

ZÁVOD SFERNICE
Martina Říhová 
tel.: 383 455 611
martina.rihova@vishay.com

ZÁVOD ESTA
Jana Benešová 
tel.: 383 455 516 
jana.benesova@vishay.com

závod Blatná

Hledáme do týmu 

PROCESNÍHO INŽENÝRA
INŽENÝRA KVALITY • MISTRA VÝROBY

Kontaktujte nás:

 ‣ Nabízíme stabilitu a lidský přístup
 ‣ Možnost uplatnit svoje nápady
 ‣ Každoroční navyšování mzdy
 ‣ Dovolenou 25 dnů + dny navíc 

dle odpracovaných let
 ‣ Vánoční odměnu a odměnu 

na dovolenou
 ‣ Stravenkový paušál 

nebo dotované stravování

 ‣ Příspěvek na dopravu 
až 1.500 Kč na měsíc

 ‣ Příspěvek na životní pojištění 
nebo penzijní připojištění

 ‣ Příspěvek na dětský tábor
 ‣ Odměny k životním 

a pracovním jubileím
 ‣ Odměnu za přivedení nového 

zaměstnance



Blatensko SOBě 103. číslo vyšlo v pátek 30. 5. 2025 v Blatné. Vydáno Svazkem obcí Blatenska pod e. č. MK ČR E 18255. Ročník XIX. Poslední číslo 
vyšlo v březnu 2025. Uzávěrka příštího čísla je ve středu 2. 7. 2025. Grafický návrh: Petr Liebscher. Sazba: Pavel Korous. Tisk: Blatenská tiskárna s.r.o.. 
Na vydání se podíleli starostové a starostky měst a obcí Svazku obcí Blatenska a další dopisovatelé. Redakční rada: Rada Svazku obcí Blatenska. 
Náklad 6 175 ks. E-mail redakce: sobacek@blatensko.eu, tel.: 383 420 300, Bc. Lukáš Vaněček. Názory dopisovatelů se nemusejí shodovat  
s názory redakce, příspěvky mohou být redakčně kráceny.

Lehká verze: Středně těžká: Těžká verze:

1=P, 2=N, 3=V, 4=M, 5=J, 6=I, 
7=Í, 8=Ř, 9=E

1=H, 2=C, 3=O, 4=E, 5=R, 6=C, 
7=Z 8=P, 9=A

1=V, 2=T, 3=I, 4=N, 5=Ů, 6=Ů, 
7=Ě, 8=K, 9=V

9 1 2

6 1 7 8 3
1 3 5

4 5
6 3 5 8 4 7

6 5
8 5 1 3
7 4 8

2 5 1 4 7
4 3 6 1 9

8
5

9 1 7 6 3

6
9 2 8 7 5

5 3 2

5 6 9
7 4
5 8 1

3 9 7
8 4 2 6

1
2 3

6 7 8 5

S U D O K U

79
61

5
8

2 4
3 Řešení sudoku z březnového vydání SOBáčku s pořadovým číslem 102 bylo jako vždy ve třech různých 

úrovních obtížnosti. Tajenky: BLÍŽÍCÍ SE (lehká verze, kontrolní 1. řádek 379168542); JARO SPLNÍ (středně 
těžká verze, kontrolní 1. řádek 436215987); NAŠE TOUHY (těžká verze, kontrolní 1. řádek 453178692). 
Všem úspěšným luštitelům gratulujeme. Svazek obcí Blatenska už nadále nelosuje ani neodměňuje výherce.

Sudoku pro čtenáře SOBáčku připravila Ivana Zemánková

Prázdniny
Na nebi se mráčky honí
a je jich tam čím dál víc,
jeden šedý, druhý bílý
slétají se do dvojic.

Bez mraků je nebe modré,
slunce modří prosvítá,
za letadlem co nebem krouží
bílá čára mihotá.

Kampak letí letadýlko,
a kdo v letadle cestuje,
třeba jsou to kamarádi,
třeba jsou to babky dvě.

Na krásný výlet Klárka s Honzou
letadlem se vydali,
z Prahy letí až na Rhodos,
prý aby se tam koupali.

V Egejském moři ostrov leží,
k Řecku ale náleží,
krásný je, a ne moc velký,
nádherné má pobřeží.

I z historie Rhodos známe,
jeden z divů stával tam,
Rhodský kolos, socha boha,
ve světě je dosud znám.

A tak Klárka i s Honzíkem
do Mandraki dojeli,

kde v přístavu místo obra
dva sloupy s daňky viděli.

Obra kdysi v dávnověku
otřesy země zničily,
rozlomil se, prostě spadl,
lidé ho víc neměli.

Honzík s Klárkou velmi rychle
jeli zpět do hotelu,
vzali plavky, vzali ručník,
do kapsy dali svačinu.

Na krásné pláži na Rhodosu
pod slunečníkem poleží,
v čirém moři ve slané vodě
tělo své plavbou osvěží.

Zvečera pak oba spolu
do nebe se dívali,
rudé nebe, na stromě pták,
pěkný večer zažili.

Cestou domů z letadýlka
okénkem se koukali,
na krásu země, na stavby lidí,
až zas v Praze přistáli.

Odpočati po výletě
studenti opět studují,
na zkoušky se připravují,
času mnoho nemají.

K babičce pak o víkendu
na dobrý oběd vyrazí,
rychle domů a zas se učí,
zkoušky zdárně konají.

Kluci, holky, jen se učte,
ať z vás správní lidé jsou,
co svou zemi vždycky hájí
a k dobrému ji dovedou.

Text: Miluše Kordulová; 
obrazy Miroslav Hadrava


